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GAP Idaresi Başkanlıgı, "GAP Master Planı"nın yerini alacak. Güneydoğu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalışmasını. katılımcı bir süreç içinde başiaLmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazıPlık çalışmasında görev aldıgım ve ı 989 yılında tamamlanan Master 
Planı'nın u~gulanmaya başlaınası üzerinden geçen ı O yıl. Planın sadece günce lleştiı·ilmesi ihti
yacını degıl. kapsam ve yaklaşım gibi baş~a degişiklik.lel'i de gündeme getirm işti!'. Son on yılda 
Dünyanın kalkınmaya bakış cıçısı \e planlama pmtiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkın
ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

ı 992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve doğal kaynakların korunması konu
ları ile sürdürülebilır kalkınma yaklaşımı . ~alkınma literatüründe ön plana çıkm ıştır. Kalkınma 
kavramJ artık saiL. kaynakların gelişlirilrnesi ya da fiziksel yapı ların inşasını içermemektedir. 
Artık sadeec sulama ya da tcırımsal üı·etımi aıttırmak gündeme gelmemektedir. Kalkınmanın 
odağına insan yerleştirilmiş ve doğal kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündeın-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkmıştır. J 994'tc Kahire Konferansı "nüfus", 1995'te Pekin Konfel'an
sı " cinsiyet dengeli kalkınmn " konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem i ştir. Kopen
hag'daki ilkelel' kalkınmada sosyal po IiLikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Is
tanbul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin deger· 
leri evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lalley'de gerçekleşen Dünya Su 
Forumu. l..alkınma ve su kaynak.larının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki ÇElğdaş yaklaşım
ları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi, söz konusu bu degişik alanlarda, degişik projeler üretmektey di. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelin in. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çağdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçek leştirilmesi konusunda idare'ye önemli bir fırsat sunmuştut'. B ir 
diger fırsat ise. sijasi karar organının. GAP'ın 20 ı O yılına kadar tamamlanması talimatıyla bir
liktc ortaya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan gireli \e katkılarla. bu 
talimaLın geregini yerine getirme yolundakı önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaktır. 

Katılımcı biı· şekilde yapılmasını esas aldıgımız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı 
çalışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi, hedef ve stratejilet'i ile 
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de~işik kon u lardaki delayları hakkında bilgilendil'mek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgılendirıne ve 

beyin fıt'Lınası toplantıları yapıld ı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 

bclirlenn1esi ile ilgiü olarak. tüm paydaşların göı•üş ve katkılaı' ı alındı. 

Bu katkı larla hazırlanan vizyon. amaç. hedef ve stratejiler dokümanı . 13 Eylül 2000 taeihin

de Ankara 'da. davet edilen Üniversiteler. kamu kurum ve kuruluşlal'ı üsl düzey yöneUcilcri ve 

sivil toplum örgütleri temsilcilerince tartışıldı ve bunlaı'ın eleşLiri ve ka tkıları alındı. 

Bu kitap, 13 Eylül 2000 tarihinde GAP Idaresi Toplantı salonunda yapılanı oplantıdaki ko

nuşmal<lt'ı kapsamaktadır . Ancak katk ı ve kaLılırndan an l8d ıgım ız bu toplantılarda oıtaja ko

nan göı·üş lerle s ınırlı kalmamaktadır. Toplum kesim leı' i ve on ların örgütleri al'acılıg ıy la yap ıla

cak katıl ı m ve katkılaf için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır. Temsil edilemeyen kesim

leı'c cıogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulemınaya ça lı şı 

lacak ve G üneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya bit' şekilde oluşa

cnk. bu PL'ogram bütün paydaşlar tarafından çizilmiş şek l iy le. uzmanlar tal'afınclan gerçekleş

Uı·i lıniş ve yine paydaşların onayıy la yürüelüge gi ı·nıiş veya siyasi iradeye sunulmuş o lncn ktır. 

Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama anlay ı ş ıy la geı'çekleştil'i len ilk kapsEı mlı uygulama 

olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tün1 katılımcılaı·ın ortak emeği ve katk ısıyla aıtaya çıkmakta olan yeni Güneydoğu Anadolu 

Bölge Kalkınma Planı çalışmalarının hazırlık a
şamasında oldugu kadm' uygulamada da başarı

lı olı11asını diliyorum. 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

DI'.İ.H . Olcay ÜNVEI~-(GAP Bölge Kalkanma İdaresi Başkanı) 

Saygıdeger konuklar. degeri i göl'üşlerinizi alabilmek için düzenlediğimiz toplanLıınıza katıldı· 
~ınız için hepinize Leşekk.ür ederek başlıyorum. 

GAP'ın ~lastcr Planı J 989 larihinı Ulşıyan bit' dokümandıı'. Geçen on yıllık süre içinde. sade· 
ce ~Iasteı' Plan'ın yeı' aldıgı k.onjokttiı'dc de~il. Tür·kıye'nin önceliklerinde ve kalkınmaya e\ ren
sel bakış açısında da önemli dcgişimler olınu~lUl'. llükümcl'in GAP'ın 20 lO yılınnkadar Lamam
l anması talimatını takiben. GAP'ın Master Plan'ın revize edilme çalışmasını. Güneydogu 
Anadolu Bölge Kall-.ınma Planı hnzrrlı~ı çalışmasına dönüşlürüp. katılımcı planlama ilkclcl'i ile 
bu çalışmayı başlatmış bulunuyoruz. 

Güneydoğu Anadolu Bölge Kalkınma Planı'nı n. 1989 taı'ihli ~Jaster Plan'dan aJ rılan yonleri 
katılımcılık ve GAP Idaresi 'n in bizatih i çalışmayı üstlenmiş olması ve 1992'de başlayan Rio su
reci ile gündeme gelen çevre. Peki n 'de kadın. Kah i re konfeı·ansıyla nüfus. Kopcngah ·la sosyal 
kalkınma ve nihayet bu y ı 1 Lahey·de ~apılan Dünya Su Forum u ile su konularmdaki e\'ren::;el de· 
~erlerin eleyeni ça lışmaya taşınmasıdıl'. Katı!Jmcılık ilkeleri çerçevesinde planın iş Lanımının las
l a~ı. geniş bie katılımla ve bölgenin bmün illet'inde yapılan toplantılarla. bölgeye ve ilgili Laraf· 
la ra su nulmuş vr bu girdi leı· iş tanımına entegre edildikten sonra elinizde bulunan sizlere önce
den gönderilmiş olan doküman üretilmış bulunmaktad ır. 

Master Plan'ın yel'ini alacak olan. Güneydoğu Anadolu Kalkınma Planı ça lışmasın ı yürütrnek 
üzere çok d~eı'li bir ekip oluşturmuş bulunmakt.ny ız. Ekibin ve plançalışmasının yöneticisı Sa· 
yın Or Yavuz EGE'yi sanıyorum hepiniz tanıyorsunuz. Ben bu kısa açıştan sonrn . Scıyın EGE'ye 
ve ekibine. hem çalışmay ı hem de elinizdeki doküman ı anlatmak üzere. söz veriyorum. Yeniden 
katılımınız için teşekkür ederim. 

Dr. Yavuz EGE· (Güneydoğu Anadolu Bölge Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Sa~ ın L \\ ER'ın de ifade ettigi gibi 2010 dahil oln1ak üzere 2010 yılına kadar olan dönemi 
kapsa~acak olan )eni ~ taster Plan gclıştirilerek. eski fv1aster Plan·dan daha fark lı bir ı çel'ik ve 
yöntemle. bir Bölge Kalkınına Planı'na dönüştürülmektedir. 

Arkadaşlanmız bilgi veı'it'lerken. konu daba detaylı olarak açılacak. ama esas it. ibarı ile 8iZ· 
lerc önceelen gönderilen dokümanlarda da bu bilgi sizlere sunulmuş bulunuyor. Sözli fazla uzat· 
madem. nasıl organize oldugumuzdan bahsedeyim: Beş teknik grup oluşturulmuş duı·umda ve 
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bu gruplar senkronize bir şekilde çalışıyorlar. Ayrıca her gurubun yürüt.Lügü ayrı ntılı çalışma

lar, ana p lanın alL bölümleri ile belirli bir ilişki agı oluşturacak şekilde bit' çalışına yöntemi be

nimsenerek yapılıyor. Bu plan çalışma larının öncekinden ve diger merkezi plan ~aklaşımlal'ın· 

dan farklı olan tarafı ve belki de en önemli özelligi. katılımc ı ve demokratik unsurları içeriyor ol

ması. yani bir merkezde bulunan uzmanların oturup. hazırlayıp. ondan sonra da yürütmeye "ha

di uygu layın" diyen. bir yaklaşım içinde olmadıklat·ı bir plan çalışmasıdır. Az önce de söyledi· 

gim gibi. arkadaşlarımız biraz sonra. daha ayrıntıl ı olarak size bu bilgıleri sunacaklar. Size gön

derilm iş olan doküman. bu çalışmaların başlangıç doküman ı dır. Yani "GAP Bölge Kalkınma Pla

nı vizyon. amaç. hedef ve politikalar" başlıklı belge bit' strateji dokümanıdıı· ve henüz say ısa l her

hangi bir şey görmeniz söz konusu degildir. Plan bu noktadan hareketle şekillenecektir. Sayısal

Iaştırma süı'eci de plan çalışmaları ile birlikte başlamış durumdadı r. Ama öncelikle. bunların tar

tış ılması gerekmekte ve üzerinde bjr görüş birligine. uzlaşmaya varı lması aınaçlnnmaktad ı r. Uz

laşmacı bir yaklaşım söz konusu oldugu için katılımcı lık son det'ecr önem taşımaktadır. Şimdi 

ben daha razla sözü uzatmadan teknik ça l ışmaları yürüten çahşma gruplarının yöneticisi olan 

arkadaşlarım ı size takdim etmek istiyorum. 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi adına Kooııdinatörlügü yürüten arkadaşım Sayın Vedat ÖZBl

LEN. Bölge Planlama Grup Yönet.icisi Sayın Saffet ATI K. Iktisadi Planlama ve Finansman 

Modelleri Grup Yöneticisi Sayın Mehmet POLAT. Sosyal Planlama Grup Yöneticisi Sayın Ahmet 

SALTl K. Tarımsal ve Kırsal Kalkınma Geup Yöneticisi Sayın r laşim öCOT ve Çevre ve Altı Yapı 

Grup Yöneticisi Sayın Zeynep ARA T'ı sizlere takdim ediyorum. Çok teşekkür ederim. 

Saffet ATİK- (Bölge Planlama Grup Yöneticisi) 

lyi günler diliyoı·. saygılar sunuyorum. Sayın EGE'nin de bahsetligi gibi be~ b i leşen i temsi

len. beş gruptan oluşan bir kompozisyon içerisindeyiz. Benim şimdi takdim edccegim husus da· 

ha çok mekansal ve bölge planı agıı·lıklı konulardıı·. 

Bölge planlama. çok sektörlü biı' disiplin ve sektörler arası ilişkileri dlizenleyip kurgu layan 

bir süreç. dolayısı ile benim burada ana başlıklaı· altında an lataca~ım konular. muhtemelen di

ger bileşenleri yöneten arkadaşlarım tarafından. kendi sektörlerindeki ayrıntıya deginilerek an

latı l acaktır. Sayın Başkan 'ın dedigi gibi 1989 yılında yapılmış bir Master Plan var. üzerinden 

yaklaşık on yıl geçti. bu on yı l içerisinde yine Sayın Başkan'ın dedi~i gibi Türkiye'de ve dünya

da konjonktürel degişmeler oldu. planlamaya bakış degişti. Yapı lan planın. bu gelişmeleri. de

g işimi yakalaması gcl'ekiyor. Temel amaçlardan birisi bu ve sizlcı·. amaçlara. politikalara baktı

gınız zaman bu degişimi yakalamak için çok samimi bir çaba göreceksıniz. Bununla beraber iki 

konunun altını çizmek istiyoruın. Gı·ubumuzun görevi. 89 planını gözden geçirmek. planlama eg

zersizinden yaraPlanmak ve sayısal boyutunu gözden geçil'mektir. 89 ~IasLer Planı'n ın temel fel

sefesini ve çtkış noktasın ı tekrar ifade etmek geı'ekse. 89 planı tipik olarak bir kaynakları deger

Jendirme ve harekeLe geçirme planıdır. Yani bölgede var olan potansiyeli. enerji ve sulama po

tansiyelini haeekeLe geçirmek. gelişmeyi buna baglama k. bu harekete geçiriliş süresinden son-
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rada ekonomide canlılık beklemekti. Yeni plan ın kaynakları harekete geçirme konusunu gözden 
geçirme, sayısal boyutları degerlendirme ve yeniden programlama gibi bir görevi var. 

89 planının öngördüğü iki d~er. bize çok şey an latıyor. Hedeôer. 2000 yı lı itibariyle ener
ji sektöründe% 64. sulama sektöründe ise bundan düşük bir düzeyde gerçekleşmiştir. 89 pla
nı 2005 yılını hedef alıyordu . 2000'1ere geld i~imiz bu günlerde yeni plana fark lı bir boyut kazan
dırmak için bu hedefleri yeniden değerlendirmek durumunday ız. 

Yeni Plan'ın asıl önemli ve çağdaş Lamfı. toplumsal ve insani gelişmeyi ön plana çıkat'tan bir 
yapıda olmasıdH'. Dolayısı ile fiziki başarı göstergeleri, sayısal d~erlerin yanısıra enerji veya 
sulamadaki başarı ölçümlerinin yan ısıra, topluma getirdigi. bireye getirdi~i. bireye ka ttığı yeni 
kazançlar. yeni degerlcrle de ö lçülecekLiı'. 

Son on yıldır bölgedeki gelişmelere baktı~ınız zaman Türkiye'nin yaklaşık ortalama % 40-45 
oranında a ltında olmuştur. Kullanılmayan kapasite, atıl tesisler çok fazladır. Bu nedenlerle pla
nın. toplumsal ve fizik i onarım. iyileştirme gibi diğer bir yükümlülügü olması gerektiğin i düşü

nüyorum. Bu temel felsefeyi koyduğunuz zaman iş Lanımında yer alan di~er konulara da geliyor
sunuz. Bunlardan bir tanesi "yerel inisiyatifin kullanılması ve katıhmcılık" çünkü 2000'1ere gel
digiıniz zaman. planlama. toplumun farklı kesimleri arasında uzlaşma. ortak payda arayan ve 
bunları degerlendirip kana lize eden bir süreç olarak görünüyor ve plancıların görevi de bm'ada 
muhtemelen uzlaşmay ı saglayan. yahut süt'eci rasyonalize eden bir görev olarak görünüyor. Ta
bi bunu sa~larken . ça~daş bir anlayış da gerekiyor. sürdürülebilir olmak ve çevresel duyarlılı~ı 
ön plana çıkaı·tmak. Elinizdeki dokümanda bu konuların dikkate alındı~ını göreceksiniz. 

Son olarak mekansal açıdan şunları söyleyebilirim. bölge mekanını iş levsel kılmak. burada
ki yıgılma ekonomilerinden. ölçek ekonomilerinden en üst düzeyde yararlanmak ve kent-kır iliş
kisini bütünleştil'mek. maksimize eLmek ve asal ilişkileri kurarak canlı bir ekonomiyi ortaya çı
kartmak. bu planın mekansal bazda hedcflecl igi konulardır. Arkadaşlarım kendi sektörleı'i nde 

durumu açacaklaı'dıı'. Teşekkür ediyorum. bilahare sorularınız olursa tabi ki cevaplayaca~ım . 

Saygılar. 

Mehmet POLAT (İktisadi Planlama ve Finansman Modeller·l Grup YöneUclsJ) 

Aı\anızdan bazı arkadaş lar beni tanıyordur. Devlet Planlama Teşkilatı'nda genellikle kurum
sal makro modeller ve sektör progl'amları alanında birikimim var. Böyle bir görev teklif edildi· 
ginde, gerçekten heyecanlandım . GAP Bölge Kalkınma Planı fikri etrafında bugüne kadar düşün
d ük. herhangi bir p la nı yaparken takdir edec~iniz gibi belli kısıtlar altında hareket etmemiz söz 
konusu. Bu kısıtlar bizim dışımızda. bu egzersizi hazıelayan grubun dışında. Örneğin . ulusal plan 
söz konusu ve yapacağımız çalışmanın bu çerçeveye uyması gerekiyoı'. Ikinci bir kısıt. ulusal 
perspektif. bu 2025'i kapsayan bir çerçeve. takdir edeı,siniz ki sekizinci plan 2005 · e kadaı'. Bu 
çerçeve içeı'isinde hareket etmemiz söz konusu. uyumlu hareket etmemiz söz konusu. ikinci bir 
husus ise genel ekonomik durum. yani ne tür bir üretim. dağıtım . bölüşüm ilişk isi içerisindeyiz. 
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Bunun iyi kavranması gerekir düşüncesindcyiz.l3ildiginiz gibi düşt.inecegiınız çözümlerin. pazaı· 

ekonomisi çerçevesinde olması ve buna uygun çözüm öneri l eı·ı getirmemiz söz konusudur. Bu 

çerçevede geLirecegimiz çözümler dogal olarak bizehir avantaj saglı}OI'. Planda~i katılımcılık il

kesini en etkin gerçekleştiren ınekanizına pazaı· ekonomisidiı'. Pazaı· e~onoınisinde nüfu~un ta

maınına yakını. neyin üretilecegine karar veriı'. Bu sistemin bize sagladıgı diger bir avantaj da 

tüketicinin talep eLtigi ma lların , üretilmesidiı'. Uygu layacagımız söz konusu progl'aın larda tüke

tici ilc üretici arasında gerekli iletişimi saglayan fiyatlara müdahale söz konusu degi ldir. Bölge

de eger bunu gerçekleştirebilirsek. bölge ekonomisinin. ulusal ekonomi ve u luslararas ı ekonomi 

ile bütünleşecegini düşünüyoruz. Tabi getirccegimiz öneı·ilerin ıkinci biı' çerçevesi de bö lgedekı 

fakLöı· donanıınlal'ı; Bölgedeki toprak kaynakları. insan ve sermaye büyüklükleri de önemli. böl

ge sulanabilir· tarım ı.opraklarımızın % 20'ne ya~ın ına sahipti ı'. Bu da bölgede hangi fnktör do

nan ıınlaı·ının ön plana çıkmas ı gel'ektigini bize vul'gulayan maddi bir gerçektir. Ikincisi. insan 

odakl ı planlama arayı şı içerisinde, insanın egitim i \e ~aglık. koşu lları da. oluşturaca~ıınız plan

la ın a çeı·çevcsincle, geliştirecegi m iz model çeı·çe\·esiıı de ön plana çıkarılacakt.ıı'. 

A hmet Saltık- (Sosyal Planıama Gruı) Yöneticisi) 

Efendim hepinizi sayg ı ile selamlıyol'Uın. Oç dakika içerisinde sosyal planlama gı'ubunun so

runa ve konuya bakışını özetlernem istendi buna riayet eLmeye ça lışacağım. Biea:t. paradoksal biı · 

duı·unı ama. biz hem ögl'cniyoruz hem de birı iş yapıyol'uz . Guı·çckten sürdürülebilirlik ve ka tı 

lımcıl ı k temelinde bir bölge planı hazı r lamak kolay iş dcgil, bireysel çalışırken kolay göeünüyor

du fa kar bir grup içeı·isinde çalışmaya başland ıgında bunun bayagı zor oldugunu gördüm. Şim

di. temel yaklaşım ve kalkınma anlayışı ile aı·amızda belirli bil' zeminde buluşmn aşaması yaşa

dık ve bunda ciddi mesafeler kaLteu ık. Kalkınma insan içindi ı' ve insanı merkez alan dengeli bir 

kalkJnma anlajışını benimscdik. Bunu yapat'ken k.alkınmanın t.üm dinamikleL'ini sosyal dina

miklerini, ekonomi dinamiklerini, dogal kaynaklaı· ve ulu slaı·arası clinamitleri dikkaLe alan bir 

j aklaşımı di~kale ald ık . Bu konuda gruplar aı·asında bir uzlaşma saglanınıştır. 

Biz. beş grup halinde ça lış ıyoruz ve sosyal pla nlamanın diger gııuplardan ayı'ı bazı nitelikle

ri var. Biz. yeni kalkınma an lay ışında kamu. özel kesim ve yerel girışimlerin mutlaka işbirligi içe

risinde davranmasını ön plana çıkaran \e bunu saglamak için gerekli yol ve yönteınleri geliştir

meye çalışan bit' yaklaşımı bütün grupla ı· nezdinde. bütün platformlarda savunmay ı görev edin

miş bulunuyoruz. Kalkınına çok koınple~s. ciddi bir iştir ve burada ne sa IL yerel örgütler, ne salt 

kamu yeterlidiı·. hepsinin işb ıı~ligini gercktirıne~tcdiı·. Böyle bir anlayışla davranıyoruz. 

lk.incisi. hedef grup anlay ışını bcnimsi~oruz. Bu bölgemizde yaşayan beş buçuk altı milyon 

insan al'asında bir fal'k gözeLmek mümkün degildir. Ancak toplumsal ve ekonomik gösLel'geler 

açısından oı·ada yaşayan insanlarımızın ayn ı Slalüde olmadığı bellidir. Dolayısı ile kalkınma ön

celik lerini belil'lerken. özellik le dezavantajlı gı·upların . planda öncelikle yer alması üzerinde du

ruyoruz. Bunu yaparken digce gı·upları clışlarnıyoruz. fakat önce liği buraya vermeye çalışıyoruz. 

PlEın metninde bunu somut olaerık görebilecegiz. "Cinsiyet dengeli bir kalkınma yak laşımı". km-
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ı'am oım·ak on-onbeş y ıld ı r clünya<ln ~ullcınılıyol'. CJ\P Bülgusi'nclc. GAP lunresi'nin bundnn tıltı 
yıl önce haşlau.ıgı bit' ça lışmcıda oıtcıyn çıkarı ~oııuçlnrd cı Cl\'tkçn göı'i'ılclüğü üzeı·e. bölge kcı<lını 
özellikle ka~naklara erişme \'C hizmetlere cı· işn ıc l>akımındall soıı derece güç l>ir konumdaclıı·. 
Toplumsal cinsiyeL rolleri yakl<ış ımı açısınclcın biz bu kesime özel biı· önem veriyo ı'uz . Bu neden
le kadını bem kalkınma sü ı'cç l erine eııı egrc etmeye ve bunun yol ve yöntemleci ni oluşLurmaya 
hem de karaı' almada ve kamusal alanda dahcı ct kin i şlev lel' Lıstlcnmesıni sağlamaya ça lışan bi ı' 
yaklaşımı plan sürecine yansıtmcıyn çalışıyoı·uı. Yerel iııisiyaL.ifin güçlendirilmesi son deı·ece 
önemlidir. Gelişmiş toplum örgütlü topltımduı·. Öl'güLlü toplum demek sadece kut'umsallaşmış 
bir toplum. topluluk dernek. vakıf. sı\ il toplum o rgütü demek değildıı·. Bu örgüllerin işi m sel kı· 
lınması ve iş gclıştınne kapcı~ilesinın gelişlirilııwsi gereknıck.tediı'. Bunun için hel' alanda. üre· 
Lim a l anında.l.ükclim alcınıncla. külliiı' al<mındn öı·gü~lü kul'uınların mutlaka güçlendirilmesi: hu 
örgutlcnnıe vapılaı·ının dahcı etkin ~ılınma~ı. e~illme. ~ayını hizmellerıne önem \erilmesi \e bu
nun için insan kaynaklarının gelişt.irilmcsı bir zorunluluktur. Bu konular üzerinde çok ciddi bir 
şekilde durdu~umuzu ve üıeı·inde çcılıştı~ımızı söyleyebilirim. Iki temel konumuz var. birisi e~i
tim digeri sa~lık. Bu iki cılandakı temel göstergel eı' açısından GAP illet'indeki durum geı·çckten 
diger bölgelerimıze nazaran dcıha dezavalllajlı biı· konumdadır. Örgün \·e )a~gın egilimi daha iş
levsel kılma~ ıçin mevcut ulusal planlal'la çelişmeyen fakat yöresel gerçekleri dıkkate alan hazı 
öııerileı· gelişlirmck istiyoruz. Topluınscıl bütünleşmede yöı·esel ve bölgesel költüı· ögelerinden de 
yararlanmaya çalışıyoruz. Çünkü bu bölgede dahcı çok kollektif davranışları ön plana çıkaraıt 
geçmiş dönernlcı'dcn bugünkü modem çaga devred ilmiş olan kültürel kalıplar \cı ı': bunlcırclaıı 
ka l kınımı ba~lamında yarnrlanmak isli~oruz. Son o1arak ta ei ll ve kültüt' varlıkineını daha ~ıslc· 
m8tik bir biçimde hem konunak hem geliştirmek konusu üzerinde de duruyoruz. BüLün bunlan 
nasıl yapaca~ız? Bunlan baıı konuları dogrudan halkla birlikte. hedef gruplarla birlikte. onlara 
clanışal'ak. bazı konuları belirli kunıınlaı·a. özellikle ter cihen kuruluşlaı·a delege e~mek sureli ıle 
ve elde edilen sonuçla rı yine yörede ilgililerle. Wın kademelerde ki kamu. özel sektör. halk \'C ma
halli idarelerle l<H'l ışarak n i lı ai bir doküman ortaya çıkarmak istiyoruz. Bundan önceki planlar
dcı ihmal edilerı insan faktöı'ünün ihmal edildigini biliyoruz. Bu planda bu eksikligi umarım gidc
recegiz ve bunun için çalışıyoruz. teşe~küı· ederim. 

Ilaşim ÖGCT- (Kır al Kalkınma \'C Tarım Grup Yöneticisi) 

Sayın Konuklm. Bu kısa konuşmcıya başlamadan önce hepinizi saygılarımla selamlıyonım. 
Ben daha önce "ıze duyurulan beş plan bıleşeniııden biri olan "kırsal kalkılının \e tarım" gm
bunda çalışmaktayım. Kırsal alan. Gt\P Bölgesinde halkın yoğunluk kazandıgı bir mekanı oluş· 
ı.uı·makta. bu mekanda tarınl. toplumun gelir kaynagı açısından en önemli sektörü teşkil ctmek
tediı·. O bakımdan bizim plan çalışmalarımııda kırsal kalkınma ve tarım konu larına büyük oııcın 
vermekteyiz. Kırscıl k8lkınn1a \te tarımsal gelışınej i hızlandıracak programlm·ı. ~eni kavı'aınlar
la model geliştirmek suret.i ile plana aktarmak istiyoruz ve bu yönde çalışmalarımız ı sürdüı·üyo
ruz. 

Bilindi~i gibi 1989 yılıncia GAP \lasler Planı hazırlanarak uyguıcımaya konuldu. Bu plcın 
es8s itibarı ile sulamaya dayalı bir kalkınma modelini benimsemişlır. Bu modellll o zamanlar 
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için geçerli nedenleri vardı. özellikle 3 milyon hektal'lık bir- taı'ımsa l alan varlıgına sahip bu böl

genin tar-ımdaki verim lili~in i artırmada en etkin al'aç sulamaydı ve sulama için de burada çok 

önemli biı· su kaynaklaPı potansiyeli vardı. Dolayısı ile 1989 Master Planı'nda Bölgedeki sulama 

kaynaklarının geliştirHip 1.7 milyon hektarlık bir alanın su lamaya açılınası öngörülüyOı'du . Bu 

sulan1a ile birlikte Master P lanın bitiş tarihi olan 2005 yı lında 3 milyar· Dolarlı k bir sulama fay

dasının saglanması öngörülüyordu. Bugün geldigirniz noktada yapılanlan degenlendirdigimiz 

zaman şunu görüyoruz ki, biL' kere 1989 Master Planı öngördügü bu hedeCiere ulaşınada çok da 

etkin olamamıştH'. Bir örnek verınem gerekirse, sulanacak alan hedefi 1.7 milyon hektar düze

yinde ve 2000 yılı hedefi de 1 milyon hekt<ır düzeyinde belirlenmesine karşın, bugün sulanan 

alan 215 000 hektarln sın ırlı ka lmıştır. Biıim yeni planda üzerinde durdugumuz konu, sulama

dan dogrudan yarar görmeyecek olan, ama ekonomik potansiyeli, tarımsal ve kırsa l gelişme po

tansiyeli yüksek illet'in de kalkınmaya entegrasyonudur. Böyle illet' var. yöreler var. havzalar 

var. Buralarda gelişmenin hızlandırılması. bunların da kalkınma sürecine dahil edilmesi ihtiya

cı ortaya çıkmış bulunmaktadır. Şırnak. Siiı·t gibi illerimiz buna güzel bir öl'nek teşkil ediyor. Bu 

yerlerde nüfus yogunıugu olan kırsa l alanda, tal'ıın ve tarım dışı gelir· kaynaklar· ının geliştiril

mesi. halkın gelil' düzeyini arttırmaya gerçekten de çok önemli katk ı da bulunacaktır. 

Bu baglamda. bizim kırsal kalkınma ve tar·ım yaklaşımımızı size sunmak istiyorum. Biz La

rımı bir· çiftçilik olayı şeklinde görmüyoııuz. Yani sadece hammadde üretimi şeklinde düşünmü

yoeuz. Tarımsal gelişmeyi bütüncül bir yaklaşımla ele aliyoruz. Bu sürecin odagına insanı yer

leştiriyoruz ve insanin tarım la ilişkilerini, hammadde üretiminden başlamak sureti ile üretilen 

ürünün taşınması. depolanması , iş lenmesi. pazarlanması gibi faaliyetleri içerisine alan bir sis

tem bütünlügünde nasıl geliştirebilecegimizi aeaştırıyoruz. Böyle bir yaklaşımla kırsal kalkınma 

ve tarım alt planını hazırlarken bizi yönlendiren elbette ki temel kavramlal' var. Bunlardan birin

cisi. sürdürülebilirlik. Kıesa l kalkınma ve taı·ımsa l kalkınma programlal'lnda sürdürülebilirlik 

boyutunu dikkate alacak modeller geliştil'iyomz. Diger bir kavram. katılımcılıkLIL'. Yani kıı'sa l ke

sirnde yaşayan insanların kendileri için geliştirilecek kalkınma programlannda. bunların hazır· 

Iıgından itibaren söz sahibi olma ları ve progı·amların uygulanmasında da sorumluluk üstlenme

si gerekiyor. Bunun dışında kamu kuruluşların ın katılımı . özel kesimin kaLılımı. sivil toplum ör

gütleri ve digeı· gönüllü kuru luşların katılımı. burada yer alıyor. Bir başka bizi yönlendiren ilke. 

özel sektörün sorumluluk üstlenmesidir. Tarımsa l kalkınma faaliyetlerinde. yan i sistem bütün

lügü içerisinde yer alan faaliyetlerin yürütülmesinde. özel sektörün daha etkin bi ı' şekilde yer al

ması bizi yönlendiren temel ilke olarak kabul edilmiştir. Diger arkadaşlaı· konuşmalarında bu te

mel ilkelerin kendi konuları açısından uygulanma şekillerini size sundular. O konuda ben tekrar 

yapıuak isterniyoı'um . Ancak. kırsa l kalkınma ve tarım planı bileşeninde. hangi temel unsurların 

yer alacagını özetle belirtmek istiyorum. 

• Bir kere kırsal alt yapının geliştirilmesi bizim temel ögeleııim izden. planın temel ögelerinden 

bit· tanesi olacaktır. Bu aeada da tabii 1989 Master Planında belirtilen. sulama alt yapısı ya

tırımlarının hızlandırılması ve mümkünse tamamlanmasına öncelik veriyoruz. 
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• Tarımsal üretim artışı ve gelişmenin hızlandıı·ılması bir başka öncelikli konu olarak benjm
senmiştir. 

• Gelir getirici sanayi ve hizmet sektörü faaliyetleeinin geliştirilmesi, kırsal insan kaynakları
nın gelişliı•ilınesi. üııeticilerin yeni teknolojilerden haberdar edilmesi. yay ım hizmetlerinin et
kinleştirilmesi, çok önem li faaliyetler olm·ak ön üm üze çıkıyor. 

• üzerinde durdugumuz en önemli ögelel'den bir tanesi de, kırsal kesimin kendi demokratik ku
rumları ile öl'gütlenmcsinin teşvik cdilmesid iı·. 

• Bir başka konu ise. özel sektörün ve si\illoplum örgütlerinin faaliyetlere katılımının saglan
masıdır. 

• Bu arada üı·etim-sanayi enLegrasyonun saglanması ve pazar yapılarının güçlendiı,ilmesi. pa
zarlama sisteminin güçlendirilmesine önem veriyoruz. 

• Ote ~andan. kurumsal yapının güçlendirilmesi ve nihayet kn·sal geliştirme çabalarının fi
nansmanı için uygun finansman gelişlirilınesi temel birer öge olarak benimsenmektedir. 

Bu temel yaklaşım ve teınel unsurlaı· çerçevesinde kı esai kalkınma ve tarım planını hazırlar
ken, üniversitelerimiıle ve kaınu kuruluşları ile bilgi alış verişinde bulunduk. Halka gittik. dokuz 
ilde yapılan degerlendirme/ bilgilendirme toplantılarında. halktan görüşler aldık. Bu şekilde kal· 
kınına ihtiyoçlaPını sapLamaya çalışLık. Tabii bu bilgi al ı şverişi. planlama süresinde de devam 
edecek bir işlcındir. Dolayısı ile kalkınma ihtiyaçlarına bakarak. kırsal kalkınma. kırsal ve tarım
sal kalkınma için arnaçiarım ız ne olabilir. bunlarla ilgi li stratejiler ve politikaların1ız ne olabılır 
soeularına yanıt aradık ve böylece amaçlaı· seLimizi hazırladık. Bu sel Sayın Dr. EGE'nin kooı'· 
dinatörlügünde tüm grupla ı' ın benzer çalışmaları ile birleştirildi ve size sunulan bu orLak belge 
hazırlandı. Bizim spesifik amaçlarımızın Lümünü bu ortak belge içerisinde göreıneyeceksiniz. 
Ama zaten planın bir genel kalkınma belgesi olarak hazırlanması gerekiyor. Biz kendi konumu
zu. Sayın SALTlK'ın da belirtLig i gibi diger grupların konularından ayrı düşünerney iz. Bir insani 
gelişme projesinde elbette ki sosyal konular. elbette ki ekonomik. konular var. elbette ki teknik 
ekonomik. ekolojik, tarımsal konular da var. Dolayısı i le bu belgede amaçların elengeli bi e dagı
lımı var. Bunu şu bakımdan söylüyol'Um; kırsal kalkınma ve tarım aslında amaçları itibarı ile bu· 
rada özel bir bölüm olarak yer almıyor. Fakat bizimle ilgili konular. eksik kalmayacak bir biçim
de bu genel belgeye dagıtılmıştır. Biz bu belgeyle ilgili olarak bizi ilgilendiı·en konulcll'da görliş· 
I erinizi aldıktan sonra gereki i revizyonu yapacagız ve bu çalışma devam eLtigi sürece de bilgilen
dil'me. bilgı alma toplantılarını sürdürecegiz. Katkıların ız için hepinize teşekkür ederken . saygı
larımı sunuyorum. 

Zeynep ARAT, (Çevre ve Altyapı Grup Yöneticisi) 

Saygı larımı sunarak başlamak istiyorum. 1989 GAP Master Planı'nda çevre boyutu eksikli. 
Yani çevrenin alıcı ortamı. su ortamı. klimatalojik ortamı. ormanı eko sistemi yer aln1akla biı'lik-
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Le \·crici ortamla ilgili kısıllae yokLLL Sadece bazı teınennilcr vcıedı. Arıcak 1989 yılındcın bu ya

ıw Türki~c·de çok şey değişLi. Çevre ile ilgili olarak. 2872 sayılı 1983 Çevre Knnurnı·ndan gü

cünü cı lan pek çok yönetınelik yürürlüge girdi. Ancak GAP Bölgesi'nde bu yöm)tmclil-.Ierin lwk-

1-.ı ile uygulandıgmı söylemek m ümkün degildir. Çevre ve cıltyapı gı'ubu olal'ak. bir ilki yerine ge

lit'iyoı'UZ cliyebilil'im. Çevre kararlarının. çevre ile ilgili krileı·lerin. lüm karar mekanizmasına 

anmda dahil edilmesi. Yani ekonomik kal~ınma gı·ubunun. Wl'ımsal ~alkınma gı'ubunun ya da 

sosyal kalkınma grubunun kareıeiarı nlınıı·ken. anında \'C\Te kriterleri ile l>iı·lik.te degerlendirilip 

1-.araelar alınacaktır ki bu dün) cıdn sünlüı'ülebıliı· kalkınmcının felsefesinin esası olan ... ortak ka

rar cı Ima ınekanizması"nın hayata geçıeilnıcsidiı'. 

Çevre gı·ubu olarak ilk yapnlak ist,ecligımiz ~C} altyHp ı grubu olarak. alıcı orıcım ı degeriendir

m ek. Alıcı ortam; KlimaLolojik sistem. su sistemi. topra I-. sistemi fluor<ı \C faunn ::; istem idiı'. Alı

cı ortaını degerlendiı'il'ken bunu insan merkezli y<lpıyoruz. bu degcrlendirıneden ~onı·a. kalkın

ına sırnsınctc:ı meydana gelebi lecek. alıcı oıtaınclaki degişi\...liklcri. istenen yönde kontrol edebil

mek. sapmcıları önlemek için yakın bir izleme ve denetleme sistemi kunnak. Bunu yaparken ge

ne deşarj ortaını ile ilgili olarak dcı çok iyi bir iılcmc mekanizması kurmak. Yani su kaynaklm·ı

n m kirlenme ortamını. toprak kirlenme oıtnınını. floı'a ve fnuncı. orman cko sistem i c lah il Lüm c ko 

sistemdeki degişiklikleri. bu verici kit'leticiler ncclcni ilc ynl-.ııı Lcıkıbe cı lınak. iyi bit' izleme ve 

konLııol mekanizması kurmak. Diger taı·aftan içme suyu ve kancılizasyon all,yapısında bütün yel'

l eşin11ere. dahcı fazla miktarda içme suyu saglayabilmek. Kanalizasyon projclel'iınizi yeniden 

gözden geçirip, kıt kaynaklarımızin karşılaştırarak önceliklerimizi beliı·ıemek iyi bir atık sistemi. 

iyi bir arıtım sistemi ile birlikte plan hedefleriniize dahil etmektir. Hepinizi saygı ile selamlıyo

runı. teşekkür ediyorum. 

Dr.'ı avuz EGE- Sunuş kısmı burada Lamarnianmış bulunuyor. geri kalan bölümde. size dagı

Lılnıış olan gündemde görülecegi üzere tartışmaların yer alması planlandı. Bunlar da üç a~ rıza

man aralıgında olacaktn'. iki ara verec~iz biri 15:30 digeri ı 6:45 olmak üzeı'e ı 5 'eı' dakikalık 

iki ara vermiş olacagız. Şitndi söz siz degeı'li katılımcı larda. Ben biı' hususu riccı edeceğim . top

lantı görüşmeleri ka~ da almıyol'. bunun için mikrofona konuşulması gerekiyor. Arkadaşlarımız. 

söz alanlara yardımcı olacaktn' buyurun cfendıın. Bir de önce kendınizı takdim eelerseniz kayıt

lar bakımından onu da rica edi"or'um . • 

Özkan GÖKSEL- ( Zil'aat ~1ühcndl leri Odası 2.8a kanı) 

Bize sunulan planla ilgili görüşlel'imizi size sunma\... i st ıyorum. Güneydogu ,\nadolu ile ilgili 

ekonomik ve sosyal önlemlerin alınması sırasında 1-.atılııncılık ilkesi çerçevesinde böyle bır süre

cin başlamasını olumlu ve Lakdire şayan olm'a~ degerlendiriyoruz. Temel olarcık çizilen vizyon 

ve genel amaç, temel ilke ve stratcji lcı· dogı·udur. bu konuda aynı fikirdejiz. Ancak uygulama 

aşamasında. yöresel. ülkesel ve dünya aşnınasındaki ilkelel' nedeni ile ciddi sorunlar oluşmak

La. i::>tencn başaı·ı gerçekleştir' i lememektediı·. Biı. oda olarak cndişeleı·imizJ şu şekilde sırala~ a

b ili riz. Bölgede bir toprak reformu yapılabilme olanağının beliı'li nedenlerle. belli güç odakların-
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ca günümüze kadar engellenmesi nedeni ilc ı'efol'm het•kese ekonomik faaliyet.Icı'e katılma fırsa

tı vererek sağlanması amacını engclleyecckLiP. bil'inci enelişemiz budul'. IMF niyet mektubıında 

ortaya çtkan ve tanmsal destek leı· i kaldıl'ınaya ça l ı şa n ülkesel L:::ıeım po l i tikası. bölgesel politika
lan da olumsuz şekilde etkileyecck~iı'. 

Planın kaynak gel'oksiniıni için kamu dışı ve genel ve ulusa l olanaklar ile uluslararası imkan
lardan daha çok fayda l.anınayı sağlayacak modcllel'in üPeLi lmesi. kaynağı sağ layan ülkelerin 
planı yön lcndiı'et'ek ve gerektiğinde ctegişmcsine de yol açabiliı' ki. bu konu ciddi olarak tarLışıl
nıalıdır. Planın kaynak gereksiniminin. kamu yönetim inde. kamu soı·um luluğunda olması. Lop
lumsal yaraı·ın gözetilmesi açısından faydalıdır . 

BüLün kurum ve kueuluşları ile l'asyonel işleyen bir pazar ekonomisi dünyada gelişmiş sayı 

h ülkelerde gerçekleştirilebilen bit' durumdur. Ülke genelinde sağlanamayan rasyonel pazar eko
nomisinin. bölgede sagl arıması zoı'dur. Bu nedenle ürelicilerin tüketicileri n örgütlenmesi. sözleş
nıeli tarımda sözle~ıne koşullarının. ik.i k1t'afı da eşit koruyan ilkeleı· içermesi. sanayi kuruluşla
rında ça~ ışanların sendikal örgüller La l'afınclmı üsl.lenilmesi. rasyonel pazar ekononlisi için zo
runludur. 

Endişelerimizi bu şekilde s ıra ladıktım soma. belirlenen 16 farklı amaç ve amaçlara baglı he
deflee ile ilgil i. yapılmas ı gerekenlel'i sistemaLik olarak kısaca sıralamak istiyorun1. Bölgenin de
tay lı temel toprak hariLaları tamamlanarak arazinin yeteneklerine uygun kullanılnıasmı sagla
yacak. arazi kullanım plan ları mutlaka oluşwrulınalıdır. Tarım. sanayi ve hizmetler sektörünün. 
yer seçimi sürecinde, birinci, ikinci ve üçüncü sınıf Larım topl'akları. çayır meralaP. ekonomik öl
çüde ürün alınan ekili araziler, oı'manlar ve su havzaları muclaka koı'uma altına a lınnıalıd ı r. Top
rak mülkiyeL sistemini ve tar ı msal yapıyı düzeiLınek amacı ile toprak reformu yapılarak işletme
nin optimum büyüklüklere çekilmesi sagıa nmalı. arazi edindirme fonu kullandırılarak topraksız 
ve az Lopl'aklı çiftçi ler topPaklandıeıJmalı, üretimde verimlilik ve süreklilik için kooperatifleşme 
özendieilmeli. belli süreler için ucuz teşvik ve kredi saglanma lıdır. Sulama yatırımlar· ı llı ij landı

rılınalı ki bunu tarım ve kırsal kalkınmanın hlzlandırılacağı konusunda şüphemiz var. su Laşımrı 
ve uygulama randımanını yükseltmek için, Laşıma kanallarından sızma kayıplaı'ı önlenmeli, ye
ni sulama a lanlaııında açık kanalet sistemlerinden vazgeçilmeli ve basınçlı su lama sistemlerine 
geçilmelfdir. Sulama bieliklerindeki sorunlar. Türkiye'de oldukça büyüktür. bu sorun laı' ı gidel'
mek için gerekli önlemler alınmalıdır. Lygun sulama tekniği ile. hedeflenen ürün deseninde yel' 
alan ve bölge için yeni bitkilerin yetiştirilme tekniklerinin örgütlenmesi. benimsetiln1esi için. uy
gulama lı çiftçi egium hizmetleri gelişLirilmelidir. Drenaj sistemi mutlaka kurulmal ı. var olan ye
tersiz sistemdeki atık. sular da yeniden sulama amaçlı kullanılmamalıdu·. 

Ekolojik. ekonomik ve paza ı' koşullarına en uygun üretim sistemleri saptanınDI ı , Larımsallire

tim planlamasına geçilmelidir. Sulanan alanlarda % 90'a ulaşan pamuk deseni yerine. pazarla
nabilir yeni ürün desenleri konulmalıdu'. Tarımsal işletmelerde zil'aat mühendisi isLihd<ınıı koşu
lu getirilmeli ve bu yolla bilimsel ça lışmalar yaygınlaştırıtma lı ve desteklenmelidir. Yaygın çiftçi 
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egitim modelleı·i geliştirilmeli. çiftçilerin arazilerinde denemeler geı·çek leşlirilerek ögeenmeleri 

saglanmalıdır. Arı ederim. 

Prof. Dr. t\yteldn BERKMAN, (YÖK Denetleme Kuı'ulu Başkam) 

Her ne kadar katılımcılar listesinde YÖK Denetleme Kurulu Başkanı olarak yazıyorsa da. YÖK 

temsilcisi olarak burada bulunmuyorum. '1988-90 yılla e ı arasında GAP'La çalışan bil' kişi olarak. 

eski GAP çalışanı bir GAP'çı olarak tabiri caizseeski hapçılar vardı. tiryakilik gibi bir şey GAP'çı

lıkta onun gibi. Ben daha çok. bize gönderilen dokümanlar üzerinde bır kaç gün çalışma fırsa

tı buldum. Ve açık söyleyeyim dün Sayın Olcay O VER'l aradım. ve "sen bunu okudun mu? Bu

gün bize soracaksınız ama. sanki biraz daha sunulmaması geı·eken ya da bir kaç kez daha elden 

geçirilmesi gereken bazı hususlar val' gibi geldi" dedim. Bugünkü sunuşlarla beraber biraz da

ha yerine oturdu gibi. onun somut örnekleı·i nerelerde? ne var? onlan söylemeden önce. sunuş

la birlikte bir kaç temel konuya deginerek. konuya başlamak istiyorum. 

Bie kere 89 Master' Planı 'nda. sanki bir eksiklikmiş gibi. plan "sulamaya dayalı bir kalkın

ınayı hedef almıştır" diye bazı ifadeler oldu. Tabi o zamanlaL, "insan odaklı kalkınma ve sürdü

rülebilirlik kavl'amları" pek fazla gel işmemişti. geı·çi şimdi, dünya konjonktörü içerisinde bunla

rı kullanmazsanız. sanki bazı şeyleı·i eksik bırakıyormu ş gibi olabilirsiniz. Fakat çok fazla da bu 

ortaya atılmış olan yeni Leı·minolojilere sıgına ı'ak temel hedefleri kaybetmemek gerek diye düşü

nüyorum. Bu baglarnda söylemek gerekiı·se .. GAP Projesi " ne derseniz deyin. sulamaya dayalı 

bir kalkınma projesi olmak zorundadır. Başka biı' an lamı yok. Türkiye su knynaklarının % 

48'nin geçtigi bir bölgesinin sularını zaptederek, o suyu sulamada ve enerj ide kullanıp. oradan 

bir artı degeı· orı..aya çıkarıyor. Bu artı degerin, bölge halkının ister refahını yükseltilmesi, ister 

yaşam kalitesini yükselti lmesi deyin iz. temeli o artı degeri er olmak zorundadır ve olacaktır. Bu

nun başka da yolu yok. aksi takdirde bu kalkınınay ı saglayabilmek için. sürekli bir yerlerden 

kaynak pompalamanız gerekir. Öyle ise. temel hedef. ener jiden saglanan artı degerlerdir. I şte en

tegre sistem içerisinde tekrar geri dönmedigine göre. ulusal bütçeye gittigi veya başka bir şekil

de devlet kasasına gittigi için, bölge halkına dogrudan geri dönmedigi için kalkınmanın temelin

de. yaşam kalitesinin yükseltilmesinde. refahm yaygın laştırılmasında tek bir kaynak kalıyor. Bu 

da. sulamanın geliştirilmesi. toprak ve su kaynakların ın geliştirilerek. oralardan elde edilecek 

olan artı degerierin refaha dönüştürülmesidir. Dolayısı ile temel vizyon, temel kalkınma felsefe

si. bu olmak zoı·undadır. Aslında işin temeli de budur, aksi takdirde GAP Pmjesi diye bir şey ol

mazdı. Bu baglarnda belki vizyonu. bu temel ilkeyi de içine alacak şekilde ı·evize etmekte ve her 

şeyin sulamadan geçecegin i kabul etmekte yarar var. Bir iki örnek vereyim. kuru şartlarda Har

ran Ovası'nda dekardan 100 kilogram bugdayı zor alırken, şimdi isteı· pamuk deyin. ister bug

day deyin, ister mısır deyin ne derseniz deyin, işte bugdayda dekardan 700-800 kilogram. pa· 

mukta dekardan 350-400 kilogram kütlü alma olanag ı ortaya çıkmıştır. Bunun yarattıg ı verim. 

su lama öncesine göre en az 7-8 kat bir gelir fazlalıgıdır. Dolayısı ile kalkınmanın temel itici gü

cü ve kaynagı budur. 
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Bir diger temel olarak bildi~im şey, sanki GAP Bölgesi Tür•kiye'nin dışındaymış ve plancılm. 

başka bir ülkenin yabancı uzmanlarıymış gibi oraya Türkiye'nin geneli dışında kalabilecek. ye
ni bazı çözümler önermeleri eskiden Master Plan döneminde de yapıldı. şimdi de yapıyoruz. Me
sela işte vizyonun son cümlesi şöy le bitiyoı·; "Refahın arttı~ı yaygın laştıgı demokratik bir top
lumsal yapının gerçekleştirilmesi". Bu gibi dokümanlaı'da, kelimelerin çok doğru ku llanı lması 

gerekir. "Demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesi" dediğimizde bemen akla gelen 
şey; Burası'lürkiye'nin demokratik yapısı dışında kalacak olan bir yer de, biz buraya yeni bir 
demokrasi modeli mi getirec~iz? Ya da Tül'kiye demokratik bir toplumsal yapı lanmaya sahip 
değil mi? Gibi sorular akla getiriyor'. Ben bunları sadece bir örnek olsun cüye verdim. Bu bölge 
Türkiye'nin içeı'isinde ve Türkiye'nin genel kurumsal yapısı. genel politikaları. genel parlamen
ter durumu vs. planlaması ve planlama teşkilatının aldığı ka ral'lar çerçevesinde. bir arada irde
lenmesi gereken ve onlarla uyumlu olat'ak bir kalkınma modeli geliştirilmesi gereken bir yeı'dir. 
diye düşünüyorum. 

Bölgenin mekansal yapısı .. temel strateji ve ilkeler içerisinde düzenlenecektir" diyor. 89 Mas
ter Planı'nın, -sanırım Kaya Yaşınok Bey'de çok iyi hatırlar- hemen hemen en güçlü tarafların
dan biri. bölgede mekansal yapının beliı·lenınesi , kırık akslar vb. çok temel hedefler ortaya ko
yulmuştu. Acaba diyorum o günden bugüne. temel mekansal boyuttaki planlama ilkelerinde ba
zı önemli değişiklikler oldu mu? Bunları yeni baştan mı yapacagız? 

Bir diger deginece~im temel olay, planların sonuçta uygulamak için yaptldıgıdır. Uygulanabi
lirlilikte de kim? Neyi? Nerede? Nasıl? Uygulayacak belirtilmesi gereklidir. 89 Master Planın ba
şına gelen de bu soruların açık bir cevabını içel'memesidir. Bunlar bir türlü belirlenemez ise! 
Plan ne yazarsa yazsın, kurumlararası koordinasyon ve görev dağılımının yaptırıma dönüşLü
rülmesi ve izlenmesi büyük sorund m. Dolayısı ile ne kadar iyi plan yaparsanız yapınız eger bu 
boyutunu yani hangi kurum nerede? Nasıl? neyi yapacak? Tanımlamamışsanız. baştan onlaı·ın 
gönüllü nzasını ve katılımını almamışsan ız planın uygulamasında sorunlar olması kaçınılmaz
dır. 

Ikincisi, plan uygulamasında kaynak sorununu çözmek, GAP Idaresi'nin de başına gelen 
odur tüm kamu kurum kuruluşları arasında GAP Bölgesi'ne yönelik koordinasyonu yürütmekle 
görevli olan kurum. ancak kurumlara ı·ica ederek, yani yaptırım gücü olınadı~ı gibi yaptırım için 
gerekli kaynaklara da sahip olmadıgı için yani kurumlara bunun finansmanını ben sa~lıyorum. 

buyurun yapın diyemedigi için ne 89 planı isLendigi ölçüde gerçekleşebilmiştir nede şimdi yeni 
hazırlayacağımız plan. Eger bunları baştan planın içerisinde hükümetlere kabul ettirecek düzey
de bir model geliştirmedigimiz takdirde yine hazırlanan planların uygulanabilirliginde büyük so
runlar çıkacaktır diye düşünüyorum. 

Bunların dışında benim en çok dikkatimi çeken şey. her bir amaç altında hedefler ve politika
lar sı ralanıyor. Diger arkadaşların da konuşmalarına olanak saglamak için. çok fazla örnek ver
mek istemiyorum. Bazı amaçta söylenınesi gerekenierin hedefte, hedefLe olması ger'ekenlerin po-
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lit i ka l c:ırdcı veya politikada oln1as ı gerckenleı·in hedeflerde olması gerekligini düşünüyorum. Me

sela. birinci amaç "süedürülebilir büyüme \'e gelişme alLyap ısı o luşturulacaktır" dePken. allya

pıya örnekleri içerisinde entegee hayvancılık deniyor. Entegre hayvancılık bildigim kadar ı ile La

ı· ı m içeı·isindc bir ekonomik faa liyet alanıdır. biı' altyapı a lanı degildir. bu omc~i n. orada olma

ınası gerekiyor. Belki entegre hayvancılığın altyapısı oluşturu lacaktıı· denilebilir. 

Yine bitinci amacın altında hedeflerde 1.1.1 olan maddede "bölgede üreliın artt.ırılacak ve ge

lir düzeyi yükseltilecekLir" denilmiş, aslında bu hedefimizin ele üst.ünde. teınelıiKelerden. temel 

anıaçlarciEın bit' tanesidil'. Dolay ıs ı ile altyapı altında niye say ılmış? anlayamıyorum. Yine ı. ı .ı 

hedeflerine yönelik olarak oluştu ı·ulacak politikalm· içeı· i sinde mesela 1.2.5'tc sa) ılan entegre ta

nmsal mücadele sistemleri geliştirilecek ve yaygınlaştn·ılacaktıı· polili~asının .. sürdürü lebiliı' bü

yüme ve gelişme alt yapısının oluşturu lması" altıııda ne i ş i vrıı·dıı·? Bunun acaba beşinci amaç

La sayıl c:ııı politikalar içceisinde olması, hedefler· içet·isinde olması gerekmez mi? Diye düşünüyo

rum. 

tkinci amaçta. hedefler içerisinde 2.1.1. de iktisadi faaliyetler ve bundan elde edilecek gelir

ıcı· çeşiLiendirilecektiı· diye bir ifade val". Yani iktisadi faaliyeLlerin çeşitlendirilınesini anlıyor·unı 

da bu fna liyetlel'den elde edilecek gelir lel'in çeşitlendirilmesi nasıl dııı? Diye de dü$ünüyorum. Bu

nun gibi daha bir çok nollaı, a ldım. Bu n lan, bu ça lışma gl'ubundnki mkadaşlarıın ln daha başka 

OL'Lan1cta bir araya gelip tartı şınam daha dogrıı olu ı· diye düşünüyorum. 

Yani söylemek istedigim. anıaç lm· bel irlenmiş, on lc'll'a bir iLirazım yok bu anıaçı arı daha da 

çoğalLmak. bazılarını çıkartmakta mümkün. Ancak amaçlarla bag l amılı ola m k hedefleri düzgün 

seçnıek. belki diget' amaçlara kaydıı·ılacaklan da yerlerine taşımak. bunlaı·a u~gun politikaları 

yeni başlEın bir düzenlemek gerekir diye düşünüyorum . Hani bıı· diger benzetme gerekirse biı' 

kütüphane girdiginizde 600'lü kitapların m·asında. birden 380'1i bit' kilaba r·astlamak istemezsi

niz veya 240'lı arada 780'1i bir kitap olması gibi. yeniden kategm·ize etmekt,c ve bunları yeni 

baştan düzenlemekle yarar görüyorum. Burada ayı'ıntısma gircıne~ iz elbette ben dilerseniz. ça

lışına grubuna hem notlal'ımı verebilirim hem de daha sonı·a onlarla başka bil' ortamda bir gö

rüşmemiz mümkün olabilir diye dtişünüyorum. Tcşcl-.1-.ü ı' ediyoı·um. Sayın Başkanım. 

Prof.Dr. AJi İhsan BAGIŞ (Hac~ttcpe "nlver·sitesi) 

Aslında söz almak gibi bir düşüncem ~oktu. yalnız Aytekin Bey'in konuşmaları beni hemen 

platforma itmiş oldu. Ben burada bize gönderilen metin üzerinde kesınlikle bil' tartışma yarat

mak istemiyorum. Benim hedeflerim başka olacak şimd i on ları sıralayacağım, sanırım burada 

hiç kimsenin de bir itiı·azı ciddi anlamda yoktu ı·. Bu vizyon 1-.onusunda. polıtikalar konusunda 

önem li olan geçerliligi ve gerçekçi olmasıdıt'. Ben 89'daki ~lastcr Plan çalışmalarında. bir kaç 

sektörde danışmanlık yapmış idin1. GAP tutkusu de~ in veya pı·ofcsyonellik de~ in. ne dersen ız de

yin. on yıll ık bu süreçten sont'a üniveı'sitcde. Loplu olarak ve kişisel olarak da bir çoklarınız gi

bi. GAP konusunda. çeşitli konularda sosyolojik. poliLik. ekonomik hatta slratejil-. olarak da ba· 

kıyoruz. SLı'oteji konusunu Sayın Büyükelçim Şü~rü Bey biraz platforma çeker şimdi. 
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Çevre boyutunda bi ı· kaç şey söylemek isLiyoı·unı. Burada önemli olan bize gönderilen taslak
ta açık ve ne~ bir şekilde görülüyor ki bölgede çok ciddi bir egitim sorun vaı'. Hemen hemen her 
sayfada dönüyor dolaşıyoı' egitim gcliyoı·. 

Bu bölgenin. özellikle Tüı·kiye'nin diger bolgelerinden farklı olarak eğitilmemiş ciddi biı· insan 
sorunu ile karşı karşıya olclugunu görüyoruz. Böyle bir durumda elbette ki vizyon haklı o l aı·ak. 

demokratik ve toplumsal bir yapının oluşmasın ı gerektirmektedir. Yaptıgım ça lışına l arı Lekrat' 
etmek istemiyorum. Burada bazı ifadeleııı ~asıllı olcwak seıt kullanmış olabilirim ki! Biı~az tat'Lış
ma ortamı açalım. çünkü nihayet. çalışma gı'ubunun da istedigi yanılınıyorsam budur. Şimdi 
bölgede ki sosyal. sos}olojik yapı digeıı bölgelcı·den çok farklı. Dogu ve Güneydogu. bu ikisinin 
bir arada kullanılmasına taraflar degilint Çünkü bizi yanlış yerlere götürüyor. GAP Projesi ken
di başına bir projedir. Bunun Dogu·dan ayl'ı ele alınması gerekıı'. GAP Bölgesi'nin teşvik konu
su. aynı şekilde kalkınınada öncelikli bölgeler kapsamından da çıkartılmalıdır diyorum. Bunu yıl
Iard ıi' söylüyorum. büı'olsatlar alınmasınlar. Tül'kiye'de bürokratların politika düzeyinde dolay
I ı veya dolaysız etkilet'i oldugu için bunu nı) e ciddıyc alınadılar bilmıyorum. 

Iki yıl önce. G ı\P ldaı·esı'nin de büyük katkısıyla Urfa 'da gerçekleştirdi~imiz sen1poz 'U mda. 
egitim konusu lekraı' bu d ıle gelmişti. Saglık ~orunları kısa vadede. e~itim sorun uzun vadedeöl
dürüı·. Bölgede cıddi bit' egitim yapılmamaktadıı·. büyük ölçüdeanarşı bitmiştir. Bu çalışına gm
bunun. bunun üzeı·inde özel likle durması gerekir ve hükümelleı·i sürekli sıkıştırması gerekir. Bu 
sekiz yıllık egitim seferbeel i~i için gönüllü ve devletin aYJrdıgı kaynakların toplam ı önceden tah· 
min edilemeyecek boyutlaı·a ulaştı. Türkiye'de bunu kimse beklemiyordu. Bu kaynaklardan GAP 
Bölgesi'ne yönelik ~alifiye eleman yetiştirilmesini saglamak amacıyla önemli bir kaynagın akt<ı· 
rılması gerekligini düşünüyoı·um. Bölge, sıyasal kültür. siyasal bılinçten revkalade }Oksundur. 
bunun sökülmesı ıçın egitim in mutlak surette ciddı bir şekilde ele alınması gerekır. Saglık konu
sun do ise saglık ocaklat·ının ı· akamlarına girmek istemiyorum. Çok sayıda sagl ık ocakları yopıl 

dı ama saglık personeli yok. Geçen sene. bunu Bölge'nin Valisi. Vali Yardımcıları ile oturup ~o
nuştuguınuzda söyledim. On lar da .. hayır Hll'" dediler. O zaman biı'bit'imize ya lan soylüyomz. 
Ben yalan söylemedıgimi biliyorum. Devletin genel politikası: resmi agızlar gerçekleri gizlerneyi 
bil• politika haline getirmişlerdir. 

Şimdi egilim konusunda bu yapılan çalışmalaı' çok ciddi analizlel' degil. hükün1etlerin kal'şı
sına gerçekçi ve u~gulanabili ı' bir teklifle çıkmak gerekir. Hükümetlel'in. GAP konusunda sami
mı vega~ ı·ı amimi mi? Oldu~ u konusunu huradH laı·tışmak istemiyorum. Ama G \P t.ekleıne ıçin
dedir. 

~a~ ın arkadaşımız ç ~vr yi konuşurken haklı olarak bir takım ufacık ip uçları verdi. cgitmez
senız. meslek okullarm ı açn1azsanız kı şu cı nda yok. Erozyon bilinci içın Zeynep Hanım'ın dedik· 
lerini anlaması ıçin. t'enkli veya çeşıtlı bl'oşürlerin dagıtılması gel'ekil'. biraz gerçekçi olalım böl· 
gede GAP't~n dolayı komşularımızia ve dünya platformunda su pı·oblemimiz çıkt ı. Surıye ve 
Irak'la ilgili hıç bır ihtilafunız olmaz. Bunu demek istemiyorum çünkü Turkiye haklı olarak bu 
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projeleri yaptı ve yapmaya devam edecektiı·. Zaten son yıllarda ki hükümetlerin ciddi bir şekil

de finansmanları arttı, işte barajlar bitti bilmek üzere. Şiindi sonuç bunlaı·ın içinde. Zeynep ha

nımın dedikleri tekrar tekrar söylüyorum egeı· broşür ler le. bu broşüı•lerde egiLimi genel ve mes

leki egitim yapmazsanız biz çok konuşuruz. On sene önce aynı şekilde koşuyoı·cluk biz 89 Mas

Ler Plan 'nin da aynı sorunları ortaya koydu k. Birinci Master Plan'nda paınugun bölgede ki ora

nı % 30 öngörülmüştü yanlış mı hatırlıyorum? Pazar ekonomisine paralel olarak. çiftçinin % 

30 civarında bir pamuk ekınesi gerekiyordu. Şimd i ne oldu % 1 OO'e yakın pamuk eki liyor. köy

lü ile çiftçi ile konuşuyorsun .. ya hoca m diyoı· öyle söylüyorsun ama ne yapayım" diyor. Pazar

lanlanı n içinde olmuyor işte. 

Burada üzerinde durdugun1uz. özellikle kamu sektörü. kamu seJ...törü niçin hantaldır? Biraz 

örnek verip sözü bitirecegim. Çünkü kamu sektöründen de bayagı bir şikayetçi olduk Türkiye'de. 

yani bürokrasiyi kastediyorum. Bir de dönüyorum t.ekı~ar egiUme dönüyorum. yani egitimin, bu 

planda yapacagımız revizyonda egitim in ciddi bir şekilde oku lları ile laboratuaı·la ı· ı ile yapılma

s ı gerekir ki Ilaşim Bey'in başında bulundugu. Mehmet Bey'in başında bu lundugu sektörün. ta

bi bütün sektörün. Ahmet Bey'! yıllardır tanıyoruz birbiriınizi bir kısmını yakından tanıyoı·um. 

Şiındi bunların olması için egitimin olması gerekir. Suriye lı'ak diyor ki. benim bildigim kadarı 

ile böyle bir şey yok. Suyu kirletiyorsunuz, anlaması köylünün çiftçinin egitimden geçmesi gere

kir. Biraz samimi olalım ciddi o lalım. hükümetlel'i bu konuda ciddi biı' şekilde uyaralım. Şimdi 

bizim politikacılanmız dogru konuşmuym·laı'. şu nnda da GAP konusunda konuşuyorJar. konu

şuyor lar ciddi bir yatırım şey i göı'müyoruın. rakamlaıı ı hepinizi biliyorsunuz. burada konuşma 

gerek duyınuyorum. 

Şimdi bölgede ilaçlama yok. ciddi anlamda sulama yok. Suriye söylüyor. Irak söylüyor. dış 

finansman konusunda engel oluyorlar'. Geçenlerde biıtakım yabancılal' size geliyor. bize de geli

yor'. niçin yatırım yapmıyorsunuz? Heı' şeyiniz eksik. güvenlikte de sıkıntı var siz söylüyorsunuz 

diyor. Şimdi lütfen bu planda egitim olması için egitim yapılması için okulların, saglık ocakları

nın ve meslek okuHal'ın ın ön plana alınması gerekiyor. Diyor ki planlar ne kada ı' güçlü olursa ol

sun tatbikattan geçeı·. siyasal bilincin. siyasal kültürün bölgede geliştirilmesi gerekir. Bunu ka

lifiye eleman yctiştirirsek yapacagımız ekonomik yatırıınlarda. bölgenin aşil'el yap ısını . bölgeyi 

sömüren meclisLeki ınilletveki llerinden. bölgenin çocukları . milletvekilleri. bakan larından bölge

yi kuetarmak istiyorsanız. GgiLimi ciddı bir şekilde en kısa zamanda sümtli bir şekilde kaynak 

çekerek bölgeye sürüklemek gerekir. Ümit ederim ki yeni plan konusunda. dogru yola girildi şu 

yapılıyoı' şimdi. yabancı uzmanlaı' geldi konuştu onu eleştirdik. Şimdi yapılınıyor işte bizi çagı

rıyorlar. bu konuda daha çok söyleyecek şeyim yalnız bir şeyi daha belirtmekte yarar var. Bir

de egiticinin egitilmesi geı'ekir yani şimdi sizi ögretmen gönderiyorsunuz. ögretmen egitimsiz bu 

zaten Tüı'kiye'nin zalen bir sorunu ama bölgeyi eger gerçekten entegre etmek istiyorsak Ayte

kin Bey bölgede demokratik. Türkiye'de demokratik sıkıntılarımız var. Ama bölgede .. demokra

si" . demokrasi lafı olarak var. Bunu siz de çok iyi biliyorsunuz, bende çok iyi biliyorum. Onun 

için bu cümleye takılınanın bir şey i yok. Bu egitimi çözmemiz gerekir. umut ederiz ki bu planla 

18 



çözülür. Şimdi bürokı·asi bir Türkiye'nin genel yapısından kaynaklanan imzalaıı. imzalar son hü
kümet şeyinde o da var. Yatırırncı l aı'ı bıktırmaınak için altn1ış imza otuz imzaya düşüyor. Şimdi 
biz üniversite de atama yapaca~ız. bir uzman arkadaş arıyoruz. bit' ay rektörden rica ettim ta
l'ihlerini vermek istemiyorum. Aytekin Bey'in ça lı ştıgı kurum dahil YOK dahil on günde biıı imza 
çıkmıyor. Yani Tül'kiye'de bürokrasi hantaldır, insanlar mental olarak hantal. zihniyeL itibari ile 
çok kötü. Dolayısı ile bölgede ki bürokrasin çalışmasını rasyonel hale getirmenin yollarını aııa
yalım. Zeynep Hanım tam karşımdasınız. çok hassas o konuda. bütün yaptıklarımza ben katılı
yorum. hepimiz de katılıyoruz. Ama egitim bürokrasinin rasyonel çalışması olmadığı sürece ger
çekten sıkıntı olacak 89'daki çalıştıgım \1aster Planı'ndan bugüne kadar· çok az şey değişti. Ta
bi istim arkadan gelir derseniz. mesele yok ama çabuklaştırmak istiyoruz. bu bakımdan aı·ka
daşlarım çalışma grubuna fazla kötümseı· konuşmak istemiyorum. Bütun yazılarımda onu söy
lerim zaten kötümser olmak ne kadar kötu biı· şey ise. iyi m sel' olmakla o kadaı· kötü bir şeydir. 
Başarılar dilerim. Ümit ederim çok gerçekçi bir plan çıkartırlar. biz de burada gerçekçi. birbiri
mize kızınadan küsmeden. demolsatik d~ildir bu ülke. Çok biraz tartışma açar bölgede gerçek
ten demokratik bıı· tarlışma yok., tekrar soylüyorum egitim. egitim yoksa Zeynep Hanım ın bütün 
bu söylediklerı havaya uçar. teşekkür ederim. Bir şey daha söylemek istiyorum. Bu Çatomların 
çok daha destcklenerek madem ki kadını cgiLmek istiyoruz. Çatomların başarısı. bu yaptıgımız 
planlardan daha önde gidiyor bana göre bunların imkanlarını geliştirelim. 

Prof. Dr. A)tekln BERKMA - (\'ÖK Denetleme Kurulu Üyesi) 

Usül yönünden arz ediyorum Sayın Başkanım. e~er konuşmalarımızı. plan yaklaşın1 ı ve plan
da bulunması geı·e~en hususlar' yönünde yogunlaştıl'ırsak, "mevcut duı·umu irdeleınek" olanagı
mız olabilece~. Aksı takdirde sa nı rı m esas konumuz bugünkü gündemimiz dışında kalaca~. onu 
arz etmek istiyorum. 

Prof. Dr. Can HAMAM Cl - (Siyasal Bilgiler Fakültesi) 

Teşekkür· edel'iın. Sayın Başkan. degerlı kalılımcılar. önce çok mutlu oldu~umu belirt.mck is
teı~im. Çünkü ülkemizin. bölge k.alkınma planını düşünmesi, bunu devı·eye sokmak çabasına gir
mesi. bence hakıktıten ıneınnunıyet verici bi ı· şey, heyecan verici. bunun heyecanını duyuyoPum. 

~letin üzerınde. necümlcleı'i. ne sözcükleri ön plana getirip. tartışma açmak istemiyonım. Aı·
kadaşlarımızın. gi'Upların. bü~ ük bir çaba~ la yazdıkları bir çalışma . burada sözcükleri dcgiştir
sek plan iyi olur ya da plan iyi işlet' diye biı· şey yok. önemli olan. degerli grup başkanlaı·ı ko
nuşma yapal'ken. burada olmnyan biı· iki ip ucu verdileı·. Yeni bir planlama anlayış ı dendi. 

Türki~ e' de bugüne kadar çok fazla bölge planı yapılmadı. bu açıdan söylemiyorum ama ge
nellikle planlaı· hep yapılır. I ler seferinde de plan anlayışının yanlış oldugunu. hantal oldu~unu. 
biliriz. Ulusal Kalkınma Planı'ndan tutun da en basit uygulama planına kadal' indirebiliı·ız. Hep 
bunu eleştiririz ve bu .. plan an la~ ışı ile bu çıkmaz" deriz. Şimdi burada diyoruz ki! Yeni bi ı· is
tenç var, plan anlayışını de~işlirccegiz. Bu çok önemli bir şey. degiştirecekse~. nasıl degiştirece-
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gimizi tartışalım bence. Yani her şeyi yazmak Ulusal Plana uygun yazmak. digeı· ulus lararası La· 

ahhütlerimize uygun yazmak, Habitat ilkelerine uygun yazmak veya süı'dürü lcb il ir kalkınınaya 

uygun yazmak bir şey ifade etmez. yazıda kalıP. Ama biz bu yeni plan anlayı şı He bunu nasıl sür

dürecegiz? Bu nasıl oraya fiziksel mekana uygulanac<Jk? Bizim istedigirniz sosyo ekonomik ge

lişmeyi nasıl sağlayacag ız? Şi mdi (a) noktasında isek. (a J)'e doğı·u ilerleyecegiz. On yıl sonra 

(a ı )'de olacağız. bir süre sonra da (a2)'de olacagız. bunu bu l mamız lazım. Bence bu toplantı laı'. 

bu katkıyı sağlıyoı·sa, çok önemlidir. yoksa burada sözcüklerle uğı·aşmak bancı çok anlamlı gel

ıııiyol' . 

Şimdi bunu yaparken. k ırsal kalkınma çok ön plana çıkan biı· konu. ya l nız kırsa l degiJ, kent

le k ı rın birleştirilmesi var_ K en Lin üstündeki yükü bir şekilde azalt.acağız ve o bölgede yerleşim 

yerleri açsından bakarsak. kırsa l ya da kentsel olsun. bazı bölgelerde çekilmez hale gelen yaşa

ını. azıcık düzeltmeye çalışacagız. Biı·inci eLapda olan bu insan unsurunu göz önüne alırsak. ulu

sal kalkınma açısından düşünürsek , bölgenin belli sorunl aııı vat'. Ama bu sorun lar bölgede var 

da Türkiye'nin digeı· bölgelerinde hiç yoktuı· diyemeyiz. Oenegin iş gücünün kali fiye olup olrna

ınas ı. bu konuda hiçbir şey söylemek istemiyorum. Biliyoı~sunuz. bütün yatırı mcı yabancı yatı

r ımcıların dediği. Türkiye'de i ş gücü ucuzdiyoı·sunuz aına en yüksek rnaliyeLli üretin1 Türkiye'de 

oluyor. Çünkü iş gücü kali fiye degildir. Bunu her yerde söyleı·iz. l980'in başından beri hangi 

serbest bölge tepesine kadar doldu da yel' veremiyoruz dedin iz. Olmuyor. Türkiye'nin genelinde

ki sorunları unutup da .sadece bu bölgede var diye görmeyelim. Yani iş gücü ka lifiye degilse. 

OL'ada da kalifiye degil, batıda da kalifiye degil. 

Ama. eğitimsizlik biraz daha bm•iz. hangi açıdan? Oı·gün egitim açısından. Metinde örgü n eği

tim ve yaygın eğitim sık sık kullanılan bir şey. örgü n egitim açısından doğı·u . çünkü Tül'kiye'nin 

bazı bölgeleri daha dezavantajlı. yeteı'ince ulaşılamamış, bu bölge bunlardan biridir. Ancak yay

gın egitim dedigimiz vakit, nası l bir· yaygın egitim? gibı ciddi soııulaı· uyanıyor çünkü biz ne ya

z ık ki yaygın egitimi. on beş yirmi yıldır unuuuk. Bit' ara fa~ültelerde bile halk egitimi diye bir 

bölüm vardı , kapatmaya kalktık . Biri hayatını sürdürdü ama en sonunda. yapacak yeri kalma· 

dı. uygulaması ka lkmadı. Şimdi yaygın eğiLim dedi~in1iz vakit. böyle bir halk egitim çerçevesin

de bir egitim mi olacak? Bunun üzerinde ısı'arla duruyoruz. Madem gruplar böyle yazmışlaı~. 

bunun içeriğinin de doldurutınas ı geı·ekir. Yaygın e~itimi kim verecek? ~asıl verecek? Kime ve

recek? Hangi araçlarla verecek? ve hedef kitle ve ulaşılaca k hedef ne olacak? Bunlar belli olut'· 

sa. buradakj yaygın egitim lafları. gerçekten bir anlam kazanacaktıı·. 

Benim kanımca. kon u la ı' hepsi ayrı ayrı anlatıldı~ı vakit ciddi bir bütün var yani mütecanis 

buluyorum eski degimi ile onun için lmmda ba~lantı saglanabilir. Benim tek kaygım bu meka

nizmayı nası l kuracag ız? Bu planlama sül'eci nası l i ş leyecck? bunu sormak isterin1. Bu a~ dınla

tırsak belki üstüne düşcb i liı'iz. Nasıl bir nıekanizınadcı bunu saglayacağ ız bit' takım şey ler se

zinler gibi oldum. Sena ı·yo yazma tekniğine gidilecek galiba. iyiınseı·. kötün1ser olabilir dendi. 

Planlamada, bu senaryo yazma teknigi. bu sistcn1 ik yaklaşımla. son on-onbeş yıldır oldukça 

gözde bir yönLeııt Bildigim kadar ı ilc uygu lamasın a kat ı ldıgım bazı Akdeniz projelerinde izledim. 

20 



Uygulanabilir. iyi sonuçlar çıkarabilir bit' sistem. madeın yanında envanter de yapılacak. Şimdi 
bu sistemi. bu sisLemik yaklaşım ı . bu Lümleşik planlamcıy ı nası l yüeütıecegiz? Bunu sadece yaz
mak yetmez. Sayın Berkman· da başka şekilde ifade etti. Ama ben onu siyasi istenç <liye kayde
diyorum. siyasi istençt.e de yanımızda oluesa -halihazırda belirgin bir olumsuzluk da yok- gider. 
Ama bu mekanizmanın çal ışması . bu yeni planlamCl an layışının ne olduğu? Hususunda. arka· 
daşlarımız biraz daha bilgi verirlerse. belki onun üzerinde tartışıp, onu diğer mevcut planım ızn 

entegre etmek veya aynı amaca do~ru bunu kanalize eLınek mümkündür? Diye düşünüyorum. 

Çok teşekkür ediyorum. 

Dr. Yat'llz EGE- Sayın Hamamcı'ya teşekkür' ediyoruz. şiındi bir ara veriyoruz aradan son
ra Kudret Bey'e. Dogan Bey· c sonra da Sayın Hali l SARIASLANA söz vereceğim. Bir arn vere
lim. on beş dakikalık bir ara. yani Saat 15:45'te tekrar burada toplanmak üıere. 

* * * 
Dr. Yavuz EGE- önce Sayın Ncvval SE\'1 Dl'ye söz vermek istiyorum. Bu planın yeni olu

şu nereden geliyor. yaklaşım ı daha doğı·usu yeni oluşu neresinde. o konuda bir takını açıl\.lama
larda bulunacak. Böylelikle bu konuda gelebilecek soruları da önceden cevaplandırn1 ı ş olul'lm'. 
Buyurun Sayın Sevindi; 

Ncvval SEVİNDİ - (GAP İdaresi Damşmaru) 

89 ~fastcr Plan analizinde. Vet'i de~el'lendirmelerini yapt.ıgımız zaman. yeni \laster Plnnının 
nesi degişik olacak? nedir degişik lik? diye baktığımızda daha çok şunu görebilil'iz. Yeni GAP Mas· 
Ler Planı. çeşitli alternatifJet'le üzel'inde konuşulabilecek herhangi bir matematiksel n1odclc daya
lı veya bizim icat ettigirniz çok farklı yeni tekniklel'le oluşturulmuş bir modelden çok. gerçekleşme
ye en yakın olması gereken bir plandu'. Bunu bir anlamda oradaki insanın hayatın ı anlama ola
rak da değerlendiııebiliriz. 89 rapoı'unun degerlendirilmesinde. yapılan pmjeksiyonlarında. kamu
özel yatırım ayeıını yoktu. kamuya daha fazla yapılacak iş düşmüş gibi görünüyordu. ama oı·ada
ki projeksiyonların bugün hiçbirinin gerçekleşmedigini görüyoı~uz. Esas önemli olan. eski planda. 
sosyal degeı'lendirme anlam ında. sosyolojik ve kültürel yapının. herhangi bir şekilde araç olarıak 
kullanılmadıgı. nmaç ediniln1cdiği ve böyle bir degerlendirme bütünlüğüne hiç git'ınediği ni görü
yoruz. Bu nedenle. daha çok bir mühendislik tasarımı olarak önümüze gclmcktcclir. 

Yeni planda temel hedef. insanı merker. almasıdır. Bu hedef dünyadaki global egilimlerden 
ve anlayışların degişmesınden değildir. Ülkemizde insanı merkez alan bu yeni anlayışın. insanın 
bir kültür varlıgı oldu~unu kabulü ile oluşmuştur. insan yarat~ıgı kültürlc vm·dıı·. O nedenle. kül
türü de devreye sokan bu planda ılk kez olarak insan. hem sosyal heın de kültürel bir dcger ola
rak dikkale nlınmal..tadır. K ült.ürel dinamikler. en önemli yerel dinamiklePle birlikte yeni "alkın

ma plamnda. motive edici ögelel' olarak kullanılacaktır. Buna niçin buna ihtiyacıınız var? Çün
kü. kültüı·. anlamlar ve elegerler dünyasıdıı·. Biz. bölge insanının hayatını nasıl anlamlandırdıgı-
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nı. nasıl yaşadıgını. hangi sembollere ne anlamlar yükledigini . modernizm i nasıl cklemledigi 

i çselleştigi veya dışladıgını incelemeliyiz. Bölgede. çok farklı "ültürler var. diller var. dil de kül· 

tü rün çok önemli araçlarından biridir. Bunları görmezlikten gelmenin bugüne kadar bize biı· fay· 

dası olmadıgma göre. görerek Türkiye kalkınmasında ve bölgenin kalkınmasında. nas ıl yararlı 

bi e at~aç haline getirebilecegimizi bilmeliyiz. Bölgedeki çeşitliligi deşifre ederken aynı zamanda 

kültürün anlamlar dünyasını da deşifı·e etmek ve bunları yapacagımız kültürel yapı araşLımıa· 

s ında saptamaktır. Acaba biz burada bulacagımız ge l işmey i \ e değişmeyi. k ısıtlayıcı ve engelle· 

y ici degerleri. normları ve kü ltürel kalıpları nasıl kullanacag ı z'? 'ranı bunun için kısıtlay ı c ı norm· 

lal' varsa bunları nas ı l dikkate alacagız? Şöyle örnekleyebilil'iz. orada şeı·ef. nam us. haysiyet gi· 

bi kavl'amlal' çok önemlidir ve s ırf bu nedenleı·den dolayı biı· insan işi bırakabiliı,_ çok pal'aya 

ihtiyacı oldugu halde çalışmayabilil' veya bi ı' olanagı reddedebilir. Biz bunu dikkate aldıgınıızda. 

o insanın şeeef. haysiyet duygusunu onore ederek. ku Ilanmak ya da egitıminde bir araç olarak 

kullanmak durumundayız. Ornegin bit' onur belgesi ile yetişkin eğitiminde motive ederek ona 

u laşmak için bir araç haline getirebiliı·iz. Bunun gibi sayısız kültüı·el degeelcri degerlendirıne 

şansımız vae. Buna. bölgenin zihinsel ve ı·uhsal haritasının çıkartılınası diyebi li r iz. Niçin bölge· 

nin? Çünkü konumuz GAP Bölge Ka lkınma Plan ı . ikincisi. bölgenin kültüı·el yap ısının çok renkli 

olması. üçüncüsü Tüı'kiye'de ilk defa yapılacak olan böyle bir ça lışmanın . Tüekiye'nin geneline. 

kalkınmasına dogrudan etkide bulunacak bir dinamik haline getirilmesidir. Çünkü sadece bölge 

değil. Türkiye de çok zengin malzemeye sahiptir. Biz. bunun üıerinde oLUrup dilenecegimize. ba· 

zinenin kapagını açıp, bunu kalkınmada biı' attı deger olarak kullanabiliriz diye düşündük. Bu 

nedenle de ilk kez burada elinizdeki dokümanlarda da toplumsal bütünleşmede ve kalkınmada 

kültürel d~erlerin ku llanılması diye bil' bölüm göreceksiniz. Belki de bu nedir? Diye düşündü· 

n üz. Böylece biz. analiz ve durum tespitini, oı·ada bugün ne oldugunu? Tespit edebilirsek. bun· 

dan sonra da model geliştiı'me öneı·ilerin i yapabiliriz. Bu model geliştiı·me. kültürel öı·gütlenme 

modelleri sadece sivil örgütlenme degildir. ) ani STK anlamındaki ôrgütlenme degildir. Çok fark· 

lı kültürel örgütlenmeler vardır ama biz bunu deşifre etmedigimiz sürece. yararlanma şansımız 

yok ve o nedenle her zaman uygulama zorlugu çekmekteyiz. Türkiye'nin niçin uygulama zorlu· 

ğu çektiginin cevabı bence burada. Çünkü uygu layacagımız malzeme insan olduguna göre. eğeı· 

biz onu t.anıınıyorsak. bilmiyoı'sak. ona dair bir fikriıniz yoksa. ona sadece söyleyeceklerimizle 

ya da eınirlerimizle. "bunu yap çünkü bu benim için gerekli. ben böyle karar verdim" ya da "böy· 

le iyi bir vatandaş" olabiliı~sin demek ne ifade eder. Oysa bunun artık geçersiz oldugunu ve işle· 

medigini biliyoruz. Bütün Planları uygulanamaz hale getiı·en bizim insana bakış açımızdır. Ilk 

kez devlet. burada, insana sıcak bi ı· yak laşım seı·gilenıekte. ~ akmlaşmakta ve J ukarıdan aşagı 

bakışla aradaki hiyerarş i yeı~ine. yeni bit· lıi~eraı·şi getit•ip. eşitlikçi \e yan yana bir tutum sergi· 

lemektedir. Bu nedenle devleti buı·ada tebri!.. etmek ve desteklemek gerekiyor. Egeı' devlet bura· 

da bunu başarıabilirsc. en1inim Tüı'kiye'nin genelinde de demokratikleşme saglayacak diye dü· 

şünüyoı·uın. Çok teşekkür ediyorum. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekküe edeı·iın. Sayın Sevindi. Kudret Bey buyurun . 

22 



Kudı·et CERAN - (Dış Ticaret Müsteşaı'hğı) 

Sayın Başkan. benim önerim: fazla vaktimiz olmadıgından, konuşmacılara belli bir zaman 
tahdidi konutursa ve herkes özellikle ana fikirlerini ortaya atarsa. üçüncü bölüındeki tartışma
nın daha can lı geçecegine inanıyorum. Açıkçası diğer kuruluşlal'ın. kurumların, kişilerin görüş

lerini de almak istiyorum. 

Benim deginmek istedigim husus. GAP Bölgesi'ne dtş LicareL açısından yaklaşmak istiyomm. 
Yeni dönemde. komşu ülkelerimizde yeni gelişmeler le kar-şılaşıyoruz. özellikle kişilere dayalı yö
netimlerin olduğu bu ülkelerde. Hafız Esad'ın gid işinden sonra. birden bire birkaç ay içeı'isinde 
komşu Suı'iye ile ilişkiler, ticari ilişkiler çok süraLli olmasa da esl\iye nazaran değişebilmekte, 20 
yılda olamayan şeyler. birkaç ayda birden bire kendini gösterebilmektedir. Keza Ürdün 'de de ay
nı şekilde, babası ölüp. ogıu tahta geçiyoe ve yeni bit' dönem başlayabiliyor. Trak'ta ise son Bir
leşmiş ~JilleLier kaı·arlarını incelediğimizde ise yavaş da olsa. genel bir yumuşamaya doğru gi
dildigini göt'üyoruz. Söıü şuraya getirmek isLiyorunı. GAP. Orta Dogu ve Su, biz arkadaşlamnla 
konuyu degerlendirdik. önümüzdeki yıllarda. su sorunu Orta Doguda hayli büyüyecektir. Ve Oı·
ta Dogu ülkeleri de, savaş lat'ı dikkate alırsak. eJleı'i ndeki kaynakları daha tasarruflu ve iyi kul
lanma yönüne gideceklerdir. Bölgedel..i üreLicilerin dış ticaret açısından egitimine çok deginilme
mekle birlikte sizin bu konu larda bil' müsteşarı m olarak tecrübeleriniz daha fazla. özellikle pra
tik Dış Ticaret hususlarında egitilmeleı'i. Ülkeler. biliyorsunuz. çeşitli bir gıda kontı·otü ile dış Li· 
careti rahatlıkla etkiletebiliyor. Yöre insanına bu konuda. başlangıçta ekim yapn1adan önce. gı
da ürünleri konusunda egiti lmesinde özellikle yarar var diye düşünüyorum. Bunda lGE~JE ve ilı
eacatçı birliklerinin mutlaka yararlı katkıları olabilecektir diye düşünüyorum. Kısaca bu konula
ra deginmek istedim ça lışmalarınııda başaeılar· dilerim. 

Dr'. Yavuz EGE- Teşekküı' ederim Sayın Ceran. Doğan Bey buyurun Efendiın: 

Doğan YEMİŞEN- (Devlet Su İşleri Genel Müdür YardiD1cısı) 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. Sayın Başkan ve degerli katılımcılar. Ben de GAP Bölge Kal
kınma Planı hakkında. DevletSu lşleri Genel Müdürlüğü'nün göl'üŞ ve önerilerini kısaca sunmak 
istiyorum. 

Güneydogu Anadolu Projesi, başlangıçta su ve toprak kaynaklarını geliştirme pı~ojesi olarak. 
su ve top!'ak kaynaklarm ı geliştirme projesi olarak planlanmış ve 1989 yılmda Devlet Planlama 
Teşkilatı öncülügünde hazırlaLtn·ılan GAP Master Planı ile enLegl'e bölgesel kalkınına planına dö
nüştürülmüştür. GAP i\laster Planı sektörler arası entegrasyonu dikkate alan. GAP'ın hedef ve 
stı·atejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatıeımlarını. zaman ve mekan iLibarı ile ve fi
nansman ihLiyaçları ile planlayan temel bir dokümandır. tvlevcut GAP uygulamalar·ı mümkün ol
dugu ölçülerde bugüne kadar alınan planda öngörülen çerçevede yürütülmektedir. Ancak G \P'a 
yapılan yatırım tesisleri, GAP'ın entegre proje özeWgi de dikkate alındığında toplam rn iktal' ve 
sektörel kompozisyon iLibarı ile GAP Master Planı'nın öngördügü dogrultuda ve düzeyde gelişe
rnem iştiı·. 
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GAP'ın 20 ı o yılına kadar tamamlanınası konusunda. gePekli planlama ça lı şmalannı yap

makla görevlendirilen GAP Bölge Kalkınma lda ı'esi Başkanlıgı'nca hazıl'lanan bu GAP Bölge Kal

kınına Taslak planında yer alan ve DSI Genel Müdürlügü faaliyetleri a l anına giren konularda. 

planın amaç bölümünde (5.1. n. (5.1.5). (5.2.2), (5.2.4), (5.2.5). (5.2.9). (15.1.2). ( 15. 1.3), 

( 15.2.6). ( 15.2.7) ve amaç (16.2.2). paragmflal'ında yer ver'ildigi görülmekledir. Bunlal' Devlet Su 

Işleri Genel Müdürlügü çalışmaları sahasında girmektedir. Ve bu sahalarda ça lışmalar yürütül

mektedir. Alınan paragrafJarda. özetle su ve topı'ak kaynaklarının geliştirilmes i. su. toprak kay

naklarının sürdürülebilirlik ilkelerine uygun olarak yönetilmesi. sulama suyu tasarrufu ve suyun 

çok amaçlı kullanımı. sulama projelerinde arazi toplulaştırma uygulaması. tarım amaçlı toprak

ların tarım dışında kullanı lmasının önlenmesi. çoraklıgı ve tuz lanmanın önlemlerinin alınması. 

su kaynakları entegre sistenılerinin kurulmas ı ve yaygınlaştır ılınası. sulamadan dönen sulann 

yaratabiJecegi sorunların önlenmesi gibi hususlara cleginilmcktedir. Ancak bu l'acla dikkat edile

cek en önemli husus, bu faaliyetlerin gerçekleşLirilmes i konusunda öngörülen finans kaynakla

rına hiç deginilmemiş olmasıdır. Bilindigi 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı 'nın öngör· 

dügü yatırım tahsislel'injn istenen miktar ve zamanlarda saglanamaması nedeni ile revize edil· 

m esine gerek duyu lmuştur. Devlet Su lşleı'i Genel Müdürlügü soruınlulugunda ça lışmaları yü ı'ü

tülen GAP projelerinin 201 O yılına kadar tamamlanması teknik bakımdan mümkün görülme~le 

birlikte, aşağıdaki hususları n saglanması gerekmektedir. 

1- Programda yıllam göre tefrik edilen ödenekierin eksiksiz ve zaman ında temin edilmesi 

2- Ödenekler üzel'inde harcama kıs ıtlamasına gidilmesi 

3- Zaman zaman büyük sorun yaratan kanıulaştırma bedellerinin zamanında hak sahiplerine 

ödenmesi 

4- Devlet Su lşleri'nce. Devlet Planlama Teşkilatı'na teklif edilen yeni projelerin yatırım progra· 

mında zamanında yer almasının sağlanınası 

5- lnşaatı devam eden pr·ojelere. müteahhitler tarafından, hazinenin dış borçlanma kriterlerine 

uygun olarak saglanabilecek dış kredi imkanlarının hazine tamfından kısa zamanda değer· 

lerıdirerek kabul edilmesi 

6- GAP Finansmanında iç kaynakların yeteı·li olamayacagı hususu göz önüne ah narak. dış 

kaynaklı yeni kredi imkanları yaralılmasına hazine müsteşarlıgınca öncelik verilmesi 

7- Tarla içi erozyonu. tuz lanınayı önlemek ve sulu tarımdan beklenen verim artışını saglamak 

amacıyla. mazi toplu laşt ı r ı lmas ı ve taı·la içi hizmetlerinin sulama ve drenaj ~ebekesi inşaatı 

ile paralel olamk yürütülmesi ve sulamaya açılan alanlarda çiftçi egitimine agırlık verilmesi 

8- Devlet Su Iş leri Latafından sunulan sulama birlikleri ile ilgili yasa tasa ı'ısı teklifinin bir an ön

ce çıkarılınası 
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9- GAP Bölgesi'nde nitelikli personel isLihdam edebilmek gayesi ile özel ücı'et uygulaması gerek
li görülmektedir. 

Bu kısa degerlendirmeden sonra. degerli takdimcilerin konuşmalarıncıa yer alan bazı husus
lara da deginmek istiyorunı. Konunun daha açık görülnıesi bakımından. Bugüne kada ı' 89 Mas
ter Planı'nda öngöı'ülen heclefin uygulama bakımından ancak % 12'sinin saglandıgı ifade edili
yor. Tabi Devlet Su Iş leri' nin GAP'ın tüınündeki h areayacağı mikLar Dolar bazıncla 1 7 Milyar Do
lardır yuvarlak rakam la söyl üyoruın bunun 9 Milyar Dolnrı lı areanmıştır bugüne kadar. Ama bu 
9 Milyar Dolmla ana sistemlcl' gcrçeklcşlirilıniştit' yan i Karakaya'dan başlamak üzere. KarEıka
ya Bal'ajı özellikle Lünel ve AtatüL'k f3amjı bu paranın 7 Nlilyaı· Dolara yakın kısınıru yut.muştuı'. 

Dolay ısı ile %50'den fazla bir harcama yapılarak % 12'si noktasına gelindi ifadesi bu açıdan 
doğru olmamakt<ldır. Şimdi aıtık meyvelcı·i toplamanın zanıanı gelmiştir çünkü l'ezervuarlal' te
şekkül etmişti ı'. Aıtık buraya yatırılacak her para süı"aLle sulamadaki veı'im art.ışına neden ola
caktn'. 

Dolayısı ile biı'az evvel de belirttigimiz gibi 2010 yılı Lek11ik olarak gerçekleştirilecek bir yı l

dır. Çüııkli ana ünitedeki özellikle Fn'at Havzası'ndaki çalışmaların agırlıgı tamanllanınışlıı'. Bu
nun için 1989 yılındaki Masteı' Planı'nda ki öngörülen sulamalarda ağırlıklı olan bu hususun. 
bu yönü ilc de dikkatten kaçınaması gerekir. Bu 8 Milyar Doların 10 yıllık periyott.aki değeri or
talama oJal'ak 800 milyon Dolar/yıldır. l şı.e bieaz evvel de ifade ettik. bu ödeneğin Devlet Su !ş
leri' ne biran evvel saglanması gcrekmektedil'. Iç kaynakların kısıtlı oldugu görüldüğünde. bulu
nacak dış kı·edileele desteklenmesi hallı1de Devlet Su Işleri 201 O yılı hedefini tutturacak bi ı' per
formansı yürütmektedir. Ve bundan sonraki kısım. özellikle Fırat peojelerinde revkalade kolay kı
sımlaı,dır. Her yıl bitirdigirniz kısım hemen hizmete açılmaktadır. Diger bir önemli unsur. hep 
insan odaklı diyoruz. yalnız herkes bunu biliyor ki "insanın parası cebinde olduğu zaman kafa
s ı daha iyi ça lışmaktadır". Bu büeün dünyada böyledir. Türkiye'de daha ön~mlidir. BiJindigi gi
bi Şanlıurfa ve Haı·ean Ovalarında veı'im aıtışı ile Insanların geliri arttıkça. onlar da yat.ıl'ırna 
yönelmişler ve insanın diger boyutları da gelişmeye başlamıştır. Dolayısı ile ana unsur olan ya
Lırımı ve GAP'ın agırlıklı olan sulama bölümünü özellikle kişileri direkt eLkileyecek olan sulama 
faaliyetlerini bu yönde düzenlenmesi ve planda agırlıklı olaı·ak yee alması uygun olacakLıt', gö
rüşündeyiz. 

Diger bir konuda da tabiatın. dogaı val'lıklal'ln kor-unınası ile bil'likLe çevresel boyutta bazı 
düşünceler var. Tabi bu düşüncelerin bir bölümü de var bir tarafta o da şudur. Tabi yaptıgımız 
yatırımlarda. teknik zorunluluklardan dolayı barajların bulundugu seçilm iş bölümlerde. tesadüf 
eseri diyecegim bazı tarihsel yapılar var. 

Bazı çevre boyutları var; yani bu boyulaı'ı bu plan çerçevesinde lek boyutlu olaeak düşünül
meyip. yatıl'ımın. yani Türkiye'nin ihtiyacı olan enerji ve sulayacagı sal1aların rezervuarı olarak 
da düşünülmesinde yarar görüyorum. Bit' optimizasyona gidilmesi lazım. olay m ıek ta ı·aflı dü
şünülmemesi gerekir. Teşekkür ederim. 
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Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ederiz Dogan Bey, Sayın Halil Sarıaslan buyurun efendim. 

Prof. Dr. Ilalll SARIASLAN- (Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği Başkan Dan•şmam) 

Sayın Başkan ı.eşekkür ediyorum. Efendim ben. sanayici ya da iş adaını degilim. özellikle 

Türkiye Odalm· ve Borsalar Birli~i adına GAP Idaresi' ni, bu ça lışmaya emek veı·en arkadaşlan· 

n1ızı samimiyetle. gerçekten içtenlikle kutlamak isterim. Türkiye Odalal' ve BorBala ı · Biı'ligi adı· 

na. temsil ettigim kuruluş adına ki onla!' adına bu toplantıya kaLılmış bulunuyorun1. Çalışmaya 

baktıg ımız zaman. özellikle 21.yüzyılın yeniden yapılanan. yeniden biçimlenen . düşüncesinin , 

mentalitesinin, vizyonunun çal ışmaya yansıtıldı~ını görüyoruz. Amacımız temelele Odalar \'e 

Borsalar Bil'ligi olarak yeni dünya düzenine uyum saglamak. ülkemizin çagdaş u lkeler arasında 

yer almasını hedeflernek oldu~u için. biz de plana 21 .yüzyıl dünya vizyonunun yansımış olması· 

nı büyük bir mutluluk la karşılıyoruz. Ve umuyoruz ki bu tür çalışma larla ülkemiz parçalı da ol· 

sa genel gelişıneler trendine ayak uydumıaya ça lışır . Fakat özellikle belirtmek istedigimiz ve bi· 

zim memnuniyetle karşıladıgımız bir nokta: insan odak lı bir planlama ça lı şmasının hedeflenmiş 

olması. Bu noktanın altının çizilerek çevre ile birlikte vurgulaması. bizi gerçekten fazlası ile menı

nun etmiştir. Bölgede insana dayalı. insan odaklı, insanca bit' yöneLim anlayışının daha da geli· 

şecegine inanıyoruz. Bu insanlarımızia büLünleşmeyi daha da saglıklı bir hale getirecektir. So· 

runlarım ızın daha demokratik bir çeı'çevede giderilmesin i saglayacaktır. 

insan. bizim anlayışım ıza göre günümüzde. rekabetçi piyasa ekonomisinin vazgeçilmez temel 

hareket noktasıdır. Başka bir aniatmıla ekonomik politikaların . planların -onun bir parçası olan· 

insana hizmet etmek amacıyla oluşturulmaları gerekir. Bunlar. insa nlal'ı Lahkim altına almak 

için degildir. Dolayısıyla rekabetçi piyasa ekonomisi ile uygun bir düşünce ile dünyadaki trend· 

leı·e. gelişmelere. 21. Yüzyıhn an lay ışına uygun bir çeı·çevede. böyle bir anlayışın. bu plana geç· 

miş olması bizi fazlası ile de mutlu etmiştiı·. Lafı uzatmadan. \evval Hanım 'ın ifade ettikleri ne. 

içtenlikle katıldıgımı tekrarlamak istiyoı·um . Tabi bu arada bazı konuşmacı arkadaşlarımızın. 

bölgede demokratikleşme gibi ayrı tanımlamaları biz ı rahats ız edeı'. Her zaman planları bir bu· 

tü n lük içerisinde düşünmüşüzdür. Bu bir bölgesel plandır. dolayısı ile bölgesel planda. ülkedeki 

politikaların biçimi, uzantısı olarak 21. Yüzyıldaki hedefleı· dogrultusunda siya ·etin yenilenme

sinin, demokratikleşme sürecinin başlatılınasının bizi rahatsız elmemesi. tam tersine sevindir· 

mesi gerekir. En azından demokrasi açısından bu bölgede bazı sıkıntıların oldugunu biliyoruz. 

Bunları söylemekten çekinmernek gerekir san ıyorum . Biı· d~ışme surecinin ba"?laması gerekli· 

gine inanıyoruz ülkemizde. 

Bu genel kapsam içerisinde. bizim planda göl'mek. ı stegımiz ıkı noU2ya agırlık verilmesim ıs· 

tiyoruz. Aslında bunlar ifade edilıniştiı' ama daha ayrıntılı olarak ele alınmasından yanayız. Bı· 

risi giri ş iıncilik konusu. zaten ekonomik a nlayışın devletin bir planlama modelınden çok. piyasa 

ekonomisine dayalı veya piyasa ekonomisinin dinamiklerinin harekete geçiriln1C$i ile biL'liktc pi· 

yasanın dikLasyonu diyelim veya piyasa ekonomisi yönlendirme çerçevesi ile bir çalışma alaca· 
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gı zaten görülüyor. Yani tnhkim edici biı' ya~laşım. devletçi bir yaklaşım yok. pi~ ::ısa ekonomisi
nin el verdigi ölçüde i ş leri piyasaya bıra~ılacakt, ıı'. Yetersiz kalınan noktalarda. bu koşulların ge
regi kamu girişimciligi. knn1u destegi · olabilecektiı~. Dolayısıyla bu çerçevede piyasa ekonomisi
nin bölgede gelişimini saglamak amacı ile girişimcilige özel bi ı' önemin verilmesi gerekligini dü
şünüyoruz. Gerçi geçmişte GAP ldmesi'nin kıymetli çalışmaları oldu. Bölgede. Gidem bürolcwı . 
meekezleri kuruldu. biz ele Odalar Birligi olarak yer aldık. Ama dogrusunu söy I emek gerekirse 
GAP'ı fazla destekleyen1edik. ya lnız bıraktık. ama önümüzdeki dönemde bu konuda sanıyo ı ·um 

gereken destegi vermeye ça lı şacagız. Çünkü gel'çekten girişimci an layış içerisinde. bölgenin ken
di potansıyelini harekete gcçil'mesi. yerde girişimciligin özendirilmesine. canlandıı'ılmasına. ge
liştirilmesine baglıdır. Giı,işimcilik cgılim ile olacak olay degildir. hepimizin bildigi gibi giri~iınci
lik biraz da insanın özünde vaı'dıı·. Dolayısıyla her bölgede. her kesimde bu tür insanlar Vcll'dır. 
Önemli olan o giı· işimleri. dinamizmi orlaya çıkarmaktır . Bu çerçevede girişirnci lige yönclı~ egi
tim program ları bazı uluslar·aras ı programlar var. Genç üniversite ögrencilerinin kendi işlet'ini 

kurması gibi. cli~er pı·ogranılarla beı·aher lckear vurgulanması ve buna özel biı' önem veı·ilınesi 
gerektigıne inanıyoruz. Biz geçmişte Tüı·kiye Odalar ve Borsalar Birligi olarak buna fazla desLek 
veı'medik. bu dönem bunu telafi etmeye ça lışacagız . Gerçekten bu \'izyon içerisinde. girişimcıli 
gin geliştil'ilnıesi son derece önemli bir olaydıı'. Bu bölgertin kendi dinamikleriyle ayakta kalma
sına yol açm. Artık insanlaı'ın oturup clevlcıten bekleınelerlnin bir anlamı olmadıgını hepimiz bi
liyoruz. Kimse de artık zaten devletten bir şey beklenlemesi gerekti~ini biliyor cl aha dognısu. 

Dolayısı ile bu çerçevede egitim. girişimcil ig i ya ldızlaına ve harekete gcçiı'me açısından 

önemli hareket noktasıdır. Bu bakımdan tekrar düzenlenmesinde fayda var. 

Son biı· şey söylen1ek istiyorum. sözü uzattun aına beUU bir daha sıra gel nı 'yebilir diye dü
şündü m. Biı' de üniversite teknisyeni olarak konuşn1ak istiyorum. Bu çerçevede. geçmişte Siy<l
sal Bilgilerde. Orta Dogu Teknik Üniversitesin 'de dersler veı'cn bir hocayım . Koıı u ya bu Mast.eı' 
Plan açısından baktıgımızda. stratejik planın her boyutunu görüyoruz. Katılımcılık . hedef. amaç. 
vizyon. misyon. biz baıen misyon deriz çekici kılmak için. hepsi gerçekten gayet. güzel. Belki ben 
haberdar d~iliındie. böyle bir stratejik planın genel out line' ı içerisinde tamaınlny ıcı taktik plan· 
laı'ının d<1 alınası gerıekir. E ger vaesa diyecegim yok. yoksa en azından bu Lür genel ifadelerle be
lirlenmiş olan bir ça lışman ın. taktık düzeyde daha belirginleşen. amaçla ı·ın Sp('Sifiklcştıı·ilm iş. 

özelleşlirilmiş. olçülebi lir bir biçimde ifade edilm iş. ne. nerede. ne zaman. nasıl hangi kayrw~lar· 
la yapılaca~ gibi özel bir duruma indirilmesinde fayda var. Bu progı'am kapsam ında degildir di
ye düşünüluyorsa mesel e yoktur. Ama bu düşünülmesi gereken bir noktadır. Gr n el ifadeleı· çok 
dogru. dedıgim gibi katı lıyoruz. Ama uygulamadaki şansının arttırılınasın ı saglanıak amacıyla 

ve dedigirniz gibi bazı takdik detaylara ınınesinde fayda vaedır. Bu plana eklenen bil' taktık ve 
programlar çeı·çevesinde olabiJir veya bir taktik plan çalışınası bu çerçevede yapılnbilir. Snygı

lal'ımla arz ederim. teşekkür ediyoeum. 
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or. Yavuz EGE- Sayın Sarıaslana teşekkür ediyoruz. şimdi Sayın Güner Saygılı'da söz. bu

yurun efendim. 

Güner SA YGILI - (Köy Hizmetleri Genel Müdürü) 

Say ın Başkan. degerli katılımcılar. şahsım ve teşkilatı m adına hepinizi saygı ve sevgilerirole 

sc l amlıyorum. Bilindigi üzere Güneydogu Anadolu ile ilgili ekonomik ve osyal ön leınler çerçeve

sinele Bakanlar Kurulu tarafından Güneydogu Anadolu Projesi'nin 20 lO yılında bi tirilmesi ka

rar laştırılmış bulunmaktadJr. GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanlıgı 'nın da bu konuda görevli 

kılındıgı hepimizin bilgisindedir. GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı taı·afından da Güney

dogu Anadolu Bölge Kalkınma Plan ı hazu·lanm ıştır . Her aşamasında katılımcılık ilkesi benimse

neı·ek. plan çalışmaları taslak haline getirilm iş ve tart ışmaya da açılmıştıı·. 

Ben kısaca GAP'la iç içe çalışan. Devlet Su Işleri ve Köy Hizmetleı·i olat·ak. GAP Bölgesi'nde 

ki kırsa l kesime hizmet götüren Genel Müdüı'lügümüzün -nerede geı·i kaldıgıınızı belirtmek açı· 

s ı ndan- oradaki yatırımları hakkında iki üç dakikayı geçmeyen kısa bilgiler vermek istiyorum .. 

Genel Müdürlügümüz, Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde dört adet bölge ınüdürlüRü ve Şanlıuı·fa. 

D i yarbakır Malatya ve Adana teşk ilatma bagıı dokuz adet il müdürlugünce hizıneLlerini yüı'üt· 

n1ektedil'. Bölgede ayrıca Polatlar GAP Proje müdürlügü ve Ş<ı nlıu l'fa Al'aştınna Enstitü ~Iüdür· 

lügüınüz bulunmaktad ır. Genel Müdürlügümüzün görevleei aı·asında bu lunan, kır·sa l alt yap ı l aı'ı 

yatırımları ve hizmet alanları ile ilgili bilimsel al'aştırma . egitim ve hizmet ça lışmaları bu bil'irn· 

leL'iıniz tarafından yürütülmektedir. Kıı·sa l alLyapı ile ilgili olaı·ak içme suyu konusunda: 

1. 1.2000 tarihi itibari ile envanter kayıtlarımıza göre GAP Bölgesinde 8932 üniteden lll O ün i· 

tesi yetersiz. 2494 ünite susuz. 5328 ünite suludur oran % 56.9 dur. Tüı·kiye genelindeki susuz 

üniteleri n ise% 24 'ü GAP Bölgesi'nde yer almaktadır . Ka nalizasyon hizmetleri GAP Bölgesi'nde 

yer alan 3929 köyden sadece ·ı77 köye ulaştıl'ılabilmi ştir. oranı % 4.5 tur. Sos~ al ve ekonomik 

tesis olarak da 726 köye hiznıet götürülınüştür. U laştırnıa hizmetleı'i konusunda ise GAP Bölge

si'ndeki bulunan 31.000 kilometre yolun 5989 kiloınetresi asfaltlıı' ot·anı 'M1 Hr dur. 14--!30 ki· 

lernetresi stabilize ve m·anı % 44'dür. 8109 kilomerresi tes\ iyeli yol ve oran ı % 3Tdir. Sonuç 

olarak içme suyu ve ka nalizasyon konulan digel' konu lardan daha önceliklidir. Bu konulara agıı·· 

lık verilmesi gerekmektedir. Zeynep Hanım da konuşmasında belirtti Bu nedenle yapılmış olan 

çalışmaların Devlet Planlama Teşkilatının pmgramı ile çakıştu·ılması artık bır zoı·unluluk baline 

gelmiş bulunmaktadır. Bu hizmetler için yıllık pı·ojeksiyonlara mutlaka uyulması gerekmektedir. 

Belirlenen hedef ve politikalarda başal'lya ulaşmak için önceliklcndirnıe yapılma lı ve kaynak ke· 

sinlikle belil'lenmelidir. Toprak ve su kaynakla r'ın ın verimit süı·durulcbilir kullanHllt için belırle· 

n en hedef ve politikalar yapılmış ve yapılacak olan ARGE çal ışmalarından yani araştırma' e ge

l iştirme ça lışma larına dayandu'ılma lıdı r. Sulama. tEl['la içi geliştirme. toplulaştırına ve dıger de· 

velopman hizmetlerinin bir an önce tamamlanması gerekınektedır. GAP illeı·inin üst ha\zaların· 

dan yer alan 1.3 milyon hektar arazinin teknik ve ekonomik yönden sulanabil il' olan kesimleı·in· 

de. genel müdürlügümüz yer üsLü. yeı'altı suyu. gölet. ve mevcut barajlardan ponıpaj tesısleri ve 

sulama projeleri hazırlamaktadır. Etüt ve pmje ça lışn1a ları bütün hızı ile devam etmektedir. Bu· 

28 



güne kadaı· etüdü tamaın lancı nla t' ve pl'Ojesi yopılanlar yapı lan için yeteeli ödenek sağlandıgın

da. 75 adetyer üstü, 16 adet sulama göleti, ·ı ı O adet hayvan içme suyu amaçlı göletin. 2010 yı
l ına kadar tamamlanması p lan lanmışLı l'. Yapıla n ön ça lışma l arla. GAP illerinde 4 20 bin hektar 
arazinin. taş toplama projesi ile ıs lah edilebileceği tespit edil miştir. Bugüne kadar 97500 hektar 
arazi devlet yaLırımı. 4 5 bin hektar arazi ise çiftçi im ka n l a rı ile ıs lah edilm iştir. Geriye kalan 280 
bin hektal' sahanın, yeterli ödenek ayrılması halinde 201 O y ılında taş tem izliğinin bitirllmesi 
plan lanmıştn'. Ödenekierin uygun biıı şekilde verilmesi gerekmektedir. öncelikle sulamaya açı
lan sahalat'da. tarla içi geliştirme hizmetlerden olan tarla içi yollal'ı , yüzey tahliyesi. taı'la içi su
lama kanalları. r.esviye, toprak ve arazi ıslahı ve top lulaştırma yaLH'ım ları yet.erli ödenek ayni
ması halinde 201 O y ılına ka daı' tamamlanacaktıe. Toprak ve su kaynaklarının verimli sürdüı'ü· 
lebilir kullanım ı için gerekli tedbirler zamanında alınma l ı. özendirme ve desteklenmelee sağlan

malıdır. Bu baglarnda genel müdüı•lüğümüı tarafı ndan hazırlanaı·ak yasalaşması açısından Baş

bakanlığa gönderilen arazi kuJianım ve toprak koruma kanunlaı'ının bir an önce Türkiye Büyük 
Mille~ Meclisi gündemine a l ınarak yasalaşması. arazi kuJlanımındaki belli sorunları halJetmiş 

olacaktır. Toprak ve su kaynaklaeının verimli ve sürdürülebilir kullanımı için bölgede heı' Lüı'lü 

eğitim ögesine yeı· veriln1elidiı·. Ekonomikliğin saglanması için uygun alt bölgelerde. oetak ma
kina kullanımı sağlayacak düzenlemeler ve örgütlenmelere gidHmelidir. Bunun için önce çiftçi öl'
gütlenmeli. egiLilmesi zorunlu olup gel'ekli yasal düzenlernelerin de bir an önce yapılması gerek
mektedir'. Ben hazırlanan bu taslak hakkında. Genel Müdürlügürnüzün- yapılabilecek ufak te
fek d~işiklikler dışında- uygundur görüşünü bildiriyor ve çalışan arkadaşlara. hazırlık yapan 
arkadaşlara. başta Başkan olmak üzere. bütün komitedeki arkadaşlara teşekkür ediyoı'um. he· 
pinize saygılar sunuyoeum. 

Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. Sayın Saygıll, şimdi söz sıras1 Sayın Çörtoğlu'nda 

Prof. Da'. Salılr ÇÖRTOGLU- (Türkiye 'I'eknoloji Geliştirme Vakfı) 

Teşekkür ederim Sayın Başkan. Ben izninizle dört konu ÜZerinde görüşlerinıi belirtmek isti
yorum. Ikisi özellikle kendi uzmanlık alanım olan konuya i lişkin. digeıı ikisi de Len1si l ettigim ku· 
ruma ilişkin olacaktn'. 

Birinci olarak. temel ilke ve stratejiler kısmında ve arkadaşlarımızın konuşn1a ları sıl'asında . 

pazar ekonomisinden, serbest piyasa ekonoırusinden söz ettik. Pazar ekonomisinin bir uzanusı 

olan mülkiyet hakkında ve özellikle bunun da bir alt ayrırru olarak taşınmaz mülkiye~teki klasik 
mü Ikiye~ anlayışı yaklaşımından söz etmek isLiyorum. Bu an layışta Laşınmaz malikinin taşınına
zı üzerinde istedigi gibi tasar-ruf edebilme yetkisidir. Yani tamamıyla her şey onun iradesine bı· 
rakılmıştır. ister kullanır. ister kullanmaz. ister tahrip eder. tam anlamıyla Ronıa Hukukundan 
gelen ve özellikle sanayi devriminde liberal ekonominin temelini oluşturan "bırakınız yapsınlaı' 

bıı'akınız geçsinler" mantıgını içeren bir görüştür .. Medeni kanunumuz ısviçre'den alırken. bu 
görüş bit' nebze medeni kanunumuza da geçmiştir. Bunun yanında Anayasarn ız. mülkiyeti dü
zenlerken. sosyal mülkiyet a nlayışını benimsemiştir. Mülliyetin kullanılmas ı toplum yaraı'ına 
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aykırı olamaz. Bul'ada özellikle bu ilkeyi çok iyi vurgulanıanıız lazım. çünkü Türkiye Cumhuri

yeti bu bölgeye çok muazzaın bir yatırım yaptı ve bu yatırırnların karşılıgını almak zol'undadıı'. 

Bul'adaki te1şınınazların kullanılnıasında. özellikle taşınnıaz deı·ken. tarım aı·azılerini kastediyo

ruın. sulanması için toplum olarak büyük bir sıkıntıya gırilerek hepimizin vergilerinden kesilen 

paı'a lar la buraya muazzam yatırını yapıldı \e bu yatırımları açıkçası çıkartma m ız geeekiyo ı·. Bu

eada biz klasik anlayışın etkisiy le. bu arazilerin kullanılmasını herkesin keyfine bıı·akmarnız top

lu ın yararına tam anlamıyla ters düşer. anayasam ızın kabul etLi~i sosyal mülkiyet. anlayışından 

har'eketle. taşınınaziarın kullanılmasında açıkçası belirli sınu·lamaların getirilmesi gerekmekte

dir. Ve bunları kullanmaya ve belieli şekillerde kullanmaya zol'lamamız gerekmektedir. Herkesin 

keyfine bıraktırdıgımız zaman orada muazzam spckülasyoni<H' olcıl>iliı' hatta uluslaı·arası bazı 

spekülasyonlannda olması doğa ldır ilk başlarda bılenı i .. orum. dogrulugund<m eınin d~ilim, 

aına duydugum oralarda gayrimenkul satışlal'ında ınuvazaalı oldukça fnzln. belki hukuken mu

vazaa kelimesini bazı teknik arkadaşlaıı belki bilmez danışıklı olarak. yani işlem lerin arkasında 

bazı kiş iler malik görünüeken. bazılarının orada aı~az i iktisap ctti~i gözlemlenmiştir. Bunun için 

burada son derece dikkatli olmamız gerekiyor·. 

Ikincisi açıkçası toprak reformu konusu. O da vurgulandı. Acabaloprak reforınu konusu bu

rada topragın işletilmesi tarımsal işl etmeler yönünden uygun mudur? Yoksa d~i1 ın id ir? Bu ko

nunun burada tartışılması gerekrnektedır. Biz burada yapın ış oldugumuz yat ırunlaeı. rekabetçi 

ortam içinde ve son derece verimli bir şeki lde ışieLmek zorundayıı ve işletiı·kcn işletıncierin bü

yüklügü, bunların ne derece büyük olması gerektigi? h üçük işlctıncleı·in karşıla~tı~ı sorunlar? ve 

topragı işletememesi burada büyük bir sorun olarak karşınıızn çıkabilir. Bi ı· refonn çalışması ya

p ılıl"ken . hiç olmazsa işletme büyüklükleri göz önünde tut ulın<lltdıı·. Bunlarda planda ana hedef

lerden birisi olmalıdır. 

Şiındi bie diğer husus da burada bir deget artışı vardır. devlet munl.7.am hir yatırtnl yapmış

tır ve bu yatırımların sonucunda oradaki gaytiınenkuller degeı· kazanınışlai'Chı~. Taşınınaz ınalik

leri yapılan bu sulama tesisleri sonucunda oldukça fazi n bir ı·nnt elde etnıişlcrdit'. Bu ı~antın hak

çası, açıkçası bir kısmının bildiğimiz deger artış vergileı·i gibi veya hclediyelerin yol yaptı~ı 7ll

man aldıgı şerefiye vergisi gibi bu rantın bir nokl<lda toplumsallaştırılıım ı ger kruektedir. 

Şimdi buradaki işletme konusunda m·kadn~lcu· ıınız. küçük i;şleLıneleı·iıı h ir aı·aya gelerek ko

operatifleşmesini önerdilee. Türkiye· de koopcı·nlifçilik. bi lcJiginiz gibi taı'ıınsal kn'sal alanlcırda 

fazla yürürnemektedir. Ülkeınizde tek ışleyen koopeı·atifçilik tüPü arsa speküla yonu nedeniyle 

yapı kooperatifleridir. Açıkçası tal'ımsal alandaki koopeı·atifçilik pek işlcmeın ktediı·. Tarımsal 

alanda bende bir· açıdan çiftçi oldugum için ı'ahatlıkln söylüyoı·urn. bugünkü vergi düzenimizde 

küçük çiftçi muafiyeti nedeniy le. hiç kımsetanın n landa. bil' ticıwi işletme olma 'Önüne gitme· 

nıektedir. Zira bir şirkeL kurdugunda. ya gelir vcr·gisin ya da kurumlar veı·gi in ı.abi ola0<1k· 

tır. Bunu yapacagı yerde. küçük çiftçı muafiycLinden yararlanmak için işletme olınanıakta ve do

layısıyla işletmeler rasyonel şekilde oluşnwnıaktadıı·. Bunlcwın cıa önlcınlel'i almnıahdu·. Bunla-
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rın sonucunda amnçlar· hedefler' ilkeler ve politikaların arkasında tahmin ediyoı·unı dalıa sonra 
büyük ölçüde hukuki tedbirler' de yeı· alacakLıı·. Hukuki tcdbir·lerin de hazırlannıası sırasında 
bunlara da yer veri lmesi gcrektigi kanısındayım. 

Efendim. ben deminde söy ledi~im gibi Türkiye Teknoloji Geliştirme Vakfını Leınsil ediyorum, 
o yönden de söyleyeceğim iki konu var; Bunlaı·dan bit' isi bildiginiz gibi hem sanayi toplumunda 
hen1 enformasyon topluınunda. artık enfomwsyon topturnundan pek söz eı.miyoru ın ama sann
yi topluolunda da bilim. teknoloji ve sanayi üçlemesi, üçü birlikte en önemli konutat'dan birisi
dir. Açıkçası burada ulusal rekabetçiliğimizi bilim teknoloji ve sanayide yapabilecegimiz geliş

nJelerle gerçekleştirebiliriz. Taslak Plana BaUığıınız zaman bu konuda görüşler açıkçası amaç
ların içinde hedeflerde ve politikalarda seı·pişLirilmiş durun1da. Bilim, teknoloji ve sanayi üçle
nıini bu amaçlaı·ın içine katnıamız. ve altında belki içerdeki hedefleri daha dışındaki hedef ve po· 
litikalaı,ı da buraya yerleştirnlem iz daha uygun olacaktır. Daha vurgulayacaktır kan ı sındayıın. 

GAP alanında gıda teknolojileri ve tekstıl sektorü son derece ônemlidir. Ama l abi bu arada 
bunların yanında diger sektörler de gözardı edilemez. Bir Gaziantep olgusunu unutmamalıyız: 
Gaziantep'te yeşeren bir sanayi var. biı· girişimcilik. teknolojik gelişmeleı· var. bunu bölgeye 
yaymamız gerekir'. Burada belirli merkezler kul'llıalıyız. Bunların içinde belki en öneınli merkez 
Çukurova Üniversitesi' dir. Ziraat Fakültesi ve eski dekanı Ayt.ekin Bey'in baya~ı eınege geçmiş
tir. Onunla beı·aber başlattıgımız yarım kalan bır konun1uz da var tohumcuJuk ıneselesı. Bölge
nin kaderi tohumculukla çok yakından ilgilidil'. Bugün tohumcu1uk sektörünün tnn1an11 yurtdiŞI· 
na dayanmaktadır. Yani biz tohum teknolojisinde teknoloji transferiniz yapıyoruz. Biz kendi böl
geınize. kendi Loprağımıza uygun bir tohum yetiştirmek zorundayız. Ve bölgede de bir tohumcu
luk merkezinin oluşması gereklidir. Bu merkez oluşurken de dedigim gibi üniversite. sanayi ve 
devlet iş birliği içinde bu mer'kezin oluşturulması gerekmektedir. 

Her şeyin sonu geliyor finansmana dayanıyoe. Finansman meselesinde biziın klasik beklen
tinliz "devlet yardım lan". devlet esasında bu bölgeye muazzam bil' yardımda bulunn1uş. Artık 
bu bölgede yapılacak olan yatırımların finansmanı konusunda, ot'adaki kişilerin ele kaLılımını 
saglamak zorundayız. Yapılacak olan yatırımlarda ve işletmelerde. vatandaşlarıınızın her şeyi 
devletten beklernemesi geeekir. Kendilerine gerçekten muazzam bir rant saglarnış ız. ~\yrıca dev
let. yatırım yaparken. bir organizasyon çerçevesi içinde yapıp. iyi bil' şekilde de izlenıclidir. Bu
rada belki oluşturulabilecek en iyi yatırım şekli. Sayın dostum Sarıaslan· la beraber ugraştı~ımız 
an1a bir türlü Türkiye'de gerçekleştiremedigımiz girişimci seı,mayesi'diı'. Şu anda adı risk sel'
ınayesi diye geçen model. Biz risk sermayesi dedigirniz zaman hiç kimse yanaşmıyor. ismi üze
rinde zaten risk diyoı, kimse girrruyor. Hiç olmazsa diyelim ki buna girişimci ~eeınayesi. belki 
herkes isminden koı·kmazda bunu oluşturabiliriz. Bu girişimcı sermayesinın buı·ada oluştuı'up. 
giı·işimcileri desteklemesi gerekir kanısındayım. Teşekkür ederim. 

Yavuz EGE- Şimdi söz sırası Sayın Serap Kuleli'de 
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Scrap KULELİ- (Çevre BakanhAt Çevre Koruma Başkanliğa Genel Miidürü) 

Teşekkür edeı·iın Sayın Başkan. ben öncelikle pı·oje grubuna teşekkür' etmek ı stiyorum. ayrı· 

ca şimdiye kadar katılan değerli katılımcılardan da büyük çogunlugu çevı'e boyutuna dikkat çek· 

t.iği için onlara da teşekkür etmek istiyol'Um. Daha önce deginildi biz 89'da bu kadar kapsamil 

projenin Çevre 8Lki Degerlendirmesini yapmadan önce. Tü ı·~ iye'de ve bu konuda uluslararası 

boyutw çok eleşti t'i almışken. şimdi bir revizyon çal ışnıasında çevı·e bo~ utunun. lle m bir alt baş

lık oıaı·8k hem de d iğer başlıklarda girişim yapmak sureti ile~ ada her sektöre belli boyutta dik· 

kat çekilmesi ilc epey mesafe kat. ettiğimizi düşünüyor·um. Ilk başlangıçtaki bu ÇED olmaması 

eksikliginL daha sonra ÇED yönetmeliği çıkLıkLan sonra tek te~ )atırımlar bazında gidermeye ça

lıştık. Ancak dogald ıı· ki bir entegre pmjenin tümünün birden masaya yatırılmas ı gerek ıyordu. 

Tek tek yapılan çalışmalar. daha az sağlıklı sonuca ulaştırıldı. Bu nedenledir kı biz sürekli Çev

re Bakanlığı olatak Çukurova 'da yaşanan -toprak bazında en azından- sorunlarm burada da ile· 

e ide yaşanına kaygı sın ı çekti k. Yani biı· çol'aklaşma başta olmak üzere çevre sorunlarının bu böl· 

geye de t.aşınması , buraya yapılan kalkınıyoruz derken. bure1yı kalkındırıyoruz derken. sorunlu 

bir bölge haline getirmek kaygısını yaşadık. Sanıı'ım bu yeni çalışma. bu kaygımızı büyük ölçü· 

de götürecek nitelikte. 

Ben kısaca bitkaç konuya deginmek isUyorum. Bunlaı·dan il~i şimdiye kadar bir çok konuda 

yapmaya çalıştıgımız iş lerde. diyelim bir kaza i kirlenn1e konusunda bit' Atatürk Bar·ajı el rafında 

koruma bantlal'ına özel hükümler getirmeye ça lış tıgımız projenıizde. bu yörede çevresel verile

rin yok denecek kadar az oldugunu gördük. Bu nedenle önceli1.le gıderilmesı gereken eksiklik bu· 

dur. Eger biz doğru bir plan yapacaksak tabiki saglıklıy ı veriye dayandırmak zorundayız. Bu ek· 

sikligi gidermek ya da bir nebze bir kaLkıda bulunınak üzere. Şanlıurfa Valiligi ve Harran Üni· 

versitesi ile yakın tarihte imzalad ığımız protokol kapsamında. örıcelıkle atık. sulardan başlaya· 

rak veri toplama ça lışmasına, ilgili genelıniıdürlügümuzde Iaboraluar grubumuz var çogunuzun 

bildigi gibi bu ay başlayacaklar. Tabi bu ~adar büyük bi ı· l>ölgcdc bır noktadan ba~lamak işı çöz· 

müyor· ama en aıından bu ça lışma ları gittikçe zelman içerisinde olanaklar dogrultusunda geruş· 

Ietmeyi planlıyol'Uz. 

üzeı' i nde durmak istedigirniz bir önemli konu sayın hocaınızın de dedigi gibi e~itim, biz de eği · 

tim i çok öncelikli görüyoruz. Hatta bu amaçla çeşıtli platformlarda ~itime katkı saglar~en. ge· 

çen y ıl çevre mühendisligi bölümünde lları·an Cniversıtcsinin ders verıneye bile gıtLik -üst dü· 

zeyde dahil olmak üzere- her hafta biı· gı·up ora~ cı taşındı. O kadar onemli görüyoruz \'e elımiz· 

den geld iği kadar da katk ı saglamaya çnlışıyoruz. Egitım olnmdıgı sureec yöre halkı belli biı· dü· 

zeyde egitilmedigi sürece y ine soruların sürece.gınc inanıyoruz. Dcginilen digeı, bir lonu. özellik· 

le biz de üzerinde duruyot·uz. Avl'upa Birliği'ne aday olclugumuz gözönüne Cllındır»ında. uluslara· 

r·ası ticarette Labiki artık çevre boyulu öncelikle göz bulundurulan bir konu ve biz buradan bü· 

yük oranda ihl'acatı düşündügümüze göı·e burada yapılan aktivitelerin üı•ün lerin belli normlara 

uygun olması gel'ekiyor. Bu konuda da alL yapının egitim de dahil çok önemlidir. 
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Bir diger konu. bu yöeedc tabiki i~i sın ır aşan suyumuzun olması yine ulus lararas ı boyutta 
bunların korunması burada yapılacak yaLıı ·ımların ulu s lararası noı·mlara uygun ÇED'Ieri ve ka
zai kil~Jenmeler konusunda da yine ülkemizde bu bölgede bil~ alL yapının oluşturulmasın ı çok 
önemli buluyor. Biz şimd iye de~in GAP Idaresinden arkadaşlarımııda bm·adala ı'. beni doğrula
yacak lardır. Bu belgede ~apılan her çalışınaya o lanaldarımızın ve bizden gelen t.alepler do~rul
tusunda katkı saglamaya çalışacagız. Bu çalışına ile bu katkıların daha dogı·u yönde gidecegine 
inanıyoruz. daba plan lı ve programlı. şimdiye kadar noktasal olan Lalepleı· bundan sonra daha 
planlı şekilde iş bırligirnizin yüı·ütülecegı inancını bize dogruluyoı·. Ve ben sonuç olaı'ak. doğru 
tespitlerde bulunup kısa sürede sonuca ulaşaca~ şekilde çalışılınasını diliyorum. Teşekkür edi
yorum. 

Dr. l'a,·uz EGE- Teşckküı' ederim Sayın Kulelı. şinıdi son aramızı vereceğiz. Söz alına sıra
sına göre aradan ~onı·a saat. ı 7:00'de tekrar toplandıgınlızda Saym !lhan DÜLGER. Sayın Hul
ya TOK GÖZ. Sa~ ın Tayfur ÖZŞE ~ ve Sa~ ın Şükrü ELEKD.\G konuşacaklar. Ba:şk:a soz isteyen 
arkadnşları da alnca~ıın. Bi ı' de araya başlamadan önce bi ı' hususta istirbamımız olacak. deger
li katılımcıların pek çogunda yazılı görüşler oldugunu görüyoruz onları da bize iletirlerse çok 
memnun olaca~ız. Simeliden çok teşe~kür ediyorum. Şin1di ı 5 dakikalık bir ara \ eri~roruz. 

İlhan DLLGER- (Devi t Planlama Te kilall ~tü teşar Danışmanı) 

Devlet Planlama Teşkilatından ~on yıllat'da emekli olan :sevgili ar~adaşlarun ız ı burada gör
düm. Çogu burada ça lı~ıyor lar. llazırlaımş oldukla ı·ı stratej iyi yörede katılımcı olarak hazıl'ladık
lan gibi göı·üşlere açmnk ve cesaretle tartışına ortam ı yaratmak açısından kendileri ni tebrik et
mek istıyonıın. Çok olumlu bir İ\i yapıyorlar·. hepsini kutluyorum. Ben. yöreele geçen ay içerısın
de inceleme yapmış tll'knclaşlarınızdan bil'i olarak. heın elimizde bulunan strateji belgesin ı. hem 
de digcı· Diyaı·ba~ıl'. ~lardin yöresini incelemiş hıl'isi olarak yöteden de ömekler vererek bir ko
nu:;;ma yapmak ıslı~oı·um. GAP ldal'esı. bölgede yapm ış oldugumuz incelemelere çok ilgi goster
di. GAP'a teşekkür edcı·iın. Beş kişi ilc katıldılar. Say ın Haşim ögül Tarım grubu başJ...anı. baş
knnlıgında yöreelen ymıi Urfa· drın Yener AKl\) ve Hasan ~IL IÇ merkezden de Aslıhan GÜVE ve 
Ruhsar YENIGL \ hanım a ı·kadClşlarımız de\ am lı olarak bizlerle çalıştılar. t.eşeı...küı' cdıyo ı'uın. 
ı 989 da yapılmış olan GAP n na planı Turkıye'nin bölge plan lama konusundaki önenıli büyük clc
neyimlel'iııdcnlıiı'i. hatl<ı ilkiclir. Bunun Tuı'~ı~e'nin planlama birikimine önemli J...atkıları olmuş· 
tm·. Bi ı· tan r-j plmılamaJ a ıncknn boyutunun kaçın ılmaz olarak getirilmesi ~onusu. büyü~ katkı 
olmuştur'. giderek geliş cektiı·. Ikincisi kalkınma planlarından da bıldigimız bit' lıu~u~ planların 
yapılınası d lgi! uygulanması öncınlidil'. U~gulanınak için özel bir idari düzene iht.ıyaç vardıı· ül
ke genelinde. kalkınma plcınlar ı için bu çok fazla başaı·ılanladıgından planlaı'ımızın uygularnası 
oldukça düşük gitıncktedit•. GAP Idaresi'nin kuruluşluvla çeşitli seçeneklerden birisi denenınıs 
oldu. hiç olmazsa bunun da artı ve ek->ıleri görülmek sureti ile Türkiye bir denevimini daha aıt
L ırdı. Şimdi üçüncü bir deneyim şöz konu::,udur. O da yerine erişere~ katılım saglan ıak. ~alkın
ma planlarıınııda dcmokraLik planlama gelen~i biliyorsunuz me\cuttur. özel ıhtısas kombyon-
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ları vasıtası ile olsun. meclislerde tartışılması ile olsun bu deneyim vardır. fa kaL Yerine ul 
. . . aşma 

yoluyla katılm1 aramak. çok yen ı bır deneyım ve katkı dır. 

Şimdi ben metin üzerinden de giderek bazı görüş lerimizi o ı'taya koymaya ça lışacagım . G 
. . 1 ö d . AP 

Bölge Kalkınma Plan ı tasıagını. ben bir plan taslagı veya strateıı tas a&ın an zıyade çerçeve ön _ 

risi olarak görmek istiyorum ve öyle konuşmak istiyorun1. Çünkü arkadaşlarımda bunun u··z .e 
. erın-

de ça lı ş ıyorlardır, birkaç kere daha üstlinden geçtikten sonı'a taslak halıne gelebi lk. Bazı ka,. 

ramların oturması gerekiyor bir t.anesi. en son sayfasında bu metnin iş akış şeınası gibi bir e

ma vaı'. Burada esas dayanılan kaynaklardan bahsediliyor. ulus lararası gelişmeler. gündem ~1 
GAP şemsiyeprogram ı ve Ulusal Plan ve 2023 stratcj isi yer a lıyor. Şimdi bul'ada bu hiyerarşi~ 

yi düzen lemekgerekiı'. Türkiye'de bit' ülke kalkınma planı va ı·d ıı'. bölge plan ları bunun birer par

çasıdıı·. il planları da bunların bir parçası olacakLII'. Dolayısı ilc ilk atıf yapılmas ı şemsiye ola

rak alınması olarak gerekli konu 2023 stı·atejisi. çünkü uzun vadeli bir plan yapıyor. GAP ida

resi 201 O ama 2025'e kadar da bunun çeşi tli uza nLıları olacak ve bu sene yayınlanmış olan. 

200 ı y ı lı başında uygulamaya giı'ecek oları 2023 stı'atejisi uzun vadeli strateji ile hemen hemen 

denk gelen bir ça lışma içindeler. 2023 yılı stı~ateji si bence bil' inci aLır noktası olmalı. ikincisi se

kizinci beş yıllık planla bütünleştiemek olmalıclıı'. Bu konuda çok da kolay l ıgı düşünüyorum. 

Bundan dört sene evvel Milli Egitim Bakanlı~ı·na egitim ana planı yapan grubun koordinasyo

nunu yürüttüm. 40 kişilik bit grubun o dönemele Türkiye'nin uzun vadeli bit' SLI"atejisi yoktu. 

tkinci uzun vadeli stı'a tcji 1995 yılında biLtigi için do layısı ile elimizde uzun vadeli milli gelir he

sa pları. yatınma ayrılabBecek kaynnklaı'. kamu yntırımJarınn ayı·ılabilecek kaynaklar. kamu ya

tlrımlarından sekLörleı'e ayrılabilecek kaynak tahminleri yoktu. bunları kendimiz yapmak zol'Un· 

da kaldık. Şu anda 2023 yılı stratej isi yapılmaş oldugu için bunlaı· planlama teşkilatında var. Bu 

planlama teşkilatı ile bir oı,ganik bag kuruldugu takdil'de yani süı'ek li çalışma grubu oluşturul

dugu takdirde bunları hen1en alıp devreye sokmak mümkün. Planlama. sekizinci plan ve uzun 

vadeli strateji zaten uluslararası gelişmeleri gündem 2 ı 'i süzmüş olmaları gereken belgeler. Bu

nun dışında atıf yapılmak istenen belgelel' varsa. tabi o da belirlilir. bölge planı özel bir durum 

bunu belirtmek istiyoı'um. Bu hiyernl'şıyi e~er elden kaçırırsak GAP Bölge Planı. apayrı bir böl

genin planı olmak gibi bir yöne gireı· ki ondan sonra bunun idari ve proje yönetin1inin çok güç 

olacagın ı düşünüyorum. 

Bir ikinci konu makı·o planlama. bölge planla mn ve proje planlama arasındaki kavram karı· 

şıkl ıgı olmaması için tanııniarın tam olması lazım bu belgen in içerisinde. şimd i burada söz ko· 

nusu olan bir projedir. Güneydogu Anadolu proıesi için. 1989'da bir proje planlaması istenmiş

Lir. yani bir sulama pı'ojesinin bir t.ümleşik proıeyc geçirilmesi. bir entegre proje~ e geçirilmesi is· 

ten miştir. Bu nedir? Ekonomik amaçlı bir projenin sosyal ve eliger boyutlarla desteklenınesidır. 

Bu yapı lmoya çalışılmıştır. bi ı' tümleşik proje yaklaşımı içerisinde ama proje planlama matrisin· 

den dışarı çıkan biı· yapıda olmaması gerekir. Burada Halil Sarıaslan hocama çok katılıyot'um. 

burada ki taktik plan yan i proje planlama matı'isinin. proje planlama şeklinde çıkması gere~ir 
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makro plan yaklaşımı ile çıkmaması gereki ı·. Bu strateji belgesinde ben bi ı' aZ makro plan egilim 
gördüm. Çünkü çalışan arkadaşlarımızın çogu makro plancı olarak gelmişler ondan oldugunu 
düşünüyorum. Bölge planlamayı, bu projenin içerisine bütün leştirrnek lazım . bölge planlamada 
da tanımları çok güzel koymak gerekir. Şimdi bölge planlama bit' aşagıdan yukarıya yapılabilir. 
ya yukarıdan aşagıya yapılabilir. bir etkileşimli yapılabiJir. Türkiye'nin idari yap ıs ı. hem finans
man kaynakları. hem de yöneLim şeklimiz merkezidir. yapımız merkezidir. Aşagıdan yukarıya 
dogru bi ı~ planlama yapılıyormuş izlcniın i vermemek lazım. yapılmakta olan iş dogru ona katı lı
yorum. Alana ulaşmak ve oradan mümkün oldu~u kadar katkı saglanacak ama uygu lama nok
tasına gelindigi zaman ister istemez bu bir merkezi araçla yürüyecektir hem finansman olarak 
hem idari olarak. Kaulımı mümkün oldugu ölçüde saglayarak bir örnek oluşturabilir . inşallah 
ondan sonra da idaremiz biraz daha adem·i meı·keziyetçi biraz daha demokratik olma yönüne 
girer bu bakımdan bir katkısı oluı·. 

Bir de bölge planlamada havza planlaması esastır. zaten bölgenin de Dicle ve Fıı~at olarak bir 
havza planı olarak ve alt havzalar olarak planlanması gerektigini düşünüyorum. Şimdi burada 
Güneydogu Anadolu Projesi Bölgesel Kalkınma Planı diye yeni bie isim koymuşunuz. Projenin 
planı olmaz. Yani ya proje kelimesi burada fazla ya da plan kelimesi Güneydogu Anadolu Bölge
sel Kalkınma Planı denilebil it' veya Güneydogu Anadolu Projesi Bölge Uygulama P lanı. fcra Pla
nı. Eylem Planı denebilir. bütünleşme açısından da uygun olur. Süı·dürülebilir kalkınmanın çok 
açık tanım lanması ger·ekir insan ekseninde bir sürdürülebilir kalkmma esas alınm ış ancak. çok 
da gerekli egitim artı insanın her yönü ile geliştirilmes i çok gerekli fakat buradaki stratejik kul
l anılı şı bizim için ünemlidit'. Mesela sürdürülebilit' ka lkınmada ilkeler normal olarak dogaı. fizik 
ve tarihi çevı'enin varlıgı nı sürdürebilmesi ve yenilenebilmesi, soPUmluluklarm paylaşılması. 
bölgesel öncelikler ve sosya l adalettir. Planlamanın kapsamı sürdürülebilir kalkınn1ada kalkm
mayı uyaran dogal ve sosyal dinaıni klel'in val'lıgının devamlılıgın gözetilmesidir. Yani burada 
dogaı ve sosyal dinamiklerin varlıgının ve kalkınma hızının isLikral'lı devam edcbilmesidir. Ve 
halkın desteginin alınmasıdır kapsamda da öyledir. Şimdi buı·ada kalkınma hızının istikrarlı de· 
vaını tamamen kaynaklaı·a ba~lı oldugu için mel'kezden gelecek kaynaklara burada sürdüı•ü le· 
bil h~ kalkınmayı hedef almakla birlikte bir ilke olaı'ak belielemekle birlikte bunun nitelemesini de 
buı·ada yapmak geı·ekir diyorum. 

Şimdi proje kısmına geçerek sayfa sayfa gitmek istiyorum. Vizyon denilen k ısım. şimd i viz
yon kelimesinden başlamak istiyol'tım. vizyon noı·mal olarak görüş uzaklıgı. ufuk kelimesi karşı
lı~ı geliyoı·. Burada uzagı ne kadar gerçekçi net olarak görebildigimizle ilgili bir kavram söz ko
nusuduı·. Türkiye'de bunun yan lış kullanıldıgını düşünüyorum oysa siz buı·ada hir toplum tasa
nını koyuyor~unuz. Görebi Idigirniz uzaklıkla farklı bit· toplum \·eya fmklı bir olay görebiliriz ama 
madem ki bu bir planlamadır. farldı bir toplum tasarımı yapıp biz gördügümüz gel'çegi koydu
gumuz gerçekle degişLil'mek isteyebiliriz. Dolayısı ile plan bir toplum l.asarımı gclirir. Oysa viz
yon uzagı ne ~adar görebildigimizle ilgili bunu böyle bir vizyon veya böyle bir ufuk degeriendir
mesi geı·ekl i. ancak metne konolmayıp dışarıda durması daba uygun olur. Buna toplum tasarı· 
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mı veya nihai amaç demekte fayda vaı·. ~teLi n içerisinde nihai amaçla vizyon birbiri ile dönüşüm· 

Ili olaı'ak kullanılmış bence kavtaın karışıklı~ına yol açıyor. lJfuk dc~erlendirmcsı şart metnin 

dışında olma lı dün. bugün ve yarın eksen in de bir düzenleme bir yorum düşünülıneli. dünyanın 

ve Orta oogu Bölgesirun, Türkiye Cumhuriyeti ve GAP açısından degeı·lendirilmesidiı· bu. Yani 

Dünycıdaki olguların ve Orta Doğu Bolgesi ni GAP Bölgesi açısından degcrlend iı·ilmesıdir sadece 

ticaret açısından da degil siyasi açıdan. güvenlik açısından ve bu bölgede uygulanmakta olan çe. 

şitle stratejiler açısından gözden geçirilmelidir. Sonrc.ı anla:;;malar açısından GAP. zaten onu al· 

mışısınız ve ülke stı·aLej isi ile GAP stratejisini bir birine uyaı·lanmasının dünya ve Orta Dogu bo

yutunda nasıl olacag ı. burada bir nol'mal olarak biz fırsatlar. tehdıtler degerienelirmesi yapıya· 

ruz. FH·satlaı·. tehditler. ihtimaller ve t ercıhler. tercilılel'e oturur nı ha i amaç görüş ufkuna otur· 

maz. Onun için tercihimiz net olarak degişik olabilir kı burcıdaki toplum tasal'ımı çok iyi katılıyo· 

rum. Bu bölgedeki tehditleri özellikle de teror. bölücülük ve kıwakçılık olaylarını incelemeden bir 

sosyal değerlendirme. kaçakçılığı işlemeden bir iktbadi bir <legerlendirnıe ve planlamcı yapmak 

ınümküıı degildir. Diyarbakır gördüyseniz bılmiyorum şehrin % 30'u son beş altı sene içerısin· 

de inşa edilmiş. sekiz ila on iki katlı binalal'clan ıneydancı geliyoı·. Bunlaı·a gecekondu diyorlar 

esasen, bunlae kaça k ruhsatsız inşaatlar fakat bu yöredeki ekonomik faaliyet i. üretimi biz bili· 

yoruz. Bu ümt.ime kıyasla yapılmış olcı n bu yatıı·ınul hakltgıııız zcııııcın IJuı·ada kesin olarak bir 

kayıt dışı ekonomi paras ı vm·. Bunun nasıl ekonoıni içine nlınaccı~ı ve üretiıne aktarılacagının 

planlcınması lazım. Aynı şekliele ~lardııı, Mnrdin 'de şelli' in bir ül'ctimindcn ziyade. llabur kapı· 

sından yapılan ticaretin geliştil'mekle oldu~u bir şehit' vcıı·. Bu ticaretin de stl'atej ı ıstiyorsanız 

cger. bu ı.icamt.inde taınamen Lersine çcvı·ilmes i gerek il·. t\lcvcut stratejin in çünkü mevcuu.a dış 

ticaret açısından ithaint karlı. oradan ucuz h arn ınadde veya iş gücü maliyetleri düşük olduğu 

için ucuz ınal getirmek şeklinde ithalat kal'lı. biz bu bölgeyi ihracatı kar·lı hale getiı·ecek şekilde 

dönüşt.ürıneliyiz. Dcınek ki burada~ı ekonomik ve ticm,i faaliyette vaı· olan ınevcut. gıdişın belli 

bir strateji ile tam tersine çevri lme::,ı lazım. Yine dış politika ctkileı·ini dikkale almaınız gerekiyor. 

Güneydogu Anadolu Projesi'nde uluslaı'arası iktbadi amaçlı cngclleıneler. siyasi amaçlı engelle· 

melet' başından beri oldu. Buna ra~men Tiirkiy bu rı u yfu·fıltü. Şu anda da döküi<.Jü~ü zaman 

harcamalar bakarsanız büyük oı·ancla iç knynaklaı· ilc yapılmış bi ı· pı·oje. dış kaynak oranı ol· 

dukça düşük. j ine de böyle gidccegini zanncdiyoru ın. Bi ı· k üç lik w nı um kit.apçıgınız var GAP lda· 

resi olarak ona baktıın dt) kavnaklı yardıminı' diye oöpOienlerin hepsi ~o yal amaçlı olarak hal· 

ka yönelik olal'ak verilıniş olanlar. Yani masi'af ı Tül'kiye yapsın biz de oradaki halkı oluşturalım 

zihniyetı ile ynpılan bir ulusi<H'al'ası uygulann n finan ııum sırrıtejisi var. Bunu oözden kaçırma· 

mamız lrızım biz bölgeye kredi nasıl çckcriz? Yani bolgeyc kl'Cdi derken adece iş ve işletıneler 

için degil altjapın tn yapılınasına kredi nasıl ç k riz. Bit' d., ~osyal amaçlı projeleri Türkiye ile 

bölgenın bütünleşmesi yönü n ele kullrınılınasını na ıl cl nellcriz. Bu konula e bizim su·atejik konu· 

lm' ı mız. onun da bu ufuk d~et•lcndirme::>ınclc dahil olması lazım. 

Yine projenin. öze ll i k Ic kü rcscllcşınenin la run ktöı·fınc \1C hayvancılık s k törüne etkileri yö· 

n ünden incelenerek. polıtıkalcıı·ını ona göı·' koyına~ı g rekiı·. Bu da bir· vizyon deııerlendirnlt'sı. 

36 



ufuk değel'lendirmesi için küreselleşmenin söınürgeleştirrne boyutlarından bit· tanesi tc11'ımda gi
riyor. Ve maalesefTürkiye yanlış poliLikaltırıncdcni ilc dolayısıyla buı·adtı çok gafil avianmış va
ziyette ve lüzumundan fazla küı·eselleşmc git'miş vaziyette. hayvancılıkLtl da öyle şu anda % 
200'e yakın günwük uygulanırken. bunlat'ın dünya ticaı·eL örgüLü normlaeına göre o/o lOO'e çe· 
k ilmesi gerekmekLediı'. Böyleykcn dahi ço~ dezavantajday ı z. o durumda ne~ apacagırn ız ı özellil· 
le bu vizyon içerisinde degerienelirmek gere~ıyor. Tarım ve hayvancılıgıınızın yaşanıas ı şaı'L. ba· 
gımlı yaşaması hiçbiı' önem aez et.mez. Bugün kui'Uim<lkta olan o bölgede bir kel'e lıalkın çiftçili
gL halkın hayvancılı~ı ölmüş kadar kötü \ltızıyctte Diyaebakır. ~Iardin yöl'csi için konuşu~'oruın. 
Kurulmakta olan özel işletmeler. t.ümlcşi~ tesısler olarak kurulmakta oldu~u söylenen özel tesis
ler dışaedan negetiriyoı'laı·. But'<ldaki giı·dilerin yöı·eden yapılması sözleşıneli çiftçilik vesaire ve 
tarım birlikleı·i konusunun gündeme gelmesı geı·ekiyor. Yine buradtl degerlendirilınesi gereken 
bir husus bu bcre~etli hilal denilen Basıa ~öı·fezinden Nil' e ladar giden hilal k1srnının sadece 
Türkiye açısından verimi artLıı·ıp sulama ile kullanılması degıJ. bu topraklaı·ın çeşiLii güçlerce 
kullanılması stralejileri var. Verinıli toprtı~ların kullanılınası stratej ısı var. suların kullanılma~ı 
stratejisi val' ve üstelik topraklarda bir de peu·ol çıktı petrolün kullanılınası ~trHtej isi var. ) ani 
güç bit' bölgcdeyiz ve bu bölg ")nin dış polıtika açısından çok güzel degeriendirilmesi ve Dış lşle
ri Bakanltgından bit• grupln ça lı şılmasını öneriyorum ben buı·ada. Ben lsı·ail tarım araştırmala
rını izliyorum kendi özel merakım dolayısı ile yapLık ları tüm tal'ımsal araştırmaları. tüm hilal 
için yapıyorlar. Yani Babil As ur çizgisi ıçin yapıyorlar. Buraya gelecek olan şirketler pazcırlık için 
gelecek olan şir~ctleı· bilgilendirilmiş olaca~ gelecekler ve biz Türkiye olarak karşılaı'trlda bu ko
nuları irdelememiş bir Türkiye olal'ak bulunınaınalıyız. Bu da bir ufu~ meselesidir buna da be
reketli h ilalin nasıl bizim uu~afımızdan kullanılıp başkaları ile yapılacak ortaklıklarda nelere dik
kat edccegimız l\onusunda çok. iyi yönlendiı·memiz gerekir. Yine burada biı' özel durum olarak 
burası tarım tılanındaki yeni gelişmelerin beı·ekel.li hilal olması dolayısı ile gen teknolojisini bil
hassa bio te~nolojinin denenıne alanı olaı·ak kullanılmak i stenecekt.iı·. Bunun ön göst.eegeleı·ini 

yöreele de gördük belirlı özel küçük şirketler\ asıtası ile geliyormuş gibi davı'tlnıyoelaı'. bu bir ül
ke~ i ınahvedebiliyor. ) ani nükleer denemenin yapılması alanına gelebilece~ olaylar bunlar bu
ı·ada bio güvenlı~ l>o~uLunu gct ırmek gere~ıyoı·. ve özellikle lJio güvenli~ uygulama alanı olara~ 
G ·\P'ın ilk uygulama a lanı olarcık GAP'ın seçilmesi lazım bunu stratejik bir lo nu olaı·ak sOy lüyo
ı·um. 

Sonra biz Güneydogu Anadolu Bölge~ı'nı plmıımız içinde nasıl konuşltındıracagız? Ycıni b ura· 
cıa söylenilen Türkiye elonoın ısi ile bülünleşlirilmesidiı'. Bunun her strtıtejiınizcle \e hcı· politi
knmızdtl yansıınış olarak göı·ülmesi lazım. Türkiye Cumhuriyeti olarak yaptı~ımıza göre bunun 
Türkiye ckononıi'iı ıle nasıl büt ünleşmekte olduğuna dair çok ayrıntılı biı' ufuk ve görüş mesafe
sı inceleme~ı ~apmaınız gereldr. 
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Bir de yatıı'ımlar var tabi, yatırımtae muazzam büyük, hepimizin vergileri ile TüPkiye'nin pa

raları ile yapıldı. Sadece belli bir yörenin halkı için yapılınış yatırımlar şeklinde degil Türkiye'nin 

geneline hizmet sunacak ve geneli için kullanılabilecek şekilde planlanmalı ve açı lmalıdıe. Benim 

görüşüm bu. fakat bunu değerlendirirken bit' yöre faydası olarak de~erlendirınenıek gerekir. Bu

nun altında genel amaç olarak geçen kısım. şimdi ben bu vizyonu an latırken ufuk: kısmını bir ar

ka plan ça lışması olarak anJattım. Burada vizyon isnıinde yer alan k ısım genel aınaçtıı, veya ni

hai amaçtır. toplum tasarımıdır bunu buraya öyle koyabilil'iz. Genel amaç denilen kısımda pro

je amacı veya özel amaç diye geçmesi gerekir. Burada konuşan diger arkadaşlarımın bir kısmı

na katılıyomm. Bu projenin esas amacı sulamadır sulama ekseni etrafı oluşnıuş bir projedir. Bu 

insan unsurunu dışlama k anlamına gelmez. tam tersine insanı onemli bir unsur haline getirmiş 

olabilir. 

Şimdi temel ilke ve stratejiler denilen boyutta. hedefler kanmadan önce strateji konulmaz. 

normal olarak hedefleri koymuş olmak gerekir. Burada biz ne diyebiliriz? Ana hedefler nelerse 

buraya bunlar konur. bunlar hem sayısal , hem niteliksel olınalıclır. \ e çeşıtli bölümlere dagLlmış 

olan hedeflerin a ı'asından ana hedefler seçilip, bur·aya sayısal ve niteliksel ola ı•ak konduktan 

sonra temel ilkeler. ondan sonra da temel strateji de ın ek lazım . Çünkü her bir bölüınün kendi po

litika tarım uygulaması için alt stratejileri olmas ı lazın1 . her biı· stratejinin de ana strateji ile sı 

nanması, çek edilmesi gerekir. Onun için bu stratejiler kelimesi burada l>ir dagıt.ıcı bii' unsur ol

muştur. Gördüğüm kadarı ile temel strateji içerisinde bizim temel stratejimiz şu. oda 89 ana pla· 

nından itibaren degişmiş degil. bölgede havzanın potansiyelini harekete geçirmek için sulama. 

sulu ziraata geçiş sulu tarıma geçiş, entansif tarıma geçiş. bunun bıı· boyutu ile kırsal kalkınma 

ile toplumsal kalkınması. bir boyutu ile de sulu ziraatın uyard ıgı larıma dayalı anayi ,.e kent

leşme boyutu var. Dolayısı ile biz bu ana strateıiy ı yeni planda da kaybetmeın liyiz diye düşü· 

nüyorum ve öneriyorum. Bunu yapar~en özellilde tarım ve hayvancılık üzerindeki uluslararası 

baskının kaldınlmas~nı veya engellenmesi ~oyma nı ız. ın illi biı' politika olarnk koyınanuz gere~ir. 

Bir de çevre ülkelerle barışın tesisini temel strateji lerden bırısi olarak koymanuz .gerekir. Dış li· 

caretin ihracat odaklı olmaya nası l çevrilecegi nı koymaınız gerekil'. 

Temel stratejilerden bir tanesi nde. ı·as}one l iş leyen bit· paZ<1r ekonomisi ve pazaı·la bütünleş

Lirilecektir diyoruz. Burada i ş bölümü açı~ça k.onu labilir me cin t<wıma d aya lı '"'anayi ise ya da 

ürün. Türkiye'nin ürün desenınde belli ürunleı·i alacak bil' yer' ise iş bölüınü açısından Türki· 

ye' de yePini bulmas ı get·ekir. Teknoloji boyutunun cıa burada temel tı'atcjil ~ı' arasında alınma

s ı lazım. Biz burada bir teknoloji dcgişiıni ön görüyol'uz yani sulu v, yo~un afıma oeçi'"'. bunu 

desLckleyecek teknoloj i politıkas ı da burada o lı na lı bi o teknoloji. enerji ve çevı ~ aynı zamanda 

gen teknolojisi sizin ana hedefleriniz oluyor·. üzeilille uluslaı·arası finansman '"'trateji"'inin Türki· 

ye'ye uymadıgını dikkate alarak finansman için de bir strateji konulabilil'. 
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Bundan sonraki bölüınü gııuplayarak gidersek. birinci amaç yerine, sonuç veya çıktı diye dü
şünürsek daha güzeJ anlaşılıyor. Birinci sonuç sürdürülebilir gelişme alt yapısının oluşturulma
sı. ikinci sonuçta bölgeler arası ve bölge içi gelişmiş farklarının azaltılması. Bundan sonııa 3 ve 
4 ekonomik sistemle ilgili, 5 ve 6 kırsal kalkınma ile ilgili. 7. 8. 9, 1 O, 1'1, 12 sosyo kültürel po
litika ile ilgili. 13. 14. 15, 16 da fiziki ve mekan planlaması ile ilgili bölümler. Bu kategoriler içe
risinde bakarsak nasıl degerlendirecegiz diye ben düşündügüm zaman şöyle bu dört özellikle 
ekonomik sistem kırsal kalkınma ve tarım sosyo kültürel politika ve fiziki mekan konuları. yapı
sal dönüşümü ne yönde yaptıklarına dail' bil' degerlendirmelidir. Türkiye ile bütünleşme açısın
dan yapısal dönüşüme ne getirmiş. ekonomik sistemde getirmiş olduktarım ız. kırsa l kalkınmada 

ve sosyal politikalarda ve fiziki ve mekan planlamasında buna bu açıdan bakmak gerekiL'. Ana 
amaç birinci amaçta kendi içinde bagımsız bölgeler aı,ası ve bölge içi gelişmik farklarının azal
tılması ve belki de sonuç olacaktır. Di~erleri olduktan sonra oluşabilecek bir şey olduğu için 3 
ve 4 de baktı~ımız zaman üçüncü çıktı veya üçüncü son uç hedefleri kısmı ile politikalar kısmı bir
biri ile uyumlu degil, başka hedeflerle başka politikalar gözüküyor. Burada strateji belli değil, bu 
politikaların uygulanması için strateji ne olacak? özellikle kayıt dışı ekonominin kayıt içine alın
ması. yani bu bölgeleri. tüketici ve kaçakçı bölge olmaktan çıkarıp üretime geçirebilecek. bir güç 
görülmesi gerekir. 

Kamu ve özel kesim iş birliginin güçlendirilmesi diye alınan kısım da üçüncü amacın altında 
yee alabilir. Burada ka ın u özel kesim işbirliginin verildigi dördüncü madde de; Tarın1 ağırlıklı ya

ni sulamaya dayalı bir bölge planlama mı yapıyoruz? Yoksa bölgede bir küçük bir Türkiye daha 
mı yaratıyoruz? Üçüncü ve dördüncü amaçlarda sanayileşme mi öne çıkıyor tarın1 mı öne çıkı
yor? Bu da algılanaınıyor. Sanayileşmede hangi sektörler öne çıkacak? Bunu yörede de ifade et
Liler. özellikle Mardinlilcr: .. Biz ileride sanayirnizi neye yönlendireceğiz bunu bilmiyoruz" dediler. 

Sonra tarım kısmına geçiyoruz beşinci ve altıncı amaçlarda burada proje esasen bir tarım 
amaçlı pı'oje olduğu için yoğun tarıma geçecek bunun çok kuvvetli olarak hazırlannuş olması ge
reken bir bölüm olduğunu düşünüyorum. Şimdi burada özellikle altyapıda geçiyor. ana kanalla
rın dagıtım olarak hedeflerinin. bu alanda olması lazım. Yani sulamaya açılacak alanların iller 
itibarı ile sayısal olarak belli olması gerekir. Tarım içerisinde hayvancılıga pek deginilmemiş. To
humculukda dışa bağımlılık.:konusuna katılıyol'um. Yöre tamamen dışarıdan getird iği ithal to
humları kullanıyor. Oysa Diyarbakır'da. Güneydoğu Anadolu Tarım Araştırma Enstitüsü diye 
son deı·ece gelişkin bir enstitü var. Bu enstitünün üniversitelerle birlikte bir büLün oluşturacak 
şekilele kullanılınası gerekir_ 

Pazar ekonomisine geçiş deniliyor. özeJiikle burada taban fiyatlaı'ı soı'unu karşın1ıza çıkacak. 

Yörenin desteklemeye ihtiyacı var. açıkça pazar ekonomisine tarım fiyatlarında geçilnıesi söz ko

nusu degil. Desteklemenin ne olacagına dair yöntemler geliştir·ilmesı gerekiı'. Opt.iınum laı'ını iş

letmesi büyüklü~ü konusu çok önen1li çünkü hem tarım reformu. hem topl'ak l'efonnu. hem de 

kredilendil'lne ve bu atıl ını sermayesi meseleleri bu açıdan incelenebilir. Burada iki yaklaşım 
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oluyor. 1980 yı lında tarım reformu kanunundan inceledi nı. ~er büylik tarım işletnıe~i o laı·ak 
d ' ·ı . . ta-nın11anacaksa ayrı bir strateji izlemek gerekiyor. Yani ora a,..i tarım aı esının geçimlHirıi ·ı . . 

. . 6 çın r>ı-
yasaya açabilecek bir tarım işletmesi ve~ a bil' miktaı' pıyasaya satış yapabı lecek bit· aile ışlet-
mesi planlanacaksa her biri için ayrı bir strateji uygulanması gerekiyoı·. Türkiye'de OPt.imum ta
rım işletmesi büyüklügü çalışmaları. yöreleı·in üı·ün desenıne göre yapılmamış, G.I\P Proıesi, 

bunların başlatılması için iyi bir laboratuaı· olacak. \ e sulama ile paralel olarak arazı toplulaş
Lırn1a, arazi dagıtımı. biri kmiş yıgınlarla toprak ı·eform un un elinde arazı va ı·. Onlaı·ın dagıtıını ve 

optimum tanm işletmesi büyüklügünü bit' paralel halde götürmek için buraya bir strateji geliş

tirmek gerekir. Oneelikle ürünler, bölüşüm deseninin de burada yer alınası gerekir. 

AlLıncı madde, gıda güvenligi ve güvenirliligi saglanarakLıt' diyoı·. Bu sanki sagltkla ılgili biı' 

konuymuş gibi duı·uyor ve üçüncü amaçla çeliş iyoı'. çünkü Tüı·k ekonomisi ile bölgenin bütünleş

mesini. üçüncü amaçta esas almıştık. bul'ada ise bölgeye yeterli gıda maddeleı·inin bölgede ure

t. ilınes i ve gıda rezervlerinin tutulması . Lüın toplum kesimlerinin bunlara ulaşması gibi bölgeyı 

ayrıştırıcı bir ifade vaı·. Niyetin o oldugunu zannetmiyorum ama ifade bu şekilde. burası özellik

Ic iş bölümünde hem tarımsal iş bölümünde hem de sn ncıy ı iş bölümünde Türki~ e ile bütunleşe

cek şekilde planlanmalı. 

Bölge insanının ve sosyal yapının nasıl dönL1şl.üı·üleccgine göre bakmamız gerekir. Bul'ada 

aşireL düzeni devam etmekte ve irntiyazlı gı·ubun eLkisi devnın etmekte. vasıflı i~ gücü kıLlıg1 var 

ve işsizlik çok yaygın. Do lay ıs ı ile buradaki insanın dönüşümünü sndece demokratik öt'güLieri 
kurarak degil bu aşiret yapısının nasıl dönüşLürülecegine dair bi ı' su·aı.ej iye da~ and ırma~ gere

kir. Artı vasıflı iş gücü. egitim kısmında ınesle~ ~itim i eksı". açık olamk geçmıyoP. Yn~·gın egi

tim ismen bahsedilmiş fakat yaygın egitimden ına~sat okuma yazma ~ursları de~il. Yörede hiz

den şunları istediler: "dış ticaret konusunda yaygın egit. iın". "cl ış !icaret pazarlıklarıııı müzake

relerinin nasıl yap ılacagı konusunda i ş adamlaı·ından c~il im". "projt' hazırlama konusunda e~i
t.iın ". "pazarlık yapma konusunda ve ortaklık ~uı·aı·kcn orlcıklcwla müzakereleri n ııas ıl yiirülüle

cegine dair biı· egitim". "sonr·a çiftçilik eğiliıniııı de ıarlcı başındn ı~ediler" . flem Diyı:wl1aku'da 

hem de Mardin'de. tarla başında çiftçilik egitimi istedile ı·. "Tarım işletmcciligi konusundn egi

tim". "gümrük. işleınieri konusunda egitim". bu n ların ço~u i~ dünj asma don ük egitim ler. Yani 

Milli Egilim Bakanlıgına. yaygın egitim diJc bit' görev ' eı· ip uunun olacagını farz etnıememiz ge
reki r. Odalar Bil'ligi. KOSGEB. oradaki odalaı'. GIDE\ILER onlcll'ın ~apması gereken biı' egitim 

vae. Bölgede insan ın ve güçsüz insan ların k.ntılıını toplu nı kal~ınması yöntemınin tekrar günde· 

me geLirilmesini geı·ekti ı· iyor. Hatırlm'stı nız. biı·inci ikın c i planlarda vmdı uygulann1aya çalışıldı 

başaı'ı sız olundu. Inşallah bu proje ilc tekraı• gündeme gcliı·. nma bunu kö~ doğrultusunda yap· 

ma m ız gere~ it' gibi geliyol'. Burada il ve ılçeler boJ ut una kaclaı· inilını:;; köy bo~ u tu yok. 
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Insan ve sosyo kültürel politikalar· ~onusunda. sünger pı·ojelerdcn bahsediliyor. ben bunu 
tehlikeli buldum. Bu şu demek. biz teknolojinin ve ekonominin gidişaL ına göre istihdam modelle
rinden üretiriz, geı·i kalanlar içinde süngcı· projelel' yapar ız deyip, buıılarıı hiç yapmamak ve bü
yük işsizlige yol açmak demele Ilk defa olaı·ak bUL'ada isLihdanıı biı· hedef olaı·ak koymak sureti 
ile bir model çalışması yapabi li ı'. Bu bölgede ele bu gcl'ekli zaten. heııı tal'ıma dayalı olması do
lay ısı ile. hem işsizligi % 4 7 boyutunda çıkmış olınas ı do layısı ile, yöı·cde faal nüfusun % 4 7'si. 
ça lışma çagı nüfusu o/o 70'i i şsiz göı•ünüyoı·. Saglık konusunda. bir ilave olarak bir şey söyleye
cegim. "gezici saglık hizmeLiel'i çok daha etkin ve ucuza mal oluyoı•". 

Kültur politikas ı olarak. crşitlilik ele nlınmış. yaklaş ım olarak çok iyi. ancak fonksiyonel ha
le gelil'ilmesi çok önemlidi ı'. Şimdi Balı 'nın burada bit' suni bir ıniUet yaratma politikası vaı· re 
bunu bize ragmen uygulamaya ugl'aşıyoı·l cıı·. Dolayısı ilc Batı bu çeşiLiiligi. bir yönü ile tek Lip
leştirınek için bir stı·atcji uygu lanwkta .. Biz ise Türkiye'de bir Türk vatandaşlığı ve yurttaşııeı 
üst kimligi oluştut'ına politiknsı uyguluyol'uz. Bunun altındaki alt kimlikleri serbest bırakma dü
şüncesi hakint Bu çok lwssas bir ~onu ve genel ifndclerle geçilmeıneli diye düşünüyorum. Bu
radnki uygulama slt'cıtej i sinin ileride ço~ önemli olacagını düşünüyorum. 

Mekansal ho~ u ı .. }en i ola l'ak giı'tligi için ben aı·kadaşlara başlan zaten katkılannın çok deger
I i oldugunu hcliıtm i~liın. Burada örgütlenmeye ihliyaç oldugunu düşünüyoı·uın. Bölge fiziki im
kan plnnln l'mlll, Urrn·dan yapılıp , buradan onaylan ıp. oraya gönderilmesi yerine. hem Belediye
leri hem de il planlama müdüelükleı·ini kalıncak bir et.kileşimli mekan planlaması yaklaşırnma gi
ı· i liı'sc. daha faydalı olacaktır diye düşünüyorum. 

Eski eserler konusunda. şu anda Dünyada ve Türkiye'de bölge müzeleııi po! iLikası var. böl
ge müzeleei uygulamasına geçiliyoı·. Biz. Iki tane bölge müzesinin uygun olacağını düşündük. Bi
r i eski taı ·ihlc ı·e. yani ı.a rihin ilk çaglarına yönelik bir m üze. Ad ıyaman'da kurulmas ı nı öneriyo· 
ruz. Digeı'inin de Al'l.uklulaı' ve Akkoyunlulaı· dönemine ait bir bölge müzesi olarak Diyarbakır'da 
kuı·u lmasını öneı·iyoı·uz. Onun dışında da zaLen Osman l ı eserleri çok yaygın. bunlar da yeı · inde 
korunup kullanılabilecek şey ler. Bölgede yürütülmekte olan inanç turizm pı·ojes i var I)Lınun da 
unsurlaı·ının çok dikkatli seçilmesi gerekir. Bi ı' de dünyada çok yaygınlaşmış dm·umda olan mo
del meselesi vcu·. eski eserlerin modellerinin çıkarılıp . bölge m üzelerine alınması LakliLierinin ser
gilenmesi gerekir. Mesela. Neml'ut Dagı'ndaki eserlerin bu şekilde yapılması gel'ekiyor. 

örgütlenme konusu ile ilgili bir şey söyleyip kapaLacagım. DPT ile ilişkileri tan ım lamak gcııe
kir. Konunun yörede uygulanması sırasında, koordinasyon önemli ve planlama ile uygulamayı 
birbil'ine karışurmayacak bir i cı·a biçimi önemli, icracı kuruluşlaı·ın görevleı·i ni bilmeleri gerekir. 
Bölge Idaresi'nin bır aı·a ıdal'e olmaması için mel'kezi yönetim. bölge yönetimi. il yönetimi gibı 
ilave bir kademe girmemesi için burada esnek bir kool'dinasyon. vat<1ndaşla katıl ım. vatandaşın 
katı lı mı için bıı· uyarıcı mekanizma gibi daha dcmokı'aLik bir yap ıya dönüşmesi gel'ekir. Bölgede 
şöyle bir söylem vaı· meı·kezi hükümeL. yerel hükümet diye. Merkezi Hükümet şöy le yap ıyor. ye
rel hükümet şöyle yapıyoı' gibi söylemler var. Buraya idari olm·ak. bölge hükümeti diye bit' km-
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ran1 gi ı~meınesine çok dikkat etmemiz geı·ekiı'. Bölge planlarından sonra. il planiarına geçecegiz 

bölge ve il planları sekizinci beş y ı llık planda yer ald ıgı için il planlamalarının dn bu projenin al· 

tına oturacagını dikkate alacak bir düşünce tarzı ile plan ele alınıı·sa iyi olur. 

I Iukuk kısmı va ı·. Türkiye'nin idari yapısının çok hızla degişebilecegini sanınıyorum. Onun 
için bu hukuk kısmının biraz daha gerçekçi olmas ı gerekir. Geriye planlanmanın en önemli bo· 

yut.u olarak finansman kalıyor. Bu işin ve bu konunun üstadı olan Sayın EGE konunun başında. 
1989 Planın ana eksikligi bence. 20 '1 O yılına kadar dendi. 201 O yılına kada e para ihtiyacı şudur 
diye bir şey çıktıgı takdirde paranın olmadıgın ı zaten 2023 projeksiyonların göreceksiniz. Dola· 

y ı s ı ile burada alternatif kaynak tahsislerine göl'e burada altel'natif planlar yapınak gerektigıni 
düşünüyorum. 2010 çok gerçekçi bit' tarıih degil. Türkiye'nin kaynak ihtiyaçları ve dış çevrele· 
rinde fiziki alL yapıya yatırım kl'edisi vermeme stratejileri çerçevesinde ele almak geı·ekır. Yavuz 
EGE arkadaşımız bu konuların en iyi bilenidiı·. Onun için pı'ojenin emin ellerde oldugunu düşü· 

n üyoruz. Kaynak tahsisini gerçekçi olarak geLirmek gerekir. 89 Planında }ani ana planda. en za. 
y ı f taraf bence sadece finansman ihtiyaçlarını belirleyip bırakmış olmak ve Türkıye'nin kaynak· 
ları ile ili şk ilendirmemiş olmaktı r. Ikincisi str·atejik bir hata o planda Türkiye'nin enerji ihtiyacı· 
nın. sulama ihtiyacının önüne geçebilecegini düşünıneden bu yatırıma başlamış olup. sulamala· 
e ı ikinci plana atıp, enerjiye öncelik vermek zorunda kalm ış olmaktır. Bu neden le eski plan bo· 
zulmuştur. Benim söyleyeceklerim şu anda geneli üzeeinden bu kadar. Teşekküe ederim. Arka· 

daşlat·ı heyecan lı çalışmaları için tıebrik edeı'im. 

Dr. Yavuz EGE- Evet Sayın llhan DÜLGER'e son derece ayrıntılı katkılarından dolayı teşek· 

kür ediyorum. Şimdi Sayın Hülya TOKGÖZ buyrun efendim. 

Hülya TOK GÖZ- (DPT, Hava Yolu Ulaştırması ektör Uzmanı) 

Sayın llhan DÜLGER'in degerli görüşlerine ilaveten. ben daha kısa olarak birkaç konu üze· 
rindeki görüşlerimi açıklayacagım. Ayrıca bunları yazı lı olarak da hazırladım. arkadaşıma da 
verecegim. Şimdi bütün konuşmalarda Proje'nin uluslararası boyutunun ve ticaret boyutunun 
çok önemli oldugu vurgulandı. Biz de 10 gün kadar önce Muş. Bitlis ve Sıirt illerine yaptıgımız 
gezileede ki bu illerden sadece Siirt GAP Bölgesi içerisinde ve bunların hiçbiı·isi . ın ır ili olmama· 
sına ragmen, sınır ticareti kapsamına alınmak isted iklerini vurguladılar. Yani geleceklerini. sınıı· 
ticaretinde görüyorlar. Bu nedenle birkaç hususu belirtn1ek istiyorum ve stratejide yer alması· 
nın faydal ı olacagını düşünüyorum. Bunlardan biri. temel ilke ve su·atejileı· bölümünde üçuncü 
paragrafın sonunda yer alan "bölge ulusal pazarta bütünleştirilecektir" ifadesı yerine. "bölge 
ulusal ve uluslararası pazartarla bütünleştirilecektir" şeklinde ifadenin düzeltiln1esi. Oigeri "böl· 

,· gede sağlanan katma deger içerisinde. imalat sanayi payı arttırılacaktır" ibaresin in yine aynı ye· 
re ilave edilmesi. Diger bir husus. birinci amaç bölümünün altında yer alan. 1-2 politıkalar· alt 
baş lığında. bu politikan ın ikinci satıı·ında yer alan "hizn1et ül'etimini" ibaresinden sonra gelmek 
üzere bueaya "ve ihracatını" ibaresinin de eklenmesi ni. yine 1·2-2. 1-2-6 nolu politikanın ıkınci 
satı rında yer alan "katma degeri" ibal'esinden sonra gelmek üzeı·e ve "ihracat" ibaresinin de yeı' • 
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almasının dogl'u olacagın ı. bir de dördüncü amaç başlıgı altında ~-2 politikalar bölümünde. ~ı-2-
2 maddesinin sonuna. "bölgedeki mevcut ve ça lışan organize sanayi bölgelerinin çevre koruma· 
ya yönelik altyapı sorunları. yanı bu arıtma tesisleri t<Hnamlanacakltr" cümlesinin ilave edılıne· 
sinin uygun olacagını düşünüyoruz. Başanlar diliyo ı·uz. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekklirlcı· Sayın Tokgöz. Sayın Tayfur OZŞEN buym·un hocan1. 

Prof. Dr. Tayfur ÖZ ~ l~ı - (~1er In .. nlveı· ite 1 ikti adi \C İdari Bilinller Fakülte 1, 
Deka n) 

Planlama konusu gündcıne gcldigi zaman. ınarjin<ll kabul edilen ve üzerinde pek duı·u l ınayaıı 
temel konulardan bn·isi d yön ct im konusudur·. Ben ç<1lışmanın genelinde. ü lken1ızdc "bölgesel 
planlama" açısından böyle biı· çabaya girişiimiş alınası nı. yıllardan beri birinci planda gündem· 
de olan bazı konulaı·ın soınutlaşması bakımından ohınılu biı· gelışme olarak gorüyorum. Ancnk 
zamanın ilerlemiş olması n eleni ile kullaııabilcce~irn l'~anıanın çok kısıtlı oldugunu bilerek. kısa· 
ca bazı notlara deginmek i tiyorum. E~cı· öneriın üzeı·inde y ~tkililel' olumlu göl'li Ş açısına sahip 
olurlarsa. daha ayı·ınLılı ÇCl hŞill<li(H'da başka konulara cla oirebiliriz. Örnegin biz • SUlllllan dokü· 
manın yedinci amacında. "bölge insanın \'C özellikle güçsüzlerin ka~naklal'a eri~iıni ve kaı·arla· 
ra katılımı kolaylaştırılacakt n'" ha~lı~ının altındcı politikalm· kı~mında. 7·2- ı. 7-2-3 gibi madde· 
lerde hemen arkasında dokuzuncu amaçla "yer )ı inisiyalifler· oncülügünde. bölgenin kurumsal 
kapasitesi gfıçlendirileoek 'e bu m aksalla insan k<1yna k la ı· ı gelı~tırılecektil'" an1acının altındnki 
hcdefleı·in 9· 1-2. 9-1-3 gi i maddelerinde ve yine bir<lz daha ıleriye gıttigiın izde. on üçüncü 
amaçta "bölgede mekan organizn~yonunu işlev .. el kılinacak yerle~ınelerın büyüklük ve yıgılına· 
larında ekonomik ve toplun1~al çıkarımlaı· saglanacakt ır" amacının altındak ı hed fler 13-l-4. 13· 
1-5 politikalard;ı 13·2-2 gibi paragnırıaı·da biı· şey görüyoruz. Bu planlama çalışmasına. özgün· 
lük katacagı O) lrnen bi e katılımcı yönetim. bir kattinncı planlama arayışı \C buna gidet•ken bi
zim 63'ten l>erı planlama d neyiınimizde gördügünıüz dogl'ulal'ı bölük porçuk yerlel'dc öyleme 
ahşkanlıgıınızı. ben metin cl d;) saptamış huluııuyorurn. Burada soylenen şeyler Türkiye'de ge· 
nci yapı içinde: 

ı) Planlama h Iy rar 1 i 

2) Bunun ·öncthnl baglanta mı açıkça orta~·a ko~·acak şektld lfad dllnıclldir. 

Ben bazı açıklamal~u·a 'Urek n katılıyorum. b ll çalışn1alar. yeni bazı ınod ~ Herinin g Jiştiı·il· 
m i nd hize laboratuvaı· o ı 'i ü tlenecektil. Ama bunu yapabilmek için biı·az daha titiz ve ba· 
zı konulcll'ın cıyl'lfıLılı el alınnut "J o r kti~ini düşünü~ oı·un1 v"' öncı·iyoı·um. Bu öl'n ~k olcwak ver· 
di~im üç mnddc dı ında. bazı y ı·lerdc de farkh ifadel P vm·. bunları butünleştirip bölge planın 
haşaı·ı 1 için kıııum ni düz nlem 1 ı·. konulu ayı· ı bi ı· bölüm açılınalı ve lnıı·ada. ülkemizin yunc· 
Lim. planlama. ~erleşim\ konomik~ apıbmmaları aı·a ındaki kurum al ili:;>kil ı·i rnpısnl \e i"· 
1 v"'el yönleri il ı özellik! d ülk mizin ~önctimin i'"' I yi~i açısından hfı~uk gerek in imi duydııgu 
bilgi plan rapor si temler ini oluşturup her ~önetim ka d ın "ind iş ler hal getiı~ k :;>ekilde ko· 
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nu üzerinde ayı·ıntı lı bit' ceknik çalışma yapılma lı ve plana özel bir bölüm olar8k konulmalıdu·. 

Son söz olaı·ak şunu eklemek isterim. yönetim reformu ülkemizin gündemindedir. Bir sürü soru

na d~inildi. aslında ülkemizin tek sorunu vardır oda yönetimdir. Bizim temel sorunumuz yöne

tim dil'. Yönetimi düzenlemek için bir arayış vardır. Çeşitli aşamalal'da. çeşil li düıeyleı·de arayış

lar vaı·dır. Bunların içinde önemli bir kanun tasaeısı. yetkililerinin ifadesine göı·e ekim ayında 

tvlcclis gündeminde görüşüınıeye başlanacakLII'. Yerel yönetımierin güçlendirilmesini amaçla

maktadır· ve öı·negin. bazı il gelişLiı·ıne planı gibi kaveanılaeın bu t.asal'ılardn yer aldıgını zaman 

zaınan bazı dokümanlarda gördük. Başka konuhıı· da var. but'8da yazılan bir çok ifade. ülkemi

zin genel yönetim yapısını ilgilendiren hususları içermektedir. Ornegin. ıl ve ilçe düzeyinde yöre

sel kalkınına kurullaı·ı gibi çok somuL politikalar ifade edilmiştiı'. Madem o kCldar somut ifade 

ediyoı·uz. yönetim yapım ız ı köyden merkeze kadar. ınaden1 katılımcı planlama diyoruz. aşa~ıdan 

yukarıya dogru oluşLuracak biçimde bütün kaLılımcı planlama ve katılımcı ~önct i ın ınekanizma

ların ı da öngöreı·ek. tartışarak. yönetimin bütünlü~ü ilkesini. anayasanın 123 maddesinı göze

terek, yeniden tasarlaınak durumunda olduguınuzu düşünüyorum. Bu boyutun gclişlınlmcsı du

runı u nda. kuşkusuz bölgesel kalkınma planlal'lnın d n başarısının en önem lı güvencelerinden bi

rin i :)cıg layacagımız kanaatindeyim. GAP ldal'csi'nin kuı·ulu$ ym;asındaki mel'kczi yönetimin. 

Laşra uzantıları ve yerel yönetimler üzerindeki yetkilerinin kullanıını l>akınııııd<ın. geçeıı döne· 

min çok başarı lı ömekleı· verdig i söylenemez sanıyonın1. Dolayısı ile bımz öııcc llhan DÜLGER 

EH'kadaşımızın önerdigi nokta bence de çok önemli bir planlama soı·eci nyl'ıclıı·. Bi ı · de yapılan 

p1anın uygulanması büLün ilgililet' tarafından uygulann1ası ay n bit' olayel ıl'. Aın8 ilişkilcı·i ni de 

çok saglıklı kuı·mak gerekir. teşekkür ediyol'Uın. 

Dr. Yavuz EGE- Teşekkür ediyoruz. Sayın OZŞEN. Sayın Şükrü ELEKDAC huyuı·unuz efen

dim. 

Şükrü ELEKDAC - (Emekll Büyükelçi) 

Efendim degerli katılımcıları saygı ile selamlıyorum. SanLin ilerlemiş olması nedeni ile ben. 

kısaca birkaç noktaya deginrnek istiyorum. Birincisi Türkiye'nin Güneydogu t\ııadolu için bir 

bölgesel kalkınma planına büyük ihtiyacı var. Türkiye'nin bıı·ligi. berabeı·ligi ve bütünlügünün 

sagıanması için böyle bir plan zorunlu. Bunun niçin söylüyorum? Plana bu bilinçle yaklaşmamız 

gerekir. Bu planın çok önen1li bit· boyutudur. Güneydoguda bugün bir nispi bir istikrar ve gü

ven ortamı var. Fakat bu kalıcı bi ı· güven ve istikrar ortamı clegil. bunu hepimiz biJ iyoruz. Çün

kü Türkiye'nin kaı·şılaştıg ı tehditler bugün hala deva ın ediyor. Türkiye bugün Türk Silahlı Km

vetleı'i'nin çabası ve gayreti ile PKK'nın ve bölücü terörün belini kırmış durumda. fakat Turkı

ye'n in karşısında hala tehdit olarak. etnik temele dayalı ayı·ılıkçı siyasallaşına var. \'e dışar·ıda

ki diaspor·a. bu konuda son dereec akt.if ve aynı zamanda da bir çok başka ınihraklardan. ken

dine yakın mihraklardan da yardım görüyor. Güneydogu sorununu halleLmek ıçin muhakkak ki 

bölgeye. aş. iş. uygar bir a J~yapı ve egiLim göLüemek gerekir. ) ani bu yaşamsa l bir konu. Güney

doğu sorununu Türkiye çözemezse. Türkiye uluslaral'ası alanda kaı·şılaşLıgı so ı·unları çözemez. 

44 



Türkiye imaj sot·ununun üstesinden gelemez. Türkiye insan hakları sorununda dünyadan izole 
olmak durumu ile km·şılaşıı·. ekonomi~ nlcmda~ı sorunları d n çöznıek zorlcışır. ) ani TüL'kiye'niıı 
çagdaşlaşması için. Avrupa entegrnsyonuıı yeı· :ı lması için hükümetin desteklccliği. bu sorunuıı 
üstesinden gelmek gereki ı·. O l>akıılHinn l>u pin n. bu a~'ılardan dn sonı·a derece ünemli. 

Şimdi. bi ı· ikinci nokta. lıazıı·lanan taslak. tırnak içinde söylüyorum. "ihLirasl ı bir yaklaşımı" 
yansıtıyor. Bunun yanlış bi ı· kclımc oldugunu zannetnıiyorum ama kanımca. böyle de olması ge· 
re kir. Strateji. hep i m ız biliyoruz. imkanlarla hedeflerin bagdaştırılınası sanat ı cl ır veya bcceı·isi· 
dir. O bakımdan. bul'nda finrmsman konusunda söylenilen her hususa ben de katılıyorum. Heı· 
Ilalükarda iç kaynaklara ilaveten dış kaynak da snğlanıak gerektıgine inanıyoruın bu konuda ve 
bunun içinde ym·aucı olnıak gerekiı·. Ve biraz da bazı hagnaz ya~laşımlar var zanıanıınız bul'a· 
da müsait dc~il bu bagnaz yaklaşıınlcırdan da Tül'ki c'nin kendisini kurtarması gerckıyor. 

Efendim. planın çok isabelli olarak. insan odaklı ve katılınıcı olma~ı düşünülüyoı·. fakat bu· 
radakı ~ihirli kelime "insanlal'ın motivc edilmesidir ... Insanları ınotive etmek için de bazı husus
ları ı~ ı analiz eLmek ger·ekil'. Bölgenin sosyo kültüeel yapısı hakkında derin ve gerçekçi analizler 
yapmak gerekir. Ülke çapında entegrasyonu. bölgenin ülkemizle ve diger bölgeler le entegrasyo
nunu engelleyen çok önemli unsurlaı· val'. Ben "adece bunların bir iki tanesine de~incyim. btın· 
lardan birincisi bölgenin. siyasaltemsil ~oı·unu var. bölge Ankara'da temsil edilıniyol'. Bunu he· 
pirniz biliyoruz. Bölgedeki aşiı et. agalık. şeyhlik yapısı bakımdan. bölge ınsanı tcmsıl edilmiyor. 
temsil edilmeyince bölge in~Hnın ~iyası agırlıgı olmuyor. O bölgeye tam an la ın ı ile her zaman 
önem verilcıniyor. sorun ların tn k ibinde devamlılık yok. zaman zaman oluyor. zaınan ıc:1man dev· 
lct cömertçe hareket ediyoı,. Bunlar saman alevi gibi sönüyor gidiyor ve ülkenin çok degeı·li kay
naklaı·ı da heha oluyor·. Şitndi demek ki bu konu çok önemli. bu konun üzerinde durm<1mız gere· 
kiyor. 

Ikincisı bölgenin Tür'ki ye ile entegre olmasını. Türki~ e'nin digel' bolgcleı·i entegre olmasını en· 
gellcyen. gene biraz öııoe belirtmiş oldu~um sorunlar. Yani oı·adaki feodal sisteın. bu bit' hika)c 
de.gil hepiniz bunu biliyor,...unuz, Egcr sistemi degiştirınezseniz. topra~ reformu n u yaprnazsanız. 
fcod<ll si lcıni dcgiştiı·mez "'eniz. bölge insanını herhangi bir şekilde ınolive edcınezsin iz. Bu nin· 
I't bilinemiz gerekir. Son olaı·ak bir· noktaya daha deginiyorum. o da bolgen in. projcrıin. ulusla· 
rarnsı hoyuluııa d~inildi. çok ısabelli sözlcı· söylendi. katılıyorum. Yalnız. hepirnizin bilmesi la· 
zun. dunyadn. genellikle ülkeleı'. ticmıellerinin büyük bil· bölümünü komşu sınırdaş ülkelcıle ya· 
parlm· yani hu böylcdiı·. J\ınerikcı"ycı bakın en buyük paıtneı·leı·inden bit· tanc:si. belki ele birinci· 
-i hatırlayabıliyor am Kanada'dll'. AHupa'ya lmkahrn. Avl'upCl Ülkeleri. en bü~ ük ticarctlel'ini. 
sınırd<1ş ülkeleı le. kom u ülkeleı·le yapaı·lcıı·. Tül'kiye"nin bu konuda bir takım ~oı·unlan vaı·. bu 
sol'unlar Tuı·kiyc'nin etrafındaki ülkcleı in soı uıılu alınasından ilel'i gcliyoı·. Yan i. boşuna dcgil 
bunlaı·a hn~dut ülke! ı·. denıne~i. Hepimiz bunu biliyoruz. Bunların hepsinin. Tüı•kiye ile ~orun· 
ları\'(}[', bizim ınallarıınıza da o kadar razla ihliyaçları yok \e başka yet'lenlen d :ı saglayabiliyoı·· 
lar. Ama yine de onıda büyük imkanlar oldu au nu kab u 1 ediyorum. bunu küçüın n1iyonırn. Yal· 
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n ız. biz ptojeye bu şekilde bakmalıyız. yani sınırdaş olan ülkelerin dışındaki pazaeları da düşu
nerek bakmalıyız. bu çok önemlidir. Etı·afıınızda ki pazarların. ülkeleı•in talepleri. bütün bu bah· 

setmiş oldugum sorunlaı' dolayısı ile muhakkak ki kısıtlı olacaktıı·. 

Bit• son nokta. efendim şimdi ben Türkiye'nin bu ortamında. GAP ldaresi'ne. bu görevin ve· 
rilmesini. Sisif'e verilmiş bir görev gibi görüyorum. Sisif bildiginiz gibi Yunan Mitolojisinde kü· 
çü k bir ilah. fakat kendisine Olimpas'un öbür tarafına. koskoca da~ gibi biı' kayayı atma görevi 
veriliyor ve sisi[ zorluyor zorluyor bir türlü öbür tarafa aşıramıyor koskoca kay ayı. GAP'ın bu 
görevi başarı ile yapması için, benim gördü~ üm kadarı ile iki önemli unsura ihLiyacı var. Bir ta· 
nesi siyasi iı·ade. Bu çok önemlidir. siyasi iraden in buna sahip çıkması geııekir . Hükümetin de 
bu i ş in şampiyonıugunu yapması gerekir. hacta Mecliste de. bu işin şampiyonluğun yapacak bir 
grubu n olması gerekir. Bir diger hususta şud ul': maden1 ki siyasi il'ade bu görevi bu teşkilata ve· 
riyor. o zaman bu teşkilatı , bu görevi yapacak şeki lde yetkilerle donaLması gerekir. yoksa yürü· 
mez bu iş efendim. Bu iki noktanın altını önemle çizmek istiyorum. karamsar bir yaklaşım orta
ya koymak için degil ihtiyaçları belirtmek için söylüyorum. Teşekkür ederim. 

Dı·. Yavuz EGE- Teşekkür ederim, Sayın Büyükelçirn. Sayın Nevzat US LUCAN. buyurun 
efendim. 

Nevzat USLUCAN- (Tarım BakanhAı) 

Teşekkür ederim Sayın Başkan . vakit çok geeikti anıa ben kısa ve öz olarak bir iki konuya de· 
ğinınek istiyorum. Bilhassa lllian Hanım'ın bahsettigi konuların tamamına ka~ılıyoPum. Yani 
planlama yapıiLrken, taslak üzerinde ki degişiklikleri n yapılması gerekir. Diger aekadaşların söy· 
lediklerine de katılJyoı,um, konuların üzerinde durarak. değiştirmek gerektiğine inanıyorum. 

Onun dışında biraz popülist bir plan olmuş, bu vizyon 1 O senelik bir şey değil. nihai bir hedef 
gibi olmuş. Bunlara Türkiye'nin degil, dünyanın bütçesini dahi kaysanız gerçekleşmez. Bunlar 
nihai hedef olma!J. 10 y ıllık o lmamalı . ·ı o yıllık diye. daha gerçekçi popülist olmayan yani cekli 
ca kb şekilde d~il de. 10 y ı l içerisinde gerçekleştirilecek bir hedef biı· şekilde düzenlemek gerek· 
tiğine inanıyorum. Bırakın Güneydoguda ki insanları . ben bile okudu~um zaman anlamakta zor· 
luk çekiyorum veya bilmiyorum bende mi bil' aksaklı k var. Dolayısı ile daha anlaşılır kelimeler 
konmalı. Onun dışında. genel amaç kısmındaki "katı l ımcılık temelinde bunu sürdürülebilir kıl

maktıe" deniyor. Bu bölgenin genel yapısını biliyoruz. Ana hedeflerden biri de nüfus artışının 
durdurulması olmalıdır. Sürdürülebilirlik için nüfus artışının durdurulması gerekir. Bu yönde. 
Halk egitim ve Çatom uygulamalarının başarılı olacagına inanıyorum . Bakanlıgım ızın ev ekono· 
mistleri de degerlendirilebilir. Kadının d~eri arttırılarak yani oradaki kadına o hedef verilerek 
belki düzeJtilebilir. yoksa sürdürülebilir olmaz. On yıll ık da degil. istediginiz bütçeyi. Türkiye'nin 
bütçesini koyun oraya, bu nüfus artışı ile bu kalkınma sürdürülebilir olmaz. Diger bir konuda 
Devlet Su rşleri'ne katılıyorum. su lamalal'ın bitirilmeden yani yatırım tamamen bitirilrneden ta· 
rın1 gelişernez. Buranın gelişmesi, tarım ve tarıma dayalı sanayi olmalıdır ve özel sektör bunun 
farkına vardı. Gördü~ümüz kadatı ile Alaı~ko. Koç ve Sabancı yatırımlaı'ını yapmaya başladılar. 
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özel sektör zaten kendiliginden gelecektiıı, onun üzerinde fazlaca duı'maya gerek yok. Sadece 
üretim artışını geliştirmemiz gereki e. Şu anda Alarko'nu n, Koç'un ve Sabancı'nın yaptığı yatıı·ım· 
lar gösteriyor ki oradaki üretim artışına inanılınaya başlandı. Türkiye'nin Dış Ticaret Müsteşaı·· 
lığı'ndan arkadaşlar eger yanlışım vaı·sa uyarsınJar. '1 milyon ton soya açıgıınız var. ithal edi· 
yoruz bildigim kadarı ile 500 bin ton bugday. 300 bin ton mıs ıı· ve 400 bin ton parnuk ithal ede· 
ceğiz . Bunlaı·ı burada üretebiliriz. tek yapılacak i ş, sulama ve toprak reformu. Egitim le ilgili ola· 
rak bölgede bulunan bakanlıgımızın tesislerinin degerlendil'ilmesi gerektiğine inanıyorum . Eko· 
nomik yönden desteklendigi takdiı·de bu hem personel açısından yetel'ii kişiler bulunabilir hem 
de var olan oluşum gelişLirilebilir. Bunlaı·ın üzerinde d urulmalı diyorum. Bazı notlarını vardı, 
ama vakit dar olduğu için ayrıca yazılı olarak da bildirecegiz. arz ederim. 

Dr. Yavuz EGE- Sayın Uslucan ·a teşekkür ediyoruz. Şimdi sanıyorum. başka söz isteyen 
yok. Aytekin Bey yalnız ikinci tur için söz islemişU. kısa olmak kaydı ile buyurun. 

Prof. Dr.Ayteldn BERKMAN - (YÖK Denetleme Kurulu Başkanı) 

Biraz önce söylediklerim yanlış anlaşıldı. Ben sadece örnek olsun diye verd im. Bölgede anti· 
demokratik bir yapı oluşsun demedim onu bir düzelteyim. Söylemek istedigiıni aslında Sayın 
Dülger çok net olarak açıklad ı la!'. Bu bölgeyi Tüı·kiye'nin dışında gibi. Türkiye'nin genel sosyo 
ekonomik yapısı dışında gibi. görerek biı· şeyleı· yapmamız mümkün değiL onu söylemek iste· 
diın. Türkiye ne kadar demokratik ise bumsı da o kadar demokratik olacaktır. Benin1 cahil ligimi 
bağışlayın benim anlayamadıgım bir şey var ve bu sık sık da geçti. bölge ulusal pazar la bütün· 
leşLirilecektir, sanki ulusal pazarın dışında imiş gibi. Çok amatör ekonomi bilgim içerisinde. eger 
Arçelik, Vesıel ve digeı~ büyük şiı~ketler bayilikler açmışsa ve sürekli Istanbul' dan. ızmit'ten da· 
ha başka üretim yel'lerinden mal gidip geliyorsa. orada üeetilenler, Tüııkiye'ye dagılıyorsa bunu 
hala Tüı•kiye Pazar ekonomisinin dışında nasıl sayıyoruz. bunu gerçekten merak ediyorum. 

Temel ilke olarak eklemek istedigim bir şey, Sayın Devlet Su Iş ler i Genel Müdür Yardımcımız 
gayet net olarak açıkladılar . Burada sulama sistemlerinin gecikmesi gerçekten çok büyük paı·a· 
lara ihtiyaç duyulmasından dolayı oluyor. Şimdi bir de getirdigirniz suyun yanıttıgı artı degel'i 
ve eğer bu artı degeri kazanandan geri alamazsanız ve bunu kamuya gel'i vereınezseniz bu sü· 
rekli olarak devam edecekti ı, ve gecikmeler mutlak surette olacaktır. Öyle ise planlamanın temel 
ilkelerinden bir tanesi de kamu yatırımlarının . mümkün oldugunca kullananlar tarafından. kul· 
lanan öder prensibi içerisinde geriye dönüşünün sağlanması gerekir. Sayın Çö ı't.oglu bunu. oı·a· 
daki taşınınaziarı bir şekilde kontrol altına alalım. anlamında söyledi. bundan daha da kolayı 
madem ki suyu veriyoı·uz. Su. "bir artı deger yaratıyor" öyle ise suyun parasını geri ala lım . iş· 
letme giderlerı degil. yatırımı da dahil olacak şekilde, aksi takdirde kamu buraya daha fazla kay· 
nak ayıramaz ve proje gittikçe gecikir. Çok tipik bir şey söyleyeyim. ne demek istedigiın çok net 
anlaşılsın diye. şimdi seconder kanalları geçiriyorsunuz istimlak bedeli ödeniyor. Seconder ka· 
nallar tarialarma giden vatandaş. dava açıyor . "benim istimlak.bedelim düşük" diye. Niye efen· 
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dirn? Burası eskiden kuruydu, kuruya göre istimfak bedeli tespit eı.ti lel'. Şimdi sulanacak. benim 
t<ll'lam sulanacak, öyle ise değeri arLtı. Devlet Su Iş leri bEıntı. degel'i mtmış üzerinden isLimlak 
bedeli versin diyorlar. Hem adamın tarlasına su götürüyorsunuz. hem değerini nrttırıyorsunuz. 
bu serer de değeri artmış arazi üzeı'inden lekrat' para istiyor sizden. Yaııi bir çnrpıkJık var. Bu
nun yanında tarım reformu. toprak refm'lllU spesifik olanık da söyleyeyim. Mnrdin ovasında 
Türk ailesinin elinde 90 bin dekar arazi var. şimdi sulama göLüı·düğünüzdc 90 bin dekar aı'azi· 
ye, yani dekar başına. yılda getirisini düşünün. dünyanın değetini vel'eceksiniz \·e bunun ne ya
t.ırım gidel'leı·ini ne de su parasın ı geri alamayacaksınız. Su parası o kadarda önemli değil yeter 
ki anlatı lsın. Popülist politikalardan vazgeçilsin. Çünkü sulama biraz geç kaldı , Harı·an Ova· 
sı'nda 90-92·94 yıllarında 1500 tane kuyu açıldı beyler , her birinin derinligi 100 metreden faz
ın. halk suyun gelmesini ik i sene daha bekleyemedi, öbür kuyunun bedeli 92-94 rakanılaı'ına gö· 
L'e 1 milyardı. Şimdi dekar başına yı l da Devlet Su I ş lerinin istediği bir siga ı'a parası mı 650·750 
bi u lira falan onları vermekten kaçınıyorlal'. Çünkü popülist politikalar. bu parayı almayacak. o 

zamanda Devlet Su Iş leri ne ile yatırım yapacak? Plan lama ana ilkeleri içerisinde. istee çevre. is· 
ter sulama konusunda kullanan öder, kirleten öder prensiplerine teınel olarak yer vermek gere· 
kir. Ve kamu yatırımların ı mümkün olduğunca geı' i döndürecek ve aı·kasından da yeni yatırım· 
la ra dönüştürecek yeni mekanizmaları kurmak gerekir diye düşünüyomm. 

Tarım dışı istihdama özel bir önem vel'mek gerekir. Türkiye'de ne deı'seniı deyin IMF politi· 
kalarından , bizim genel o lması gereken politikalarımıza kadar, Türkiye'de tarımda ya da kırsal 
alandaki istihdamı . tarım d ışı alanlara kaydırmak zorunlulugu var. Türkiye tarınunda, 4 Milyon 
70 bin hane halkı var, 28 milyon hektar iş lenen arazi va ı', ortalamasını al sanız. aziarı çokları bir 
kenara atm. Aile başına 7 hektar 70 dönüm at'azi düşüyor. 70 dönümde anlamlı. ekonomik. mo· 
dern tarım yapma imkanı yoktur. Bu 70 dekadık aile halkını cuıaziye köle etmekten başka bir şey 
değildir. Dolayısı ile o optimum i ş letme büyüklüklerinin üstünde. pazaı' ekonomisine yönelik bü
yüklüklere gitmek ve mümkün oldugunca. bu tarımda ki 4 milyon aileyi en kısa zamanda aşagı
lara çekmek gereki ı'. Bir tek rakam söyleyeyim. eger Amerika 'nın düzeyinde bit' tarımda istihda· 
ma gidecek olursanız. Türkiye'de ki bu 4 milyon ailenin 200 bine inmesi gerekir. I I em Amerika'yı 
hem de dünyayı doyuı'an bir nüfus kitlesi oranında bir i şleLmeciliğe geçeceksek. Türkiye'de biz· 
deki çiftçi aile sayısının 200 bin olması gerekir. Tabi oralara varmak mümkün degil. ama bu 4 
milyon aile ile de anlam lı bir tarım yapmak mümkün d~il. Do layısı ile plan hedefleri ve plan il
keleri içerisinde tarım dış ı istihdam yaı'atacak ne mümkünse yapılması geeekir diye düşünüyo· 
rum. Sağolun. 

Dr. Yavuz EGE - Sayın Berkman'a da teşekkü t' ederiz. Şimdi kısaca bizim ça lışma grubu 
yöneticisi olan arkadaşlarım ıza söz vereceğim. Hemen burada açıklanabilecek bazı konuları 

açıklayacaklar. yalnız Sayın Serkınanın söyledigi son konu ile ilgili bir şey söyleyeyim. Tabi ta· 
rın1 dış ı alanda istihdam demek, tarım dışı sektörlerde yatırım demek. 8vet şimdi hangi sıra ile 
gidelim. Çalışma grubu yöneticilerinden önce son olarak Sayın Yemişen'e sözü veriyorum. 
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Do~an YEMIŞEN - (DSİ Genel Müdür Yrd.) 

GAP'da Projeler belli. GAP' ın bilinmeyen hiçbir yeri yok 1. 7 milyar hektarda kaç proje var ki! 
Fırat havzasında 7. Dicle havzasında 6, toplam '13 proje. Yani Mardin'e giden kanalın birinci bö· 
lümü şu anda haru harı l i nşa halinde. diger üç bölümü de bunun m·kasından inşa edilecektir. Bi· 
! inmeyen de hiçbir şey yok. Herhangi bir planlama vesaire söz konusu degildir. Her şey plan lan· 
m ış durumda zaten DevleL Su I şleri de kendi içinde de yine Hükümet ve Milli Güvenlik Karaı'ı ge
regi 201 O yılı planlamasın ı kendisi yaptı. Ve bunu da Cumhurbaşkanlıgı katına kadar sundu. ya
ni 201 O yılına kadar olan planını Devlet Su lş leıı i kendi yaptı. 

Ikincisi kredi konusunda. yabancı devletlerden büyük ölçüde bir ilgi göııüyoruz. Başta !span· 
ya olmak üzere sulamaya kredi veriyor. bunu ifade eLmek isterim. 

Üçüncüsü de. enerji ön planda Lutularak sulamanın geri kalması söz konusu degi ldir. Çünkü 
yapugım ız barajlar çok ınaksatlı barajlardır. Yani enerji, sulama ve taşkın koruma maksat! ı ba· 
rajlardır ki biz bunlara çok m aksatlı deriz. Bu baraj ı yapmadan evvel. zaten sulama mümkün 
olamayacaktı . ama baraj yapıldıgı zaman aynı zamanda santral da yapıldıgı için elektrik üı·eti
mi öne geçmiş oldu. 

Dr. Yavuz EGE - Saffet Atik Bey'den başlayarak grup yöneticisi arkadaşlarımız söz ala· 
caklar yalnız kısa konuşulmasını eica ediroyum. 

Saffet ATİK- (Bölge Planlama Grup Yönetici s i ) 

Efendim önce teşekkür ediyorum. birkaç noktaya deginecegim. Bir tanesi Sayın Berkman'ın 
bir sorusuydu; Güney ve Batı GAP Alt Bölgesi Kuzey ve Doğu GAP'tan daha pozisyonel avanta
ja sahip ve gelişmeler daha fazla bu gerçekleri gözeterek farklı mekansal gelişme stratejileri üre
tilebilir. 89 planındaki kır ık aks ayrıca degerlendirilmiştir. Teknik ayrıntıya girmeyecegim için 
burada bırakacagım. Son lO y ı lın gelişmesine göre farklı alt bölgeler için. farklı gelişmeleı' ve 
stratejiler üı·eLilebilir. Ikinci husus Sayın Dülger,·e gerçekten teşekkür ediyorum. belki say ın 
Berkman·a verdigim yanıLta da vardı. Belki bir yanıt degil ama, bölge içerisinde homojen bir ya· 
pı yok. farklılaşan kesimler va ı,. Farklılaşan kesimlerin ihtiyaçlarına ve öncelik sıralamasına gö· 
re. farklı planlama kanalları her bie sektörde ve bileşende kuşkusuz üretilecektiı'. Sayın Saı'ıas· 
!anın bir degeriendirmesi vardı. Taktik planlar şeklinde kuşkusuz bu planın uygulanmasında. 
sektör planlal'ı olacaktır. Ve her bir sektör için ayrıntılı uygulama önerileri gelişLirilecektiı'. Bu 
stratejik plan. alt ölçekli plan lar la desteklenecektir. Sayın Özşen çok haklı bir şey söyledi. Şim
di efendim planlamanın yönetimi. gelişmenin yönet.imi fevkalade önemli bir konu ve Türkiye'nin 
bir gereksinimidir. Bu. dediginiz gibi satır aralarında geçti muhtemelen ama daha belirgin hale 
getirmek gerekiyor. Bizim iş akım progı'amımızda yanılınıyorsam sekiz yada dokuz numaralı işi· 
miz budur. Buna gerekli önem verilecektir. zaten delege edecegimiz işlerin önem li bir kısmı ge· 
lişmenin. planlamanın yönetimi şeklindedir. Ama uyarınız için yine de teşekkür ediyorum. Ve 
son olarak bir şeye deginiyorum ki bunu Sayın Berkman da söyledi. yürekten katıldığı m için be· 
lirtecegim. sOrdürülebilirlik meselesine gerçekten samirniyetle inanıyorsak kullananın katk ısın ın 
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saglanması ve yatırımın geri dönmesi gerekiyor. Yoksa kamu maliyesi buna ycLmiyor daralan 

kamu maliyesi ile. daralan finansman hacmi ile bu hassas sektörleri sürdürülebilir kılmak ola· 

naklı degil. teşekkür ediyorum. 

Mehmet POLAT- (İktisadi Planlama ve Finansman Modelleri Grup Yöneticisi) 

Ben tüm arkadaşlara katkılarından dolayı teşekkür ediyorum. Onemli çıkarımlar saglayaca· 

gız. Ben öncelikle aksiyon planları veya aksiyon p lanı konusunda bir açıklık getir· rnek istiyorum. 

Sayın Sarıaslan belirtmişti. zaten bölge ka lkınma p lanı ve uygulama programları sonunda bazı 

iş leri n nasıl uygulanacagı belirlenip. pı·ograma baglanacak bunu belirtmek istiyorum. Ikinci bir 

husus. katılımcıların bizi cesaretlendirmeleri, bu bizi çok sevindirdi. Pazarla ilgili sanıyorum ba· 

zı yan lı ş anlamalar var. Şimdi takdir edersiniz ki. pazara entegrasyon genelde parasaliaşma bo

yutuyla gelişen bir olaydır. Bu her bölgede aynı koşuBal'da oluşur. Orta Anadolu 'da da pazar 

entegrasyonu parasaUaşma ile ilgilidir. Burada bizim kastettigimiz alt bölgelerdeki kendine ye· 

ter li üretimierin pazarla bütünleşmesi. Bu üretümleri n bölgedeki pazarla, giderek ulusal ve ulus· 

lararası pazarla bütünleşmesini kastediyoruz. Bölgede üretilen bir malı ben gittigim zaman sü· 

permarkette raftan alıyorum. GAP'ta yetiştmrilen domatesi. salatalıgı alıyorum . pazar la bölgenin 

bir sorunu yok aslında. fakat bazı alt bölgelerin pazara üretim. pazar için üretim yapmaması söz 

konusu. bu konuya açıklık getirmek istiyorum. Diger bazı hususlar örnegin Hülya arkadaşıının 

söyledigi bazı eksikler var. onları tamamlayacagız. önerdikleri yolda düzeltmeleri de yapacagız. 

özellikle Devlet Su Işleri'nden ve Köy Hizmetleri'nden olan al'kadaşlarımıza teşekkür etmek isti· 

yorum. DedikJeri gibi Türkiye'nin yatıı·ımcı kuru luşlarının ne yapacakları. nasıl yapacaklaı'ı. ne 

zaman yapacakları belli. yaln ız biz burada yeterli ödenekleri ayırmak dururnundayız. Yeterli 

ödenekler. icracı kuruluş larımıza intikal ettiginde. onlar yapacaklarının zamanlamasını da çok 

iyi biliyorlar. ayrıntısın ı da çok iyi biliyorlal' ve san ıyorum bazı kaynak sorunlarını çözdügümüz· 

de. bu meseleleı' halledilecektir. Bir hususa daha deginmek istiyorum. bunu aslında belirttim, 

"üreticilerle. tüketiciler arasındaki iletişimi engellememek". Bu Türkiye'nin genel bir sorunu. böl· 

geye has bir sorun degil. desteklemelerle ilgili. Bildiginiz gibi sulu arazide tütün ürettirip onu ya· 

kıyoruz. Bunların olmaması gerekir. olmaması içinde pazar ve pi~asa ekonomisinin etkin işle· 

yişi önem arz ediyor. Bölge ile ilgili planlama hareket noktamızı açıklarken. bölgenin faktör do· 

nanımından bahsetti m. Bunu biraz kapalı söyledim. eleştiren aı'kadaşlaı' haklı lar. bunu biraz da· 

ha açık söylemek gerekir. Bölgenin faktör donanımının temel karakteristigi. sulanabilir arazi ve 

bu sulanabilir arazinin de suya kavuşturulması. Devlet Su Işlerin 'den arkadaşımızın da söyle· 

diği gibi işin bundan sonraki k ısmı gerçekten daha kolay olacak. çünkü baraj ları yaptık. suyu 

tuttuk. onun tarlaya u laşması aşamasına geldik ve bu kritik aşamada önemli finansman sorun· 

!arı nı, ödenek sorun ların ı aşmam ız gerekir. Tecı·übelerimiz sonunda ulaştıgımız nokta şu; Eger 

siz insanlara yatırım teşv ikleri benzeri mekanizınalar la, pazarın istemedigi şeyleri ürettirirseniz 

onun riskini üstlenmiş oluyorsunuz. Bunun için de sektör spesifik konulara insanları yöneltmek 

yerine yansız mekanizmalarla müteşebbisligi. teşebbüsü teşvi~ etmek daha uygun olur diye dü· 

şünüyorum. Teşekkür ederim. 
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AHMET SALTlK- (Sosyal Planlama Gr·up Yöneticisi) 

Katılımcı arkadaşlara teşekkür ediyoı'um . Şahsen benim için çok yararlı oldu. Bölgesel kal
kınma konusu gerçekten çok karmaş ık biı' konu. Bir kısım sorun latı Loplumsal ve tarihsel yapı
lardan kaynaklanıyor. Bizim ise bu sorunları belirli bir zan1an içeı'isinde. yani 1 O yı l lık bir süre 
içerisinde çözmemiz mümkün degil. Bu sorunlaı'ı bir veri kabul etmek. fakat zaman içerisinde de
gişen koşulları göz önüne alarak çözüm yollarını da bu lmam ız gerekiyor. Aşiret yapısını nasıl or
tadan kaldırabıliriz. mülkiyeL yapısını nasıl daha adil duruma getirebiliriz, katılımı nasıl daha 
çok saglayabil iı·iz. insanları nası l daha çok motive edebiliriz sorularının sorulması ve bu sorula
ra yanıtlar bulmak gerekiyor. Plan grubu esasen buradaki bütün konuşulanların hepsini kendi 
araJarında tartıştılar. Belki bundan sonra yapılmas ı gereken, bir arkadaşımızın da belirttigi gi
bi stratejik çerçeve planını hazırlamak olacaktır. Bu düzeyde biz olaya daha genel kavramlarla 
bakıyoruz. Belki bundan sonra ki aşamalarda daha uygulamaya yönelik öneriler geliştirilmesi 
için çok daha fazla efor sarf edilmesi gereklidir. Bu durumun bir bütünsellik içer·isinde çok yön
lü olarak ele alınmaya baş lamış olmasın ı sızierin de teyit etmeniz. yanlış bir yolda olmadıgımı
Zl gösteriyor. Fakat kesin ve açık olan şu ki: bu türden sorunlar çok boyutlu konular; bu neden
le de çok yönlü biı· biçimde ele alınmalı ve farklı kurum ve kuruluşlarla daha saglıklı bir ilişki 
kurmak gerekiyor. Bir konu beni düşündürdü. Hiçbir zaman bir plan işte bizim şu kadar kayna
gım ız var. ona göı·e bir plan yapa lım mantıgı içerisinde yapılamaz. Bizim öncelikle iç ve dış tu
ıarlı l ıgı olan bir plan hazırlamam ız gerekiyor. Bu planın uygulanması ile ilgili kaynaklar gayet 
tabii ki düşünülmelidir. Fazla hayalci olmamalıyız ama bununda bir ölçüsü, bir makul düzeyi ol
ması gereklidir. Her planda biraz hayal unsuru vardır. Bu hayallerimizi hedefleri yakalamak için 
bir dinamik olarak da yorum lamamız mümkündür. Konuya biraz da bu şekilde yaklaşırsak, tah
min ediyorum daha olumlu sonuçlar alırız. Teşekkür ediyorum. -

Haşim ÖGÜT- (Tarım ve Kırsal Kalkınma Grup Yöneticisi) 

Efendim. ben de tüm katılımc ı lara degerli görüşlerinden do layı teşekkür ediyorum. Esasen 
bu görüşleri kayda aldık, ayr ıca bandın çözümünden önce deger lendirebilmek üzere de. notlaı' 
aldık. Bunları süratle incelemeye başlayacagız. Zaten sizlere bu belgeyi sundugumuz zaman şu
nu belirtm iştik ki, bu bir taslak metindir. Sizlerin görüşlerinizi alıp degerlendird ikten sonra, bu 
metne nihai şeklini verccegiz. Kırsa l kalkınma ve tarım baglamında çok degerli görüşler dile ge
tirildi. Elbette ki bun laı· dikkate a lınacak. Ama birkaç hususla ilgili olarak, izin verirseniz. özet 
olarak görüşlerimi bildirmek istiyorum. 

• 1989 Master Planı sulamay ı öne çıkaran. daha çok fiziki yatırımların tamamlanmasını öngö
ren bir plan niteligindeydi. Bir katılımcı bölge planı yaklaşımı benimsendiginden dolayı, in
san unsurunun öne çıkarılması gibi bir yaklaşım yoktu. Yeni Plan'ın farkı. Lemeldc bu nok
tada Loplanıyor. 

• Bölgenin do~al kaynakların ı dikkate aldıgımızda görüyoruz ki. 3 milyon hektarlık bir tarım 
alanının olması ve bunun yarısından fazlasının sulamaya açılacak olması, tarımın öne çıka-
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rılmasını gerektiriyor. Yani burada tarım. itici sektör olmak durumunda. Taı'ın1daki verimli
liginde artırılmasında ise. en etkili çözüm yolu olarak sulama öne çıkıyor. Dolayısı ile sulama 
yatırımları öncelik almalıdır. Yeni Planda bu gerçekler bir tarafa atJiamaz. Ama bir de sula· 
madan dogrudan yararlanamayacak kesimlerin de oldugu gerçegi var. Bunlaı' Siirt. Şırna~ 
gibi illerimizde yaşayan insanlarımız. Buralarda hayvancılık. alternatif tarıın sistemlerı ve 
Aytekin hocanın degindigi tarım dışı gelir' kaynak l arı. mutlaka geliştirilmelidir. Dogaı potan· 
siyeli dikkate alarak geliştirilebilecek gelir kaynakları . kırsal turizm olabilir. hizmet sektörle· 
ri olabilir. kooperatifierin kuracagı sanayi Lesisleri olabilir. Ancak. 1989 Master Planı bölge· 
nin dogal kaynak potansiyelini dikkate alınatak tarımın geliştirilmesini öngörürken. ham· 
madde üretiminin kırsal alanlarda yapılmasını. ama hammadde işleme sanayilerinin kent· 
lerde kurulmasını plan lamıştı r. Bu şekilde, kırsal ve kentsel yerleşimierin bütünleşmesinı ön· 
görmüştür. Yani bir kuru fasulye paketierne tesisinin kentsel yerleşimlerde kurulması düşü
nü lmüştür. Bu böyle olmamalıdır. Hammadde iş leyen birıncil sanayi tesisleri. kırsal alanlar· 
da kurulmalıdır. Bazı hizmet sektörleri de. potansiyeli dogrultusunda. kırsal alanlarda geliş· 
tirilmeli diye düşünüyoruz. 

• Bizim aslında temelde sizin dile getirdiginiz görüş lerden faı·klı görüşlerimiz de yok. Ancak bi· 
zi kısıtlayan bazı olgular var. llhan hanım gayet güzel degindiler: Kamunun bil' finansman gü· 
cü var. Kamunun finansman gücü mutlaka dikkate a lın malıdır. "HizmeLi kullanan öder" pren· 
si bi çok güzel geliyor kulaga. Ama biz geliri az olan bir yöreyle karşı karşıyayız. Burada böy· 
le bir uygulamaya geçmek oldukça zor. Biz geçmişte Türkiye genelinde. Üçüncü Tarımsal Kre· 
di Projesi'nde Dünya Bankası 'na sulama yatıı·ım la ı· ının geı·i dönüş ödemelerini uygulamaya 
geçirecegimizi taahhüt ettik Ama uygulama noktası na geldigirniz zaman bunu yapamadık. 
Dolayısı ile bizim ellerimizi kollarımızı baglay an bazı kısıtlar da var. Toprak nlü Ikiyel siste· 
mi yine aynı şekilde degerlendirilmelidir. Kamulaştırma ile yapılacak bir toprak reformu he· 
pimizin gönlünden geçiyor. Ama bunu uygulamaya akLaralım dedigirniz zaman. bunu uygu· 
lamanın mümkün olamayacagını görüyoruz. Ancak bugünkü toprak reformu yaklaşımında 
kabul gören yeni sistemler var. Arazi satın alımını kolaylaştırıcı imkanlar bunlar. Finansal 
imkanlar gibi. 

• Genelde söylemek istersem; görüşlerinizden çok yararlandık. Biz bu tür birliktelig i devam et· 
tirdigimizde göreceksiniz ki. aslında bizler. sizlerin bu görüşlerinizden farklı düşünmüyoruz. 
On ları Plana yansıtmak istiyoı'uz. Ama bunların uygun mekanizmalarını da sizlerle beraber 
bu lmamız gerekiyor. Zaten Mehmet beyinde clegindigi gibi. bu planlama sürecinde birde Uy· 
gulama Planı'nın hazırlanmas ı gerekiyor. O aşamada bu mekanizmaları sizlerle birlikte be· 
lir leme olanagını bulacagımıza inanıyorum. teşekkür· ediyorum. 

Zeynep ARAT - (Altyapı ve Çevre Grup Yönetici si) 

Ben de bütün katılımcılara. katkıları için ıninnettar lıgımı bildiriyorum. Çok hızlı bir şekilde 
önce altyapıdan başlayal'ak gideyim. Sayın Köy ll izmetleri Genel Müdürü endişelerini belirttiler. 
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Gerçekten istaListikleı'e bakLıgımız zaman altyap ı cıçıgı çok büyük, kaynaklar kıt. Sayın Hülya 
Tokgözün de bu konuda bir uyansı val'dı Lüm organize sanayi bölgeleri ve küçük sanayi bölge
lerinin arıtım besisierinin ilavesi. tabi bu bizim gönlümüzden geçen ihtiraslı hedefi miz. Ama plan
lamaya gidip de bu parayı istedigim zaman, ne olacagını biliyorum. Dolayısı ile hedefi miz. en iyi 
koşullarda insanımızı altyapı ihtiyacına kavuşturmak istedigimizde. acaba bunun finansman ih· 
tiyacı nedir? gerçekçi finansmanım nedir? O zaman benim acil hizmet götürmem, projelerim han· 
gileridir? Bu aşamada biz. sizin katkılarınızla elimizden geleni yapacagım ıza söz veriyoruz. lkin· 
cisi Sayın Prof. Ali lhsan Bagış·a çok teşekküı' ediyorum. çevreye çok atıfta bulundular. Egitim 
dediniz, katılım dedin iz. söylediklerimin yöı'ede hiçbir şekilde anlaşılmayacagını biliyorum. Çün· 
kü benim söylediklerimin bir kısmı mühendislik. mühendislik olarak ben oray ı -alıcı ortamı· na
sıl kiı,lettigimi. yaptıgım etkilerle ne tür bil' degişiıne gittigini görmeliyim ki. önerilerimi çok net 
bir şekilde. şematik, renkli belki fotograflarla yöre halkıyla paylaşmalıyım. Ama inanın şu anda. 
o açıklıkta bilgi olmadıgını düşünüyoı·um. Pestisit özelinde demiyorum. çevre özelinde bütünün· 
de diyorum. Yani su kaynaklarımı nasıl kirletecegimi senaryolarla çok iyi bilmeliyim. bu konu
da açık olmalıyım ki yarın ulusla L'arası Loplantılarda savımı daha iyi koruyabileyim. Karşı t.ara· 
fın iftiraları yada yanlış suçlamalaı'ını karşılayabilmem için çok net bilgiye sahip olmam gere· 
kir. Alıcı ortamla ilgili. özellikle bütün ile ilgili. sistem de bir açıklık var. Bütün kurumlaı'da bil
giler vaı·. ama bit' araya gelip toplu sentez degel'lendiı'meleı' yok. bunu yapmaya çalışacagız. 
Ikinci olarak. katılımcı yaklaşım çevrede de vaP yöre üniversiteleri. belediyeler ve yöre halkı ve 
sivil toplum örgütleri ile bir al'ada devamlı çalışacagız. Ama öbür ucunda da. yani işin bilimsel 
ve mühendislik ucunu da üst düzeyde götürmeye çalışacagız. Serap hanım ın. Çevre Bakanlıgı 
olarak büyük katkıları var. Kendilerinden desteklerinin her zaman devamını istiyorum. Serap 
Hanım veri yok deqiler. Atatürk Barajı'nın koruma bandının çizilebilmesi için, bu eksiklikleri gi· 
dermemiz gerekir. Harran Üniversitesi ve Şanlıurfa Valiligi'nin çalşmasının her aşamasına biz· 
de memnuniyetle katılırız. Egitim. Serap Hanım çok üstünde durdu, egitme biz de çok önem ve· 
riyoruz. Yaygın ve örgü n katılımcı programlarımızı bazırlayacagız. Bir de Ser ap Hanım 'ın söyle
digi çok önemli bir şey var. ürünün dış ticaret ve çevre boyutu. Orünümü almak istemedikleri za
man. içinde zararlı katkı maddelerinin oldugunu söyleyeceklerdir. Bunu da akreditasyon kuru· 
mumuz vasıtası ile giderek yani ürünlerimizin saghklı oldugunu kanıtlamak zorundayız. Şimdi· 
lik burada bırakıyol'um. çok teşekkür ediyor. saygılar sunuyorum. 

Dr. Yavuz EGE - Teşekkür ederiz. sayın Arat. şimdi toplantımızı kapatmadan önce bende 
bir iki bir şey söyleyecegim daha sonra sayın Olcay Onver'i davet edecegim kapanış için söyle· 
yecekleri olacak. Son derece yararlı bir toplantı oldugunu düşünüyorum. Bunun için de katılım· 
cıların degerli katkılarına içten teşekkürlerimi sunmak istiyorum. Bu tür top lantı ları sürdürece· 
giz, katılımcılık ve demokratik olmak bakımından da örnek bir toplantı oldu. Isteyen istedigi ka· 
dar konuştu. katkılarınız için tekrar teşekkür ediyorum. Sayın ünver buyurun. 
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Olcay ÜNVER- (GAP Bölge Kallunma Idaresi Başkanı) 

Ben de katılımcı planlama sürecimizin bu aşamasında. vizyon. amaç. hedef ve politikalar do
künıanımızın ikinci taslagına. vermiş oldugunuz degerli katkılar için teşekkür ediyorum. Üçüncü 
taslak, bu katkılar dikkate alınarak hazırlanacak ve sonucu. bir süreç içerisinde size bildirilecek
tir. Bu sürecin. açış konuşmamda belirtmedigim bir şans seti var. Hükümet'in, Milli Güvenlik Ku
rulu 'ndan başlayıp. planlamasını GAP Idaresi'ne verdi~i. 201 O yılında GAP'ın tamamlanma sü
recine paralel olarak. Milli Güvenlik Kumlu'nun yine de~işik konularda ve Hükün1et tarafından 
siyasi karara dönüştürüfen tavsiyeleri de bütünleyici rol oynayabilecek diye düşünüyorum. Gü
neydogu Anadolu Bölgesi için. Devlet Planlama Teşkilatı ·nın yeni dönemde bölgesel kalkınmaya 
yönelik çalışmalarına, nerede ise birebir girdi verebilecek bir çalışmayı da bu ar·ada yürütmek· 
te oldugumuzu düşünüyorum. Bunlara ek olarak. GAP yatırımları. her ne kadar yatırımlar ko
nusunda. genellikle olumsuz bir tablo çizilmiş olsa bile. bir parabolu tamamlamış durumda. 90'1ı 
yıllardan başlayıp, 95'e kadar inen ve 95'de dibe vuran bir egilim. tamamen yukarıya döndu ve 
go·ıı yılların başındaki seviyeye geldik. Bu egilimin devam edecegini ve daha yukarı çıkacagını 
um mak için de, bütün bunlar iyi bir neden olarak görünüyor. En azından bizim bulundugumuz 
yerden. Bu çalışmalaı'ı, mevcut taslagın geliştirilmesi sürecinde. katılımcılık prensibi çerçevesin
de. bir kere daha bölgeye ve ayrıca Istanbul bazlı ve hükümet dışı kuruluşların ve akademik ku· 
ruluşların agırlık taşıdıgı bir başka kitleye anlatıp, on ların da girdilerini almayı amaçlıyoruz. Ar· 
kadaşlarımızın belirttigi gibi. bir dizi çalışma ile. ilgili tarafiara veya paydaş dedigirniz kesim· 
!ere. delege etmek sureti ile bu planı tamamlayıcı diger dokümanları da üretmeyi amaçlıyoruz. 
Yeniden bu uzun gündeki aktif katılımınız. kaLkıların ız için teşekkür ediyorum. lyi akşamlar. 
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